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دستور وزیر صمت 
به شرکت های 
بزرگ صنعتی و 

معدنی برای عرضه 
ارزهای صادراتی

صفحه3

بعد از حذف ارز ترجیحی در فصل بهار شاهد پیاده سازی 
دلار توافقی در تابســتان و پاییز بودیم و بعد از تغییرات در 
بانک مرکزی، موضوع سیاست تثبیت و دلار 2۸۵۰۰تومانی 

مطرح شده است.
 در حالی که در پایان دی ماه ســال جاری نرخ تورم از 
46 درصد عبور کرده اســت و شاهد نوسانات جدی نرخ ارز 
در بازار آزاد بوده و هســتیم، مرور تحولات مهم اقتصادی از 
اردیبهشــت ماه تا کنون می تواند در ترسیم یک چشم انداز 
حداقلی از فضای اقتصاد کشور در هفته های آتی مؤثر باشد.

1 ـ در اردیبهشت ماه امسال حذف ارز ترجیحی در دستور 
کار دولت قرار گرفت و مابه ازای تخصیص ارز 42۰۰تومانی 
برای واردات 1۵ میلیارد دلار کالای اساسی و دارو، یارانه نقدی 
3۰۰ و 4۰۰ هزار تومانی به حدود ۸۰ میلیون ایرانی پرداخت 
شد. ذکر این نکته ضروری است که پیش از این حدود 6۰ 
میلیون ایرانی یارانه نقدی و معیشتی نزدیک به 1۰۰ هزار 
تومان دریافت می کردند و بعــد از جراحی به یارانه بگیران 
دهک هــای چهار به بعد 2۰۰ هزار تومان اضافه تر پرداخت 
شد. در ماه خرداد شاهد رکوردشکنی تورم ماهیانه بودیم اما 
رفته رفته اعلام شد که شوک اولیه تورم ناشی از حذف ارز 
ترجیحی تخلیه شده است. دولت در آن مقطع معتقد بود که 
یکی از موتورهای اصلی تورم در کشور خاموش شده است.

2 ـ از اواخر خرداد ماه و بعد از جلســه رئیس کل بانک 
مرکزی با صادرکنندگان پتروشیمی، دلار توافقی رونمایی 
شد، به این ترتیب صادرکنندگان مجاز شدند دلار حاصل از 
صادرات را )نه به نرخ نیمایی( بلکه به نرخ توافقی و نزدیک به 

بازار آزاد به صرافی ها عرضه کنند.
این سیاست در پاییز نیز ادامه داشت، در این بین عرضه 
ســهمیه 2۰۰۰دلاری با کارت ملی نیز در دستور کار قرار 
گرفته بود. بر اســاس گزارش کمیسیون اقتصادی مجلس 
شــورای اسلامی رقمی بین 3 الی 4 میلیارد دلار اسکناس 
در قالب عرضه سهمیه 2۰۰۰دلاری در بازار آزاد توزیع شد. 
نکته جالب توجه اینکه بخش مهمی از این اســکناس های 
عرضه شده ناشی از ارزهای صادراتی بودند که قبلاً در سامانه 
نیما جهت تأمین ارز واردات کشور مصرف می شدند، به عبارت 
ساده تر سیاست دلار توافقی منجر به کاهش ارزهای باکیفیت 
عرضه شده در سامانه نیما شد و همین موضوع پالس ناترازی 

ارزی را به بازار آزاد ارز نیز صادر کرد.
3 ـ مازاد تقاضای ارزهای باکیفیت )درهم( به طور حتم 
یکی از دلایل افزایش اخیر قیمت ارز در بازار آزاد بوده است. 
در پایان دی ماه حدود 14 میلیارد دلار کالا از کشور امارات 
وارد شــده بود و این کشور مهمترین مبدأ صادراتی کالا به 
ایران بوده است. نکته جالب توجه اینکه وزیر اقتصاد در یک 
مصاحبه خبری به صورت گذرا به این موضوع اشاره کرده بود، 
خاندوزی گفته بود؛ »بخش کوچکی از مشکلی که در آبان و 
آذر ایجاد شد ناشی از اشتباه تخصیص در زیرمجموعه های 
بانک مرکزی بود و موجب شد در مدت کوتاهی درباره تقاضای 
کالاهایی که باید با درهم وارد می کردند، دچار مشکل شود، 
زیرا در آن ایام درهم کم بود و تصور شده بود که کشور ارز 

کم دارد و برای تأمین آن هجوم آورده شود.«
گفتنی است، ماجرای »ناترازی عرضه و تقاضای درهم« در 
سامانه نیما، صرفاً ناشی از یک اشتباه تکنیکی در تخصیص 
یک ارز پرتقاضا نبوده، بلکه حرکت به ســمت پیاده ســازی 
سیاست ارز تک نرخی )نزدیک شدن قیمت ارز صادراتی به 
قیمــت ارز در بازار آزاد( که این روزها از تریبونهای مختلف 
خــارج از دولت نیز روی آن تأکید می شــود، دلیل عمده و 
علت العلل رخدادهای ارزی آذر ماه است. بعد از این تحولات 

معاون ارزی و رئیس کل بانک مرکزی برکنار شدند.

یادداشت

مارپیچ خرید 
خودروهای  
وارداتی

سیگنال های 
 دلار به 
بورس

گزینه های 
هدایت تیم 
ملی ایران

رشد ۷۰ درصد ترانزیت از دریای 
خزر

چینی ها به دنبال توسعه روابط با 
ایران

 دانش بنیان ها زنجیره ارزش 
غذا را به کامل و بلوغ می رسانند

تنفس کرونا در شلوغی بازار 
مازندران

رئیس مؤسسه مطالعات بین المللی انرژی 
گفت: چینی ها با وجود اعمال تحریم علیه 

ایران همواره رابطه خود را با کشورمان   ...

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان، 
گفت: دانش بنیان ها زنجیره ارزش غذا را به 

تکامل و بلوغ می رسانند.   ..

 ترافیک انواع کالاهــای خارجی به بنادر 
بازرگانی کشور در سال جاری، بین ۸ تا ۱۰ 

درصد در مقایسه با مدت مشابه...

بی رغبتی در تزریق واکسن و استفاده از ماسک 
در اماکن عمومی، یادآور بازی »یادم تو را 

فراموش« مردم با کرونای تازه نفس...
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 موسی غنی نژاد

 به طرح 
 » احیای ثبات ارزی«
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حذف امضاهای طلایی در دولت سیزدهم

حذف امضاهای طلایی در دولت سیزدهم

 کار و رفــاه اجتماعی، »ســید صولت مرتضــوی« در آیین 
اختتامیه چهاردهمین جشــنواره کارآفرینان برتر ملّی و تجلیل 
از 21 کارآفریــن برتر ملیّ، بر اهمیت آموزش مفاهیم اقتصادی 
و مؤلفه های تجارت به دانش آموزان در دوران ابتدایی تاکید کرد.

وی با بیان اینکه متناسب با نیاز کشور نیروی ماهر تربیت نشده 
است، از کارآفرینان درخواست کرد: برگزاری دوره های آموزشی 
و کارورزی را برای توانمندســازی جوانان و تأمین نیروی انسانی 
فعالیت خود مدنظر داشته باشند.مرتضوی راه اندازی سامانه متمرکز 
صدور مجوزها را گامی در همین راستا عنوان کرد و اظهار داشت: 
حذف امضاهای طلایی و تسهیل صدور مجوز از مهم ترین تأکیدات 
ریاست جمهوری در راستای توسعه فضای کسب وکار بوده است.

وی با اشــاره به ویژگی ها و اثربخشــی فعــالان اقتصادی و 
کارآفرینان در اعتلای کشور اظهار داشت: رشد اشتغال و کارآفرینی 

برای کشور عزت آفرین و مایه سربلندی است.
وزیر کار، با بیان اینکه هر کشــوری که به اســتقلال رسیده 
است، مرهون تلاش ها و غیرت مردمان کارآفرینش است، گفت: 
کارآفرینی عالمانه منجر به ارتقای بهره وری و خلق ارزش افزوده 

می شود.
وی با تأکید بر لزوم توجه به اهمیت مسئله بهره وری در نظام 

اقتصادی کشور، افزود: جغرافیای بی نظیر جمهوری اسلامی ایران 
منجر به دسترسی آسان، منابع غنی، تکثر همسایگان و موقعیت 
استراتژیک بین المللی شده که برای کارآفرینان و علاقه مندان به 
توسعه تجارت فرصت مطلوبی است. مرتضوی به رسالت دولتمردان 
در حمایت از کارآفرینی اشاره کرد و گفت: یکی از مهم ترین وظایف 
دولت کوتاه کردن فرآیندها و تسهیل راه اندازی کسب وکار برای 
بخش خصوصی است.مرتضوی افزایش سرمایه گذاری برای تولید 
و ارتقای بهره وری را دو رکن مهم و الزام اساسی رشد اقتصادی 
خواند و افزود: در عرصه جنگ ترکیبی دشمن که برای ضربه به 
پیکر نظام اسلامی پیش گرفته، کارآفرینان برای خنثی سازی این 

تهدیدات و امیدآفرینی در خط مقدم اند.

 شناسایی 3 هزار کارآفرین در کشور
»علی زندوکیلی« مدیرکل دفتر توسعه کارآفرینی و بهره وری 
نیروی کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و دبیر چهاردهمین 
دوره جشــنواره کارآفرینان برتر ملیّ نیز در ابتدای این مراسم با 
اشاره به شناسایی و تقدیر از 3 هزار کارآفرین از ابتدای برگزاری 
جشنواره کارآفرینان برتر، گفت: در چهاردهمین دوره جشنواره 
2۰۰ کارآفرین برتر استانی و 21 کارآفرین برتر ملیّ معرفی شدند.

وی افزود: امسال برای اولین بار بخش تعاون، کارآفرینی اجتماعی، صنایع دستی و گردشگری به حوزه های 
جشنواره اضافه شد.دبیر چهاردهمین دوره جشنواره کارآفرینان برتر ملیّ با بیان اینکه 21 کارآفرین برتر 
امسال در عرصه ملیّ 1۰ هزار نفر اشتغال زایی مستقیم داشته اند، گفت: از ظرفیت این فعالان اقتصادی 
در قالب کانون کارآفرینان برتر برای توسعه فرهنگ کارآفرینی، ایجاد شبکه ارتباطی کارآفرینان، تشکیل 

اتاق فکر و توسعه رقابت در عرصه تولید و اشتغال کشور بهره خواهیم گرفت.

 برگزیدگان چهاردهمین جشنواره کارآفرینان برتر ملّی معرفی شدند
چهاردهمین جشــنواره کارآفرینان برتر ملیّ با معرفی برگزیدگان از سراسر کشور و در بخش های 

مختلف به کار خود پایان داد.
در این جشنواره ملیّ از کارآفرینان برتر برگزیده »صفا سراج مهدی زاده« و »کمال فتحی بیطرف« از 
استان اردبیل، »کاوه خداپرست« از استان آذربایجان شرقی، »مهرداد عالی پور هریسی« از استان تهران، 
»محمدرضا میرزایی« از استان کرمان و »علی محمد صاحب« از استان قزوین در بخش صنعت و »شهریار 
ابراهیمی« از استان آذربایجان شرقی، »غیبعلی قاسمی« از استان آذربایجان غربی، »مریم تاج آبادی« از 
استان تهران و »حسن تراهی« از استان خوزستان در بخش کشاورزی و »شهرام شکوری« از استان تهران، 
»سعید سعادت صانعی« از استان تهران، »محمدرضا قهرمانی« از استان کردستان، »امین احمدیه« از 
استان کرمان و »فرشید خوبانی« از استان اصفهان در بخش خدمات، »خلیل قلی زاده« از استان مازندران 
و »محمود رجبی« از استان همدان در بخش تعاون، »مهران بالان« از استان کهگیلویه و بویراحمد و 
»سیدعلی هاشمی نسب« از استان مازندران در بخش کارآفرینی اجتماعی، »امیر آقاجانی درباغشاهی« از 
استان اصفهان در بخش صنایع دستی و »علی اصغر امیری« در بخش گردشگری معرفی و تجلیل شدند.

مرتضی قدیمی    -     وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: احیای نظام استاد - شاگردی در سیستم آموزش می تواند به ضعف مهارتی نیروهای متقاضی کار کمک کند.

از ظرفیت این فعالان 
اقتصادی در قالب کانون 

کارآفرینان برتر برای 
توسعه فرهنگ کارآفرینی، 

ایجاد شبکه ارتباطی 
کارآفرینان، تشکیل اتاق 

فکر و توسعه رقابت در 
عرصه تولید و اشتغال 

کشور بهره خواهیم گرفت.

 جمعی از مســئولان دولت و نمایندگان مجلس 
جلسه غیر علنی درباره وضعیت ارزی کشور برگزار 
کردند؛ در این جلســه موضوعات مختلفی از جمله 
وعــده کاهش نرخ ارز و ثبات در این بازار، برخورد با 

سودجویان و... مطرح شد.
 چهارشــنبه هفته گذشته )دوم اسفند ماه( قرار 
بود جلسه غیر علنی در مجلس درباره وضعیت ارزی 
کشور برگزار شود که به دلیل تقارن با جلسه هیات 
دولت به امروز صبح )شنبه ششم اسفند( موکول شد.
محمدباقــر قالیباف –رئیس مجلــس – در این 
باره گفت: باتوجه به اهمیت مســائل ارزی در کشور 
کــه لازمه یک هماهنگی جدی و قوی بین دولت و 
مجلس برای ســامان دادن این بازار اســت، امروز از  
ساعت هشت صبح، مجلس با حضور معاون اول رئیس 
جمهور، وزیر اقتصاد و رئیس کل  بانک مرکزی جلسه 

غیرعلنی داشت.
وی افزود: به جمع بندی های خوبی در این جلسه 
رســیدیم و ان شــاءالله با هماهنگی شکل گرفته و 
اقدامــات و حرکت های دولت بر  این مشــکل فائق 
خواهیم آمد.سید نظام الدین موسوی، سخنگوی هیات 
رئیسه مجلس نیز از تشکیل کمیته هماهنگی بین 
دولت و مجلس برای کنترل بازار ارز خبر داد و متعقد 
است که موضوعات سازنده ای بین نمایندگان مجلس و 

دولت مطرح شد از جمله اینکه دشمن درصدد است از 
طریق تعیین نرخ های ساختگی بازار ارز را برهم بزند 
از سوی دیگر برخی از سیاست های ارزی و اقتصادی 
شکست خورده گذشته سبب بی اعتمادی مردم شده و 
این زمینه را فراهم کرده تا در بازار غیررسمی و توسط 
عناصری که عمدتا از خارج کشور صحنه گردان هستند 
نرخ دلار را بالا ببرند و مداخله ساختارشکنانه در بازار 

ارز داشته باشند.
وی با اشاره به افزایش فروش نفت به بیش از یک 
میلیون بشــکه در روز، افزود: در شرایط کنونی هیچ 
مشکل ارزی در کشور وجود ندارد اما برخی درصدد 
هســتند تا بازار ارز را به تلاطم بکشانند. گزارشی از 
حساب های متعددی که در داخل و خارج کشور سعی 
داشتند در بازار ارز مداخله مخرب داشته باشند ارائه 
شــد که عمدتا این افراد توسط دستگاه های امنیتی 

شناسایی شده و با آنها برخورد صورت گرفته است.

البته در این جلسه غیر علنی موضوعات مختلفی 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت و دولت گزارش هایی 
به نمایندگان دربــاره بازار ارز ارائه کرد. براســاس 
گزارش های مطرح شــده، محمد مخبر -معاون اول 
رئیس جمهور- در این جلسه گفت: از ابتدای تشکیل 
دولت سیزدهم مشکلاتی وجود داشته که به مرور زمان 
این مشکلات در حال کاهش یافتن است و به زودی 
در بازار ارز نیز شاهد حل مشکل و ثبات خواهیم بود.

محمدرضا فرزین -رئیس کل بانک مرکزی- نیز 
اظهار کرد که با ایجاد سامانه واحد ارز و طلا قیمت 
واقعی دلار نیز در آن ســامانه درج شــده اســت و 
قیمت هایی که در فضای مجازی و در جاهای دیگر 
وجود دارد، غیر واقعی است. همچنین سید احسان 
خاندوزی -وزیر اقتصاد- تصریح کرد که پشت پرده 
اختلالات بازار ارزی نیز شناسایی شده است و به زودی 
نهادهای امنیتی و اطلاعاتی و قضایی تکلیف این افراد 

را مشخص خواهند کرد.
با توجه به راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلا با هدف 
ســاماندهی عرضه و تقاضا در بازار ارز و برخوردهای 
صورت گرفته با برخی سودجویان در این بازار که به 
دنبال نرخ ســازی هستند، باید دید در ادامه کاهش 
نــرخ ارز و ثبــات در این بازار چــه زمانی به نتیجه 

خواهد رسید.

شناسایی پشت پرده اختلالات ارزی و برخورد با عوامل

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -  7 3 8 6 5 5 2 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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مارپیچ خرید خودروهای  وارداتی
مریم لطفی    |  با گذشت هفت ماه از ابلاغ آیین نامه واردات خودرو، در شرایطی امروز پیش فروش خودروهای خارجی از طریق سامانه یکپارچه تخصیص خودرو آغاز خواهد 

شد که وزارت صمت ثبت نام متقاضیان را مشروط به نداشتن پلاک فعال و عدم انتقال سند تا یک سال آینده کرده است.

            

همین دلیل است که باعث 
می شود واردات خودرو 

روی قیمت بازار خودروهای 
داخلی نیز موثر باشد. حالا 

وزارت صمت با تعیین شرط 
عدم مالکیت پلاک فعال 

راهی ایجاد کرده که افراد 
برای خرید خودروهای 

خارجی از شماره ملی افراد 
دیگر استفاده کنند و بازار 

دلالی شماره ملی برای 
خودروهای وارداتی نیز گرم 
شود.به نظر می رسد وزارت 

صمت نه تنها نتوانسته به 
وعده های خود جامه عمل 

بپوشاند بلکه تنها سعی 
می کند که با پیچیده و 

پیچیده تر کردن مراحل 
فروش خودروهای وارداتی 
این طور جلوه دهد که دولت 

در مسیر واردات و فروش 
خودروهای خارجی گامی 

جدید برداشته است، غافل 
از اینکه با هر یک از این 

به زعم آنها گام ها متقاضی 
یک گام از خرید خودرو دور 

می شود

 وزیر نفت گفت: همه ارز حاصل از صادرات شرکت های پتروشیمی و پالایشی در مرکز مبادله ارزی عرضه خواهد شد.
به گزارش از وزارت نفت، »جواد اوجی« در نشست ویژه  با حضور مدیران هلدینگ های بزرگ پتروشیمی و پالایشی در وزارت نفت، ضمن تأکید بر اهمیت اجرای کامل سیاست های ارزی دولت 

اظهار داشت: همه ارکان دولت موظف به حمایت از بسته جدید سیاست های ارزی دولت و اجرای دقیق آن هستند.
وی با اشاره به اینکه بخش بزرگی از ارز صادرات در واقع ارز حاصل از مواد پتروشیمی و نفتی است، افزود: همه ارز حاصل از صادرات شرکت های پتروشیمی و پالایشی در مرکز مبادله ارزی عرضه 
خواهد شد، همچنان که این شرکت ها پیش از این نیز بیشترین عرضه کننده ارز در سامانه نیما بوده اند و عملکرد قابل قبولی در بازگشت ارز حاصل از صادرات و تزریق آن به بازار برای پوشش 
نیازهای ارزی کشور داشته اند.وزیر نفت تصریح کرد: از این پس نیز این شرکت ها و هلدینگ ها مکلف به عرضه ارز صادراتی در سامانه مبادله ارزی بانک مرکزی هستند و انتظار می رود مانند 

گذشته عملکرد مطلوبی هم سو با سیاست های کلان ارزی دولت داشته باشند.

عرضه ارز همه 
هلدینگ های در مرکز 

مبادله ارزی

   شرکت های صنعتی و معدنی ارزهای 
صادراتی را در مرکز مبادله عرضه کنند

وزیر صنعت، معدن و تجارت در جلســه ای از 
مدیران شــرکت های بزرگ صنعتی و معدنی 
خواســت که ارزهای صادراتی خود را در مرکز 

مبادله ارز و طلا عرضه کنند.
 معدن و تجارت سید رضا فاطمی امین امروز در 
جلسه ویژه ای که با حضور مدیران شرکت های 
بزرگ صنعتی و معدنی و مسئولان ارزی بانک 
مرکــزی در وزارت صمت برگزار شــد، تاکید 
ویژه دولت بــر پیگیــری بازگشــت ارزهای 
صادرکنندگان بزرگ و عرضه آن در مرکز مبادله 
ارز و طلا را ابلاغ کرد.وی با اشاره به اینکه همه 
ارکان دولت مکلف به حمایت از بسته جدید ارزی 
هستند، تاکید کرد که شرکت های زیرمجموعه 
وزارت صمت نیز موظفند ارزهای صادراتی خود 

را در مرکز مبادله ارز و طلا عرضه کنند.
به گفته وزیر صمت،  این شرکت ها تاکنون نیز 
در زمینه بازگشــت ارزهای صادراتی به کشور 
عملکرد مناســبی داشــته اند و از این پس باید 

همکاری کاملی انجام دهند.
بر اســاس تاکید وزیر صمت، تمام شرکت های 
صنعتی و معدنــی صادرات محــور مکلفند در 
چارچوب بسته جدید ارزی بانک مرکزی، نسبت 
به فروش ارز خود در مرکز مبــادلات ارز و طلا 

طبق مکانیسم قیمتی آن اقدام کنند.

  قیمت مصالح سرسام آور شد
مهدی بهداد، تحلیلگر بازار مســکن با اشاره به 
افزایش قیمت در بازار مصالح ســاختمانی و به 
تبع آن بالا رفتن هزینه های ساخت، می گوید: 

این روند به زودی در بازار مسکن اثر می گذارد.
 برخی کارشناســان بازار مسکن معتقدند رشد 
قیمت ها و بالارفتن هزینه ســاخت سبب شده 
تا بخش زیادی از ســازندگان نتوانند خود را با 
شــرایط جدید بازار تطبیق دهند و به فعالیت 

دیگری در این بازار روی آورده اند.
مهدی بهداد، تحلیلگر بازار مســکن با اشاره به 
افزایش قیمت در بازار مصالح ساختمانی و به تبع 
آن بالا رفتن هزینه های ساخت، می گوید: این 
روند به زودی بر تیراژ ساخت و خانه های عرضه 

شده در بازار مسکن اثر می گذارد.

  خبر جدید از نرخ سود وام نهضت ملی 
مسکن

به فاصله یک هفته پس از شــوک خبری بانک 
مســکن، وزیر راه از موافقت رئیس جمهوری با 
کاهش سود تسهیلات نهضت ملی مسکن خبر 
داد و گفت:  متقاضیان را با حداقل قیمت خانه دار 
می کنیم. هفته گذشته )۲۸ بهمن( رئیس اداره 
کل اعتبارات بانک مسکن با اعلام اینکه نرخ سود 
وام نهضت ملی مســکن از ۱۸ به ۲۳ درصد در 
قرارداد های جدید رسیده است، گفته بود: اقساط 
هر قراردادی که از هفته قبل امضا شده باشد، با 

نرخ جدید سود بانکی تعیین می شود.
 سعیدرضا کوهی با اعلام اینکه نرخ سود از طریق 
شــورای پول و اعتبار اعلام می شود، گفت: در 
طرح نهضت ملی مســکن، چون حد اعتباری 
دیده نشــده بود از منابع داخلی بانک پرداخت 
می شد و نرخ آن ۱۸ درصد بود. اما نرخ سود به 
۲۳ درصد تغییر کرده است.وی با بیان "اقساط 
متقاضیانی که دارند تسهیلات پرداخت می کنند 
به ۸.۵ تا ۹ میلیون تومان افزایش خواهد داشت"، 
تصریح کــرد:دوره بازپرداخت اقســاط نهضت 
ملی مسکن ۲۰ ساله اســت. یک صحبتی شد 
که پرداخت این  اقساط به صورت پلکانی شود. 
چون نرخ سود بالا است فرمولش جواب نمی دهد 
یعنی طوری می شــود که رِبح مرکب به وجود 
می آید و نمی توانند آن اقســاطی که پرداخت 
می کنند، بدهی وام را تسویه کنند، ولی صحبت 
است که از طریق یارانه دولت بتواند کمک کند. 
این تصمیماتی اســت که باید از طریق دولت 
گرفته شود.حدود یک هفته پس از این اظهارات، 
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی از موافقت 
رئیس جمهوری برای کاهش نرخ سود تسهیلات 
نهضت ملی مســکن خبر داد و افــزود:  یکی از 
مشکلات موجود برای متقاضیان طرح نهضت 
ملی مسکن پرداخت اقساط تسهیلات است. در 
این خصوص با رییس جمهور گفت وگو و موافقت 
شد تا در اولین جلسه شــورای پول و اعتبار از 
روش های متفاوتی که نظــام بانکی به ما اجاره 
بدهد نرخ سود تســهیلات نهضت ملی کاهش 
یابد.وی تاکید کرد:  بعــد از تامین زمین و حل 
مشکلات پرداخت تسهیلات برای متقاضیان در 
نشست های مختلفی که با انبوه سازان داشتیم 
مقرر شد تا هم انبوه سازان بیشتری برای ساخت 
مسکن وارد میدان شــوند و هم اســتانداران 
روش های جدیدتری را برای ساخت مسکن در 

استان در دستور کار قرار دهند.

تقریبا ۳۹ درصد هزینه خانوار عمدتا در حوزه مسکن صرف می شود. درخصوص 
سهم املاک از دارایی های خانوار که حدود ۷۰درصد تخمین زده شده است و سهم 
بخش ساختمان از اشتغال حدودا ۱۴درصد، سهم بخش خصوصی در سرمایه گذاری 
مسکن حدود ۹۷درصد تخمین زده شده است. ارزش موجودی مسکن کشور شامل 
مسکن های در حال استفاده و نیز مسکن های خالی بالغ بر ۱۰برابر نقدینگی تخمین 
زده می شود. مسکن همچون آب و غذا جزو مهم ترین نیاز بشر است و درواقع مهم ترین 
نیاز بشر بعد از هوا، غذا و پوشاک است. بخش مسکن ارتباط گسترده پیشین با سایر 
 بخش های اقتصاد دارد؛ در واقع در تولید مسکن اساسا صنایع خیلی زیادی درگیر

 می شوند تا به تولید مسکن بینجامد. مسکن درواقع اصطلاحا مهم ترین جزء شاخص 
قیمت مصرف کننده محسوب می شود.تورم یک میانگین وزنی از همه کالاها و خدمات 
اســت که ماهانه و سالانه توسط بانک مرکزی اعلام می شود. درواقع مسکن کالایی 
است که به نسبت سایر دارایی ها از قدرت نقدشوندگی پایین تری برخوردار است. 

مســکن جــزو کالاهای بادوام و ناهمگــن و غیر قابل واردات اســت. نکته مهم 
اینکه هیچ دو مســکنی را نمی توان در کشــور نام برد و پیدا کرد که بتوان گفت 
مثل هم باشــند و در واقع با تخمین می توان گفت حدودا اگر ۳۰میلیون مســکن 
 در کشــور داشــته باشــیم، هیچ دو مســکنی در یک ســاختمان و حتی در یک 
طبقه مشــابه هم نیستند. مسکن جزو کالاهای سرمایه بر است که تابعی از منطقه 

و مکان موردنظر است و همچنین زمان بر است.

 جایگاه بازار مسکن نزد سرمایه       گذاران
ملکــی افــزود: نکته قابل توجه اینکه مســکن بزرگ ترین ســرمایه گذاری اکثر 
خانوارهای ایرانی شده اســت. براساس آمار       های منتشرشــده بررسی بودجه خانوار 

در مناطق شــهری ایران، حدود ۵/ ۳۵ درصد هزینه ناخالص سالانه یک خانوار در 
ســال ۱۳۹۶به مســکن، آب، برق و گاز اختصاص داده شده است. نکته شایان ذکر 
اینکه سهم هزینه مسکن از بودجه خانوار طی ۳۰ سال گذشته به طور متوسط روند 
افزایشــی داشته است. در دهه ۷۰حدود بین ۲۶تا ۲۷درصد بودجه خانوار دربخش 
مســکن هزینه شده است. این درحالی است که عدد مذکور درحال حاضر ۳۶ درصد 
تخمین زده شــده که نشان از افزایش سهم مسکن در  برابر سایر هزینه های خانوار 
است. براساس آمار منتشرشده از سهم مسکن از هزینه خانوار در استان های مختلف 
کشور، در تهران، ۴۷تا۵۰ درصد هزینه خانوار صرف مسکن می شود و خانوارها ۵۰  
درصد دیگر هزینه هایشــان را صرف ۳۶۰ قلم کالا و خدمات می کنند. براین اساس 
تهران و البرز و فارس استان هایی هستند که بالای ۴۰درصد از هزینه خانوار به بخش 
مسکن اختصاص یافته است. دراین میان، استان هایی همچون خراسان جنوبی، ایلام 

و کهگیلویه و بویراحمد کمتر از ۲۰درصد هزینه خانوار را به بخش مسکن اختصاص 
داده اند.براساس آمار منتشرشده از تراکم نفر در کیلومتر مربع در کشور های مختلف، 
در دهلی نو تقریبا ۲۵هزارنفر در کیلومتر مربع در این شهر سکونت دارند. به این ترتیب 
شــهرهایی مثل بمبئی و سئول و جاکارتا به ترتیب بعد از دهلی نو، بیشترین تراکم 
افراد در کیلومتر مربع را به خود اختصاص داده اند. البته در این میان تهران در دنیا 
جزو ۱۰تا۲۰ درصد شــهرهای متراکم دنیا است؛ در واقع اساسا شهرهایی که بالای 
۱۰هــزار نفر در کیلومتر مربع جمعیت دارند، را جزو شــهر های با تراکم بالا در نظر 
می گیریــم. البته کــرج با حدود ۱۲هزار نفر جمعیت در کیلومتر مربع، تنها شــهر 
متراکم تر از تهران است. کرج، تهران، سنندج و خرم آباد به ترتیب جزو متراکم ترین 
مراکز استان های ایران و بوشهر، سمنان و اهواز نیز کمترین میزان تراکم را در بین 

مراکز استان های کشور دارا هستند.

 انواع تقاضا در بازار مسکن
او در ادامه گفت: در بحث تقاضای مسکن، یک تقاضای سرمایه ای و یک تقاضای 
مصرفی وجود دارد. تقاضای مصرفی درواقع تقاضا برای استفاده از مسکن را شامل 
می شــود. همچنین تقاضای سرمایه ای برای مسکن در قالب کوتاه مدت و بلندمدت 
برای حفظ ارزش دارایی های خانوارها انجام می شــود. درواقع به دلیل تورم بالا در 
کشور، مخصوصا انتظارات تورمی که در چند سال گذشته روند افزایشی داشته است، 
باعث شــده که اکثر بازارها در کشــور با افزایش قیمت روبه       رو شوند و دلیل آن هم 
ایــن بوده که افراد تورم های آتی و پیــش رو را پیش خور می کنند. باتوجه به اینکه 
نرخ ســود ســپرده های بانکی تورم را پوشش نمی دهد، افراد ناگزیر به سمت خرید 
خودرو، مسکن و غیره می روند که نتیجه آن افزایش قیمت کالاهای مذکور است. 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1401/12/07
شماره : 1363
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سهم گروه مسکن از هزینه خانوار

در این مرحله از فروش که تا پایان هفته ادامه خواهد داشت، متقاضیان 
باید ۵۰۰میلیون تومان در حساب وکالتی خود داشته باشند. شروط مذکور 
در حالی است که مشخص نیست چه خودرویی از چه برندی و با چه قیمتی 
قرار است وارد کشور شود. سردرگمی متقاضیان با این تصمیمات جلوی اثر 

افزایش عرضه ناشی از واردات موثر را می گیرد.
با گذشت هفت ماه از ابلاغ آیین نامه واردات خودرو، از امروز پیش فروش 
خودروهای خارجی از طریق ســامانه یکپارچه تخصیص خودرو آغاز خواهد 
شــد و متقاضیان یک هفته مهلت خواهند داشــت که در سامانه یکپارچه 
تخصیص خودرو ثبت نام کنند. پس از آنکه سازمان بورس به دلیل ابهام در 
تامین به موقع خودرو، پیش فروش خودروهای وارداتی از طریق بورس کالا - به 
عنوان شفاف ترین سازوکاری که می توانست نحوه فروش خودروها را پیگیری 
کند - را نپذیرفت هیات دولت بند مربوط به الزام فروش خودروهای وارداتی 
از طریق بورس کالا را  در مصوبه ۲۴ بهمن ماه خود از آیین نامه واردات خودرو 
حذف کرد، حالا اخبار منتشر شده حاکی از آن است که فروش خودرو از طریق 

سامانه یکپارچه تخصیص خودرو انجام خواهد شد. 
 پنجشنبه شب گذشته امید قالیباف در گفت وگویی تلویزیونی به تشریح 
سازوکار اولویت بندی فروش خودروهای وارداتی پرداخت. منظور از قرعه کشی 
اولویت این است که افرادی که حایز شرایط اعلامی هستند در سامانه یکپارچه 
ثبت نام می کنند و وزارت صمت از طریق این سامانه قرعه کشی انجام می دهد 
تا اولویت یکم تا صدهزارم تخصیص خودرو مشخص شود، سپس خودروهای 
وارداتی با اولویت بندی مشــخص شده به متقاضیان تخصیص پیدا می کند. 
جالب اینکه به گفته قالیبــاف اولویت یک تا ۱۰۰هزار به این دلیل انتخاب 
شده که وزارت صمت وعده داده بود تا پایان سال ۱۰۰هزار دستگاه خودروی 
وارداتی عرضه شود. حالا اما نه خودروی وارداتی، بلکه تنها اولویت تخصیص 

خودرو قرعه کشی خواهد شد.
متقاضیانی که می خواهند برای قرار گرفتن در اولویت خرید خودروهای 
وارداتی در ســامانه یکپارچه تخصیص خودرو ثبت نام کنند باید چهار شرط 
اصلی را داشته باشند. یکی اینکه این متقاضیان باید دارای گواهینامه باشند. به 
نظر می رسد قصد وزارت صمت از این شرط آن است که تنها مصرف کنندگان 
بتوانند در این قرعه کشی ثبت نام کنند. شرط بعدی این است که داوطلبان در 
۴۸ ماه گذشته خرید خودرو از شرکت های خودروسازی یا بورس کالا نداشته 
باشند. شرط بعدی نیز  عدم مالکیت پلاک فعال از طرف متقاضی است، یعنی 
متقاضی نباید خودروی دیگری داشته باشد که این شرط تاحدودی عجیب 
به نظر می رسد، چراکه عموما کسانی که خودرو ندارند به یک باره برای خرید 
خودروی خارجی اقدام نمی کنند بلکه بیشتر کسانی که خودروی داخلی با 
سطح نزدیک به خودروی خارجی دارند، خودروی خود را با وارداتی ها جایگزین 
می کنند. شرط چهارم اما شرط عجیب تری است که مطابق آن متقاضی باید 
۵۰۰ میلیون تومان در حساب شخصی خود داشته باشد و این مبلغ تا زمانی که 
قالیباف مشخص نکرده انتهای آن چه زمانی است در حساب فرد بلوکه می ماند.

اینطور که ســخنگوی وزارت صمت گفته بعد از اتمام مهلت ثبت نام در 
طول چند روز این شرایط باید احراز شود و شاید حدود ۱۰ الی ۱۵درصد از 

متقاضیان در این مرحله ریزش کنند و سپس وارد مرحله قرعه کشی اولویت 
خواهند شد. بنابراین از رتبه یک متقاضیان تا صدهزار اولویت بندی خواهند 
شــد و پس از آن عرضه ها در این سامانه شروع خواهد شد. اما آنچه تاکنون 
توضیح داده شد ترتیب اولویت بندی مشتریان بود، اما تخصیص خودرو به چه 
صورتی انجام خواهد شد؟ قالیباف در این مورد توضیح داده است که عرضه 
خودروهای وارداتی به تدریج و با تاخیر سه ماهه و ۶ماهه خواهد بود و در این 
بین برخی خودروها نیز فروش فوری خواهند داشت. تخصیص خودروها نیز 
به این صورت خواهد بود که برای مثال اگر ۲۰هزار خودرو ابتدا وارد کشــور 
شود، کسانی که در قرعه کشی توانسته اند اولویت یک تا ۲۰هزار را کسب کنند 
می توانند این خودروها خریداری کنند. حال اگر فردی خودروهای واردشده در 
این مرحله را نخواهد و نپسندد باید تا سری بعد واردات صبر کند؛ ولی اولویت 

او حفظ خواهد شد و سری بعد می تواند با اولویت خرید خود را انجام دهد.
همچنین ســخنگوی وزارت صمت تاکید کرده است در مرحله ابتدایی 
واردات، خودروهای وارداتی همه خودروهای کمتر از ۱۰هزار یورو خواهند بود. 
علاوه بر این بخش دیگری از جزئیات فروش خودروهای وارداتی را که مطابق 
آن متقاضیان سه مرحله پرداخت دارند. ابتدا باید همان ۵۰۰میلیون تومان 
را پرداخت کنند، مرحله دوم مربوط به زمانی اســت که خودروها در سامانه 
یکپارچه ثبت شده و متقاضیان باید خودرویی را که می خواهند انتخاب کنند، 
 CFR بدین ترتیب بعد از انتخاب خودرو، متقاضیان سه روز مهلت دارند تا هزینه
)هزینه ارزش کالا و کرایه حمل تا بندر مقصد( را به صورت پیش پرداخت واریز 
کنند. مرحله نهایی نیز سه تا شش ماه بعد است که قرار است خودرو به دست 
مشتری برسد. در این مرحله متقاضی باید تکمیل وجه انجام دهد و هزینه پلاک 
و غیره را نیز پرداخت کند.نکته قابل توجه دیگر این است که این مبالغ نهایی 
نیست و بر اساس قیمت روز محاسبه خواهد شد. بنابراین و با توجه به تورم 
و افزایش نرخ ارز می توان گفت کسانی که اولویت های بهتری کسب می کنند 
می توانند خودروی موردنیاز خود را نه تنها سریع تر بلکه با قیمت بهتر دریافت 
کنند. اگر هم خودرویی تقاضای بیشتری داشته باشد، حق تقدم با شماره های 
اولی است که در قرعه کشی برنده شده اند. اما اگر واردکننده نتواند در موعد 
مقرر خودروی متقاضی را تحویل دهد چه اتفاقی رخ می دهد؟ در این صورت 
متقاضی می تواند ماهانه جریمه دیرکرد ۵/ ۷درصدی و ۵درصد هزینه ابطال 
را دریافت کند. عنوان می شــود تاکنون حدود ۸۵ تا ۹۰هزار دستگاه خودرو 

وارداتی ثبت سفارش و ۱۴۳ خودرو نیز وارد کشور شده است.

 خالی فروشی در واردات خودرو
گرچه ســعی ما بر این بود که کل مراحل خرید خودروهای وارداتی را به 
صورت ســاده بیان کنیم، اما مروری بر سازوکار جدید فروش وارداتی ها، هر 
متقاضی و غیرمتقاضی محصولات وارداتی را دچار ســرگیجه می کند. حال 
تصور کنید مشتریان خودروهای وارداتی مجبور هستند از این سازوکار دست 

به خرید خودرو بزنند.
 مسیری که تنها یک فعالیت ساده اقتصادی مانند خرید خودرو است، به 
یک ماز یا به تعبیری مارپیچ می ماند. متقاضیان نه تنها باید درگیر این مسیر 

پیچیده باشند بلکه حتی با شفافیت نیز مواجه نیستند. آنها در شرایطی باید 
برای مدت نامعلومی ۵۰۰ میلیون تومان خود را بلوکه کنند که حتی نمی دانند 
چه خودرویی از چه برندی، محصول چه کشوری و حتی با چه قیمتی دریافت 
خواهند کرد. وزارت صمت درحالی قرعه کشی اولویت این خودروها را آغاز 
کرده که در مورد هیچ یک از این موارد برای متقاضیان احتمالی شفاف سازی 
نکرده اســت. این در حالی است که این وزارتخانه مدت طولانی را درحال 
بررسی شرایط و پیشنهادهای واردکنندگان بود و بالطبع باید تاکنون این 
اطلاعات را به طور دقیق و شــفاف در دســت داشت و آن را اعلام عمومی 
می کرد که دقیقا چه خودروهایی ثبت ســفارش شده اند. مشتریان حتی 
نمی دانند خودروهای وارداتی به چه قیمتی به دست آنها خواهد رسید، چراکه 
بسته به آنکه در قرعه کشی هفته آتی سامانه یکپارچه، بتوانند چه اولویتی را 
کسب کنند و زودتر یا دیرتر خودروی خود را دریافت کنند، هزینه ها افزایش 
خواهد یافت؛ زیرا طبق اخبار منتشره مبالغ پرداخت شده نهایی نیست و به 

قیمت روز محاسبه خواهد شد.
از طرف دیگر آنها نمی دانند چه خودروهایی وارد خواهد شد چراکه هنوز 
وزارت صمت اطلاعاتی را در این باره منتشر نکرده و در این شرایط می خواهد 
با بلوکه کردن ۵۰۰میلیون تومان از متقاضیان آنها را در صف خرید خودروی 
وارداتی قرار دهد. شاهد پیگیری این شیوه مبهم از وزارتخانه ای هستیم که 
برای اولین محموله خودروهای وارداتی که ۲۲ دستگاه بود همه مراحل آن 
از جمله اینکه اکنون خودروها روی کشتی هستند یا در این لحظه به اسکله 
رســیده  اند و حالا به سمت گمرک درحال حرکت هستند را اطلاع رسانی 
می کرد ولی انگار همین وزارتخانه دلیلی نمی بیند که اطلاعات اساســی و 
حتی نام خودروهایی را که افراد باید برای خرید آنها در صف بایستند منتشر 
کند. متقاضیان تنها می دانند که اگر آنقدر خوش شانس باشند که بتوانند 
اولویت های ابتدایی را در قرعه کشی به دست بیاورند، می توانند خودروهایی 

از کیا و چانگان خریداری کنند.
عــلاوه بر این زمان تحویل خودروها نیــز از دیگر نکات قابل توجه این 
دستورالعمل است. پیش از این امید قالیباف اواخر آذرماه گفته بود: »طبق 
برنامه ریزی انجام شــده در سه ماه باقی مانده امسال ۱۰۰هزار دستگاه و به 
همین تعداد هم در سه ماهه اول سال ۱۴۰۲ خودرو از طریق واردات تامین 
می شــود.« با توضیحات تکمیلی مشخص شد قرار است تا پایان امسال نه 
واردات بلکه پیش فروش خودروهای وارداتی انجام شده و طی سه تا شش 
ماه دیگر به مشــتریان تحویل داده شــود؛ اما انگار این زمان تحویل نیز 
دچار تغییرات اساسی شده، یعنی امسال و طی هفته آینده با بلوکه کردن 
۵۰۰ میلیون تومان از هر یک از ۱۰۰هزار متقاضی تنها اولویت ها مشخص 
می شــود و هر زمان که خودروها وارد سامانه شد که زمان آن هم به هیچ 
عنوان مشخص نیست، باید هزینه دیگری که هزینه CFR است پرداخت شود 
و تحویل سه تا شش ماه بعد از آن انجام خواهد شد. جالب اینکه قالیباف 
انتخاب ۱۰۰هزار نفر برای قرعه کشی اولویت بندی را در راستای تحقق این 

وعده می داند و معرفی می کند.
نکته دیگر شرط عدم مالکیت پلاک فعال برای متقاضیان است. به نوعی 
می توان گفت وزارت صمت با این شرط بار دیگر مقدمات ایجاد دلالی شماره 
ملی را در بازار خودروی کشور فراهم کرده است. همانطور که اشاره شد رفتار 
خریداران بازار خودرو نشان می دهد عموما کسانی که خودرو ندارند به یکباره 
برای خرید خودروی خارجی اقدام نمی کنند بلکه بیشتر کسانی که خودروی 
داخلی با سطح نزدیک به سطح قیمتی خودروی خارجی دارند، خودروی 

خود را با وارداتی ها جایگزین می کنند. 
همین دلیل اســت که باعث می شــود واردات خودرو روی قیمت بازار 
خودروهــای داخلی نیز موثر باشــد. حالا وزارت صمت با تعیین شــرط 
عدم مالکیت پلاک فعال راهی ایجاد کرده که افراد برای خرید خودروهای 
خارجی از شــماره ملی افراد دیگر استفاده کنند و بازار دلالی شماره ملی 
برای خودروهای وارداتی نیز گرم شود.به نظر می رسد وزارت صمت نه تنها 
نتوانسته به وعده های خود جامه عمل بپوشاند بلکه تنها سعی می کند که با 
پیچیده و پیچیده تر کردن مراحل فروش خودروهای وارداتی این طور جلوه 
دهد که دولت در مســیر واردات و فروش خودروهای خارجی گامی جدید 
برداشته است، غافل از اینکه با هر یک از این به زعم آنها گام ها متقاضی یک 
گام از خرید خودرو دور می شود. مصرف کنندگان نیز در شرایط متفاوتی قرار 
دارند، به طوری که واردات خودرو به مدت چهار سال ممنوع بوده و شکاف 
عمیقی بین عرضه و تقاضای خودروهای خارجی وجود دارد، خودروهایی 
با مدل ۲۰۱۷ با قیمت هایی بســیار گزاف در بازار داخلی خرید و فروش 
می شوند، از سوی دیگر نرخ ارز به شکل روزافزون رو به افزایش است و هر 
میزان که خرید خودرو به تعویق بیفتد از قدرت خرید آنها کاسته می شود.

در چنین شرایطی مشخص است که خریداران چاره ای نمی بینند جز اینکه 
به هر ساز ناکوک وزارت صمت برقصند و شانس خود را برای خرید خودرو 
با اولویت های اول امتحان کنند. اما اگر اینقدر خوش شانس نباشند مشخص 
نیست که در اولویت های پایانی مجبور هستند این خودروها را با چه قیمتی 
خریداری کنند و آیا قدرت خرید آنها را خواهند داشت یا خیر. به نظر می رسد 
بازار خودروهای وارداتی نیز مانند خودروهای داخلی به یک لاتاری بدل شده 
و همه چیز مبتنی بر شــانس است؛ با این تفاوت که مشتریان خودروهای 
 وارداتی بر خلاف خریداران خودروهای داخلی نمی دانند که برای دقیقا چه 

خودرویی چنین ریسکی را به جان می خرند.



بورس و بانک 
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رشد ۷۰ درصد ترانزیت از دریای خزر

علیرضا حیدری    |     مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی در تشــریح عملکرد این سازمان در سال ۱۴۰۱، گفت: ترافیک انواع کالاهای 
خارجی به بنادر بازرگانی کشــور در سال جاری، بین ۸ تا ۱۰ درصد در مقایسه با مدت مشابه در سال گذشته رشد داشته است و هم زمان 

توانستیم رشد ۷۰ درصدی ترانزیت از دریای خزر را ثبت کنیم.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

دستور وزیر صمت به 
شرکت های بزرگ صنعتی و 
معدنی برای عرضه ارزهای 
صادراتی

 تورم ماهیانه مسکن کاهشی شد 
بهمن ماه ۱۴۰۱ تورم ماهیانه مسکن کل کشور 
در هر دو شاخص قیمت و اجاره بها به ۲.۳ درصد 
رسید که در مقایسه با ۲.۸ درصد دی ماه کاهش 

۰.۵ درصدی را نشان می دهد.
 جدیدترین آمار ارائه شــده در خصوص تورم 
کالاها و خدمات نشان می دهد در بهمن ماه ۱۴۰۱ 
تورم ماهیانه مســکن در کل کشور به ۲.۳ درصد 
رسیده است. این رقم در دی ماه امسال ۲.۸ درصد 
بود که آمار از افت ۰.۵ درصدی سرعت رشد قیمت 

مسکن حکایت دارد.
تورم نقطه به نقطه مسکن هم که تغییر قیمت 
در مقایسه با ماه مشابه سال قبل را نشان می دهد 
از افزایش ۴۱.۷ درصد حکایت دارد. ماه گذشــته 
این شــاخص ۳۹.۵ درصد بــود. بنابراین در این 
بخــش با افزایش ۲.۲ درصدی تورم مســکن کل 

کشور مواجه بوده ایم.
همچنین رشد قیمت مسکن کل کشور در ۱۲ 
ماهه منتهــی به بهمن ماه ۱۴۰۱ به ۳۴.۸ درصد 
رسیده که در مقایسه با ۳۳.۷ درصد ماه گذشته رشد 
۱.۱ درصد را نشان می دهد.در بخش اجاره بها نیز 
طبق اعلام مرکز آمار شاخص قیمت ماهیانه، نقطه 
به نقطه و ســالیانه در بهمن ماه ۱۴۰۱ به ترتیب 
۲.۳ درصد، ۴۱.۶ درصد و ۳۴.۷ درصد اعلام شد. 
این در حالی اســت که ارقام مذکور در دی ماه به 
ترتیب ۲.۸ درصد، ۳۹.۴ درصد و ۳۳.۵ درصد بود.

بررسی وضعیت بازار مسکن کل کشور در ۱۰ 
ماه گذشته حاکی از آن است که رشد ماهیانه قیمت 
مسکن در اردیبهشت ۲.۵ درصد، خرداد ۲.۳ درصد، 
تیرماه ۳.۸ درصد، مردادماه ۲.۸ درصد، شهریورماه 
۳.۵ درصد، مهرمــاه ۶.۱ درصد، آبان ۳.۷ درصد، 

آذر ۲.۸، دی ۲.۸ و بهمن ۲.۳ درصد بوده است.
میزان افزایش ماهیانه نرخ اجاره در کل کشور 
نیز در اردیبهشت ۲.۵ درصد، خرداد ۲.۳ درصد، تیر 
۳.۸ درصد، مرداد ۲.۹ درصد، شهریور ۳.۵ درصد، 
مهر ۶.۱ درصد، آبان ۳.۷ درصد، آذر ۲.۸، دی ۲.۸ 

و بهمن ۲.۳ درصد اعلام شد. 

  دولــت در فروش بلــوک ۵۱ درصدی 
استقلال و پرسپولیس ناکام ماند

عرضه دو بلوک ۵۱ درصدی ســهام استقلال و 
پرسپولیس بی نتیجه ماند و هیات واگذاری احتمالا- 

اقدام به تغییر در شرایط و قیمت خواهد کرد.
 در حالی قرار بود دو بلوک ۵۱ درصدی سهام 
دو باشگاه استقلال و پرسپولیس در فرابورس عرضه 
شود که حسین قربانزاده رییس سازمان خصوصی 
ســازی در توییتر اعلام کرد:  سرخابی ها خریدار 
نداشتند و برای تغییر در شرایط و احتمالا قیمت، 
دوباره عرضه آنها در هیات واگذاری طرح می شود.

بر اساس این گزارش، سازمان خصوصی سازی 
پس از پذیره نویسی ۱۰ درصد سهام این دو باشگاه 
در فرابورس، امیدوار بود ۵۱ درصد از سهام را هم 

بصورت بلوکی به فروش برساند.
بر همین اساس مقرر شده بود بیش از ۵ میلیارد و 
۵۰۳ میلیون سهم "استقلال" چهارشنبه ۱۰ اسفند 
به ارزش پایه ۲.۳ هزار میلیارد تومان عرضه شود.

بلوک ۵۱ درصدی باشگاه پرسپولیس هم شامل 
بیش از ۵ میلیارد و ۳۶۲ میلیون سهم به ارزش پایه 
۲.۷ هزار میلیارد آماده عرضه در ۷ اسفند شده بود. 

 طلا و زعفران؛ دارای بیشــترین حجم 
معاملات بازار قراردادهای آتی

صندوق طلا به لحاظ ارزش معاملات و زعفران از 
نظر حجم معاملات در رتبه نخست بازار قرارداد های 

آتی ایستاد.
 بیش از ۸۵ هزار قرارداد آتی به ارزش بیش از 
۸۸۶ میلیارد تومان در بازار قرارداد های آتی در هفته 
منتهی به ۵ اسفند دست به دست شد که به لحاظ 
حجم افزایش ۵۵ درصدی و از نظر ارزش افزایش 

۵۷ درصدی را شاهد بود.
بر اســاس این گزارش، ۸۵ هزار و ۷۱۹ قرارداد 
آتــی به ارزش بیش از ۸۸۶ میلیارد تومان در بازار 
مشتقه در هفته منتهی به ۵ اسفند دست به دست 
شد. بیشترین سهم معاملات بازار قرارداد های آتی 
به لحاظ حجم متعلق به زعفران با ۶۱ هزار و ۵۷۱ 
قرارداد به ارزش بیش از ۳۰۱ میلیارد تومان برای 
۴ موعد تحویلی اسفند ۱۴۰۱ و اردیبهشت، تیر و 

شهریور ۱۴۰۲ بود.
برای صندوق طلا نیز ۲۳ هــزار و ۸۴ قرارداد 
بــه ارزش بیش از ۵۸۱ میلیارد تومان در ۵ موعد 
تحویلی فروردین، خرداد، مرداد، مهر و آذر ۱۴۰۲ 

در هفته منتهی به ۵ اسفند دست به دست شد.
نقره هم با دست به دست شدن هزار و ۶۴ قرارداد 
بــه ارزش بیش از ۳ میلیارد و ۴۷۱ میلیون تومان 

در یک موعد تحویلی اسفند ۱۴۰۱ روبه رو بود.
زعفران با سهم ۷۲ درصدی در حجم بیشترین 
سهم را از حجم قرارداد های آتی در اختیار داشت و 
در جایگاه اول ایستاد. به لحاظ ارزشی این دارایی با 
سهم ۳۴ درصدی از کل معاملات قرارداد های آتی 

در رتبه دوم جای گرفت.
سهم صندوق طلا از حجم معاملات به ۲۷ درصد 
و از ارزش ۶۶ درصــد بود و به این ترتیب صندوق 
طلا به لحاظ حجم در جایگاه دوم و به لحاظ ارزش 

در جایگاه اول ایستاد. 

وزیر صمت در جلسه با مدیران شرکت های بزرگ صنعتی و معدنی، ضمن تقدیر از همراهی این شرکت ها با سیاست های ارزی کشور، تاکید کرد که شرکت ها ارزهای صادراتی خود را در مرکز 
مبادله ارز و طلا عرضه کنند. به نقل از وزارت صنعت، معدن و تجارت، سید رضا فاطمی امین در جلسه ویژه ای که با حضور مدیران شرکت های بزرگ صنعتی و معدنی و مسئولان ارزی بانک 

مرکزی در وزارت صمت برگزار شد، تاکید ویژه دولت بر پیگیری بازگشت ارزهای صادرکنندگان بزرگ و عرضه آن در مرکز مبادله ارز و طلا را ابلاغ کرد.
فاطمی امین با اشاره به اینکه همه ارکان دولت مکلف به حمایت از بسته جدید ارزی هستند، تاکید کرد که شرکت های زیرمجموعه وزارت صمت نیز موظفند ارزهای صادراتی خود را در مرکز 
مبادله ارز و طلا عرضه کنند.به گفته وزیر صمت،  این شرکت ها تاکنون نیز در زمینه بازگشت ارزهای صادراتی به کشور عملکرد مناسبی داشته اند و از این پس باید همکاری کاملی انجام دهند.

بر اساس تاکید وزیر صمت، تمام شرکت های صنعتی و معدنی صادرات محور مکلفند در چارچوب بسته جدید ارزی بانک مرکزی، نسبت به فروش ارز خود در مرکز مبادلات ارز و طلا طبق 
مکانیسم قیمتی آن اقدام کنند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1401/12/07
شماره : 1363

به گزارش از سازمان بنادر و دریانوردی، »علی اکبر صفایی« در همایش سالانه مدیران این سازمان، 
با بیان اینکه تا نیمه بهمن ماه سال گذشته، در مجموع، ۲۱۰ میلیون تن انواع کالاهای تجاری در بنادر 
کشور، تخلیه و بارگیری شد، تصریح کرد: تا پایان سال و با توجه به افزایش تجارت کشور در نیمه دوم 
ســال جاری، عملکرد ســازمان بنادر و دریانوردی در بخش های صادرات، واردات، ترانزیت از مرز ۲۱۰ 

میلیون عبور خواهد کرد.
معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اقدامات سازمان بنادر در راستای شفاف سازی، تسهیل کسب وکار 
مردم و توسعه اقتصاد دریا پایه به عنوان یکی از مطالبات جدی مقام معظم رهبری، اظهار داشت: عمده 
پروژه های توسعه ای و زیربنایی تعریف شده دریایی و بندری برای سال ۱۴۰۱، با تاثیر بر اقتصاد ملی و 

معیشت مردم ساحل نشین، به بهره برداری رسید و بخش بزرگی نیز در دست اجراست.
صفایی با اشــاره به بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی ۶۰ پروژه بزرگ ســرمایه گذاری در سواحل و 
بنادر کشور در ایام دهه فجر امسال، افزود: در سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، عملیات اجرایی پروژه های 

بزرگ عمرانی و تجهیزاتی در بنادر کشور، با اعتباری بیش از ۱۲۰ هزار میلیارد ریال، آغاز شده است.
وی با اشاره به افتتاح بخش دوم از فاز سوم طرح توسعه بندر کانتینری شهید رجایی، اعلام کرد: با 
ایجاد اسکله جدید کانتینری، پهلوگیری کشتی های غول پیکر کانتینری تا ظرفیت ۱۸ هزار TEU در این 

بندر مهیا شده است.
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به ساخت بندر جدید خمیر و بازسازی بندر اروندکنار در 
راستای توسعه معیشت و اشتغال مردم محلی در استان هرمزگان و خوزستان، گفت: بندر خمیر می تواند 

به یک قطب بزرگ برای صادرات مواد معدنی تبدیل شود.
معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اقدامات مثبت و مؤثر سازمان بنادر در حوزه بین الملل و در 
سازمان بین المللی دریانوردی )IMO( تأکید کرد: جمهوری اسلامی ایران به عنوان یکی از اعضای موثر 

"آیمو" در شکل گیری مقررات و قوانین جدید دریایی نقش موثر و سازنده ای داشته است.
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی با اعلام رشد ۷۰ درصدی ترانزیت از دریا خزر، به تشریح اقدامات 
این سازمان در حوزه تجارت خارجی پرداخت و گفت: با رایزنی و نشست های کاری و هدفمند با کشورهای 
روسیه، قزاقستان و عمده کشورهای شرق دریای خزر و همچنین توسعه همکاری های دریایی و بندری 
با کشورهای هند، امارات متحده عربی و عمان، در قالب اتصال و ارتباط این کشورها از طریق بنادر ایرانی 

در شمال و جنوب کشور، سبب شد ترانزیت از دریای خزر تا ۷۰ درصد رشد کند.
صفایی همچنین با اشــاره به رویکرد سازمان بنادر برای ترغیب کشورهای شمال دریای خزر برای 
ســرمایه گذاری مشارکتی در مسیر ترانزیتی شمال- جنوب، از برگزاری جلسه سه جانبه ایران، هند و 
روسیه در سطح معاونان وزیر راه در تهران، در اسفندماه جاری، با حضور بخش های خصوصی سه کشور، 
خبر داد و اظهار داشت: سیاست دولت و برنامه ریزی سازمان بنادر در حوزه فعالیت های ترانزیتی از خزر، 
علاوه بر افزایش مبادلات ترانزیتی، نهادینه سازی این فرایند به صورت بلندمدت و نفع اشتراکی از پتانسیل 

موجود حمل ونقلی، از طریق سرمایه گذاری مشترک است.

سیگنال های دلار به بورس

کاهش فشار بر بخش تولید و افزایش پایه های جدید مالیاتی در دولت سیزدهم

اهتمام جدی شرکت ملی نفت برای بهینه سازی مصرف انرژی و جمع آوری گازهای مشعل

 حتی اگر بورس هم قصد اصلاح داشــته باشــد، بالا رفتن نرخ دلار اجازه نمی دهد 
قیمت ها در بازار سهام خیلی افت کنند.

 هر بار که اختلاف نظر تحلیلگران درخصوص بالا یا پایین رفتن بازار شدت می گیرد، 
قیمت دلار تکلیف را یکسره می کند و به بورس سیگنال صعودی می دهد.

 سیگنال های دلاری به بازار سهام
پس از رشدی که از آبان ماه در بورس آغاز شده بود، این انتظار وجود داشت که بازار 
چند ماه وارد فاز اصلاحی شود. اما پس از گذشت یک ماه از اصلاح بورس، دوباره دلار 
روند صعودی جدیدی را از سر گرفت که این موضوع تعداد افرادی که معتقدند بورس 

باید اصلاح کند را به حداقل رساند.

 بورس عقب ترین بازار از تورم /بازار سهام شگفتی ساز می شود؟
البتــه در ســال های گذشــته، دفعاتی بوده کــه بورس و دلار خــلاف جهت هم 
حرکــت کرده اند اما ایــن بار به این دلیل که بورس یک روند نزولی عمیق را پشــت 
ســر گذاشــته و قیمت ها بســیار افت کــرده اند، احتمــال کمتری وجــود دارد که 
بورس خلاف جهت دلار حرکت کند.فعلا در شــرایطی هســتیم که ســود شــرکت 
 ها ناشــی از رشــد نرخ دلار افزایشــی شــده اند و از طرفی نســبت قیمت به ســود 

در اکثر نمادها جذاب شده است.

 نشانه های مثبت بورس
با این حســاب این بار نمی توان انتظار داشــت که بورس خلاف جهت دلار حرکت 

کند و احتمال اول این است که بورس هم با محرک دلار، به سمت بالا حرکت کند.
اتفاقا در بازار روز چهارشــنبه سیگنال هایی در این جهت مشاهده شد که می توان 
انتظار داشت بازار سهام امروز مثبت بازگشایی شود. حرکت پایین به بالای شاخص ها 
در نیم ساعت پایانی معاملات روز چهارشنبه، یکی از علل امیدواری برای مثبت شدن 

بازار در روز جاری است.

از طرفی مثبت ماندن شــاخص قدرت خریداران حقیقی نشــان می دهد همچنان 
خریداران حقیقی قدرت برتر بازار هســتند و می تــوان برای جهت گرفتن بازار، روی 

آن ها حساب کرد.

 دو اتفاق منفی در بازار روز چهارشنبه
البته روز چهارشــنبه دو اتفاق منفی رخ داد که اولی، کاهش ارزش معاملات خرد و 
دومی، خروج پول حقیقی ها از بازار بود. درمورد کاهش ارزش معاملات خرد می توان 
گفت که فعلا نباید نگران آن بود چراکه در روز چهارشنبه هفته گذشته، ارزش معاملات 

خرد بیش از دو برابر ارزش معاملات چهارشنبه هفته قبل از آن بوده است.
با این حساب گرچه ارزش معاملات خرد نسبت به سه شنبه کاهش یافت، اما همچنان 
ارزش معاملات خرد امیدوارکننده اســت. خروج پول حقیقی ها از بازار اما نشــان می 
 دهد همچنان عده ای از فعالان حقیقی بازار ترس از گرفتار شدن در یک روند نزولی را

 دارند و به همین دلیل با مشــاهده کوچک ترین سیگنال های منفی، سریعا فروشنده 
می شوند.

با توجه به این شــرایط و البته با در نظر گرفتن شــیب رو به بالای شاخص در نیم 
ســاعت پایانی معاملات روز چهارشنبه، می توان برای امروز انتظار رشد شاخص ها را 
داشت، به خصوص که طی این مدت قیمت دلار هم نه تنها کاهشی نشده، بلکه مقداری 

رشد کرده است.

کاهــش هفت درصدی نرخ مالیات بر واحدهــای تولیدی، اعمال نرخ صفر مالیاتی 
برای انتقال ســود تقسیم نشده شرکت های بورسی و فرابورسی، حمایت از شرکت های 
دانش بنیان و افزایش پایه های جدید مالیاتی با تاکید بر شناســایی فرارهای مالیاتی، از 

مهمترین دستاوردهای نظام مالیاتی است.
 کاهش هفت درصدی نرخ مالیات اشخاص حقوقی و اعمال نرخ صفر مالیاتی برای 
انتقال سود تقسیم نشده شرکت های بورسی و فرابورسی، ایجاد بستر اعطای اعتبار مالیاتی 
به شرکت های دانش بنیان، دریافت فهرست اطلاعات یک هزار و ۹۸ شرکت دانش بنیان از 
معاونت علمی فناوری رئیس جمهوری، شروع عملیات اجرایی اعطای اعتبار مالیاتی به این 
تعداد شرکت دانش بنیان، بارگذاری مصادیق فعالیت های دانش بنیان در سامانه یکپارچه 
مالیاتی و تقسیط حداکثری بدهی شرکت های دانش بنیان از مهمترین این اقدامات است.

تدوین لایحه مالیات بر جمع درآمد و ســاماندهی معافیت ها و مشوق های مالیاتی، 
استرداد ماهانه یک هزار میلیارد تومان مالیات بر ارزش افزوده به صادرکنندگان، پیگیری 
تصویب لایحه اصلاح مالیات های مســتقیم )شامل مالیات بر جمع درآمد و ساماندهی 
معافیت ها و مشــوق های مالیاتی( در راســتای چرخش تحول آفرین در نظام مالیاتی با 
حمایت از فعالیت های اقتصادی انجام شده است.بر اساس آخرین گزارش سازمان امور 
مالیاتی، ۶۳ هزار و ۷۶۵ میلیارد ریال به صادرکنندگان تا آبان ماه امسال استرداد شده 

است. همچنین افزون بر پنج هزار میلیارد ریال مالیات از خودروهای لوکس وصول شده 
است.برای تکریم مودیان و در نظر گرفتن شرایط پاندمی کرونا و تاثیر آن بر کسب و کار 
اصناف، علاوه  بر افزایش حد شمول استفاده از تبصره ۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم، 

ضریب سودآوری فعالیت  صاحبان مشاغل ۵۰ درصد کاهش یافت.
همچنین در سال ۱۴۰۱ با پیگیری سازمان امور مالیاتی از مراجع قانونی ذی صلاح، 

سقف مشمول استفاده از تبصره ۱۰۰ قانون مالیات مستیم ۱۰۰ برابر معافیت موضوع 
ماده )۸۴( قانون مالیات های مستقیم برای عملکرد سال ۱۴۰۰ تعیین شد. بر این اساس 
صاحبان مشــاغل موضوع تبصره ماده ۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم با جمع فروش 
)درآمد( تا مبلغ ۴۸ هزار میلیارد ریال امکان پرداخت مالیات مقطوع تعیین شــده در 
راستای تبصره فوق را خواهند داشت. این مسأله باعث افزایش ۵۰ درصدی متقاضیان 
پرداخت مالیات مقطوع موضوع تبصره ماده ۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم نسبت به 

سال گذشته شد.

 تحقق عدالت مالیاتی در دریافت مالیات مقطوع موضوع تبصره ماده ۱۰۰ 
قانون مالیات های مستقیم

مالیات مقطوع موضوع تبصره ماده ۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم حدود یک میلیون 
و ۸۰۰ هزار مودی اشخاص حقیقی، )با حدود ۵۷ درصد از کل مؤدیان( صفر بوده است.

حــدود ۸۵.۷ درصد از مودیان اشــخاص حقیقی موضوع تبصــره ماده ۱۰۰ قانون 
مالیات های مســتقیم، کمتر از پنج میلیون تومان در ســال پرداخت کرده اند که در 
مجموع با پرداخت حدود ۱۶ میلیون ریال، ۱۹.۷ درصد از کل مالیات مقطوع عملکرد 

سال ۱۴۰۰ را پرداخت کرده اند.

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران در حالی در حکمی مسئولیت راهبری و نظارت بر 
طرح های سامان دهی و جمع آوری گازهای همراه نفت و مشعل را به مدیر سرمایه گذاری 
و کسب وکار این شرکت ابلاغ کرد؛ همچنین روز چهارشنبه نیز با حضور در شرکت بهینه 

سازی مصرف سوخت، سیاست های راهبردی بهینه سازی مصرف انرژی را تشریح کرد.
محســن خجســته مهر در حکم خود خطاب به فریدون کردزنگنه، بر مواردی چون 
سیاست گذاری و تدوین برنامه جامع ساماندهی و جمع آوری گازهای همراه نفت و مشعل، 
برنامه ریزی دقیق بلندمدت و کوتاه مدت برای جمع آوری گازهای همراه نفت و مشــعل 
بــا تأکید بر اولویت اول این طرح ها، جذب ســرمایه گذاری به منظور جمع آوری گازهای 
همراه نفت و مشــعل، راهبری و نظارت بر فرآیند برگزاری مزایده، قیمت گذاری و انعقاد 
قراردادهای فروش و جمع آوری گازهای همراه نفت و مشــعل، تدوین ابزارهای تشویقی/

تنبیهی در قراردادهای مربوطه به منظور تسریع در جمع آوری گازهای همراه نفت و مشعل، 
پایش و نظارت بر اجرای کارخانه های گاز و گاز مایع، نیروگاه های برق متعلق به شرکت 
ملی نفت ایران و سایر پروژه های جمع آوری گازهای همراه نفت و مشعل و پایش طرح ها 
به همراه تســریع در راه اندازی طرح های در حال اجرا، بازنگری، اصلاح، یکپارچه سازی و 
تدوین دســتورالعمل ها، شیوه نامه ها و ابلاغیه های موجود در راستای جمع آوری گازهای 
همراه نفت و مشــعل، اولویت تأمین مالی مورد نیاز طرح های جمع آوری گازهای همراه 
نفت و مشعل از منابع داخلی، مطالعه و جمع آوری آخرین داده های اطلاعاتی در خصوص 
سیستم های اندازه گیری موجود و مورد نیاز، برنامه ریزی دقیق جهت اجرای طرح تجهیز 
مبادی تحویل و تحول صنعت نفت به سیستم های اندازه گیری دقیق خودکار و پایش منظم 

اجرای اقدامات اجرایی طرح تجهیز مبادی تحویل و تحول صنعت نفت به سیســتم های 
اندازه گیری دقیق خودکار تاکید شده است.

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران در بازدید خود از شرکت بهینه سازی مصرف سوخت 
نیز با اعلام این مطلب که بهینه سازی یک فرآیند کاری گسترده در بخش های زیرساختی 
است، گفت: یکی از مهم ترین موضوعاتی که می توان ذیل پیگیری های این شرکت اعلام 
کرد، بحث جمع آوری گازهای همراه نفت است که نه تنها اثرات مالی قابل توجهی دارد، 

بلکه در حوزه زیست محیطی نیز بسیار پراهمیت است.
وی ادامه داد: تمامی طرح های مربوط به جمع آوری گازهای همراه نفت با قید اولویت 

در دستور کار شرکت ملی نفت ایران است و ضمن تعیین تکلیف تمامی این طرح ها تا پایان 
سال، برنامه جامعی مبنی بر تهیه تقویم اجرایی طرح های در دست انجام، ارائه خواهد شد.

معاون وزیر نفت در ادامه از راه اندازی واحدهای NGL به عنوان راهکاری موثر در افزایش 
ظرفیت فرآورشی گاز کشور یاد کرد و گفت: با برنامه ریزی های انجام شده، طرح مربوط به 
NGL ۳۲۰۰ تا به زودی بهره برداری می رسد؛ این در حالی است که هم اکنون ورود آزمایشی 
گاز از میدان های آزادگان و یادآوران به این مجتمع پالایشی در دست انجام است. همچنین 

مقرر شده است NGL ۳۱۰۰ نیز تا پایان سال آینده به بهره برداری برسد.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران در ادامه از حمایت همه جانبه این شرکت از شرکت 
بهینه ســازی مصرف سوخت خبر داد و گفت: مسائل مربوط به رعایت الگوهای مصرف، 
دغدغه اصلی مقام عالی وزارت و شرکت ملی نفت ایران است و آمادگی داریم تا در تمامی 
حوزه های مربوط به این مقوله وارد شده و شرکت بهینه سازی مصرف سوخت را در تحقق 
رســالت اصلی خود یاری دهیم.معاون وزیر نفت با بیان اینکه لازم اســت تا افزایش بهره 
وری به عنوان هدف اصلی در اقدامات فرهنگی موردتوجه باشــد، تاکید کرد: بهتر است 
سازوکاری تعریف شود تا ضمن جلوگیری از موازی کاری در حوزه های فرهنگی، اقدامی 
منسجم و هماهنگ با محوریت فعالیت های شرکت بهینه سازی مصرف سوخت انجام شود.

به گفته وی، سیاست گذاری درست و ارائه راهکارهای عملی در قالب ساختار اجرای 
طرح های بهینه سازی، به همراه جهت دهی منابع مالی و ارزیابی مستمر عملکرد، از دیگر 
الزاماتی اســت که در تدوین برنامه های شــرکت بهینه سازی مصرف سوخت باید مورد 

توجه قرار گیرد.
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کشاورزی 

بازنگری در نرخ خرید 
تضمینی گندم ضروری است

روح الله دهقانی فیروزآبادی روز شــنبه در مراسم امضای موافقت نامه 
همکاری مشترک در حوزه امنیت غذا که با حضور معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور و وزیر جهاد کشــاورزی برگزار شــد، 
همکاری های اثربخش وزارت جهاد کشاورزی در همراهی با تاکیدات رهبر 
معظم انقلاب مبنی بر تحقق امنیت غذا را شایسته تقدیر دانست و افزود: 
وزارت جهاد کشــاورزی تلاش خوب و اثربخشــی را در مسیر امنیت غذا 
صورت داده اســت. یکی از مهم ترین مصادیق دانش بنیان شدن اقتصاد، 

زنجیره ارزش غذا است.
وی با تاکید بر این که باید بر تمامی بخش های زنجیره ارزش غذا توجه 
شود، ادامه داد: از مجوزها برای تامین زمین برای کشت نوآورانه، برخورداری 
از یک الگوی کشت مبتنی بر استانداردها، مجموعه هایی که این اولویت ها 
و راهبردها را نظارت می کند تا شرکت های دانش بنیان و فناور، همگی در 

این زنجیره ارزش قرار دارند.
معاون علمــی، فناوری و اقتصاد دانش بنیــان رئیس جمهور با بیان 
این که در فرآیند یادشــده باید مراقبت علمی صورت بگیرد، خاطرنشان 
کرد: در این فرآیند، آموزش نقشی مهم ایفا می کند. ایجاد مجموعه ای از 
گلخانه های کوچک، پس از مدتی شهرک های گلخانه ای را شکل می دهد 
که در نهایت به برند تبدیل می شــود و زمین این گلخانه ها ارزش واقعی 

خود را خواهند یافت.
دهقانی فیروزآبادی یادآور شد: شاید این مجموعه از هزار هکتار فراتر 
نرود، اما می تواند الگویی باشــد که کار دانش بنیان در عرصه کشــاورزی 

ترویج و رسوخ پیدا کند.

 توسعه گلخانه های هوشمند و بومی
ســید جواد ســاداتی نژاد وزیر جهاد کشــاورزی نیز در این مراســم 
بــه توســعه الگوی گلخانه های بومی اشــاره کرد و گفت: بومی ســازی 
و توســعه گلخانه هــای هوشــمند، الگویــی اســت که بــا همراهی و 
 همکاری دانش بنیان ها دنبال می کنیم. ســبک ســازی و ارزان ســازی

 گلخانه از موارد مهم و حایز اولویت اســت که معاونت علمی می تواند در 
آن نقش آفرینی کند.

وی با بیان اینکه یکی از ضعف های در حوزه کشــاورزی هوشــمند، 
مساله سرمایه گذاری اســت ادامه داد: سهم کشاورزی از تولید ناخالص 
داخلی بالغ بر ۱۱ درصد است، در حالی که میزان سرمایه گذاری در این 

حوزه ۴ درصد است.
 این امر نشان می دهد که باید انگیزه برای سرمایه گذاری در کشاورزی 
افزایش پیدا کند و سرمایه گذاران را از سایر بخش ها به سرمایه گذاری در 

حوزه کشاورزی ترغیب کنیم.
وزیر جهاد کشاورزی افزود: بخش کشاورزی بخش های پرسودی دارد 
که یکی از آن ها آبزی پروری اســت که سوددهی آن ها به مراتب از برخی 

صنایع سودآورتر خواهد بود.
ساداتی نژاد، حوزه باغداری را یکی از ظرفیت های بزرگ و کم تر شناخته 
شــده کشاورزی داخلی دانست و گفت: بخش باغداری یکی از بخش های 
سودآور بشمار می رود که نیاز داریم این عرصه به عنوان یک محور اقتصادی 

و پول ساز مورد توجه قرار بگیرد.
وی تصریح کرد: از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان که توجه 
ویژه ای به حوزه کشــاورزی داشــته و به این دغدغه و تاکید رهبر انقلاب 
پاسخ گفته اند، قدردانی می کنم. این حوزه دارای ظرفیت بسیاری است و 

می تواند دستاوردهای ارزنده ای را به همراه بیاورد.
در بخش دیگری از این مراسم حمید ذوالفقاری سرپرست معاونت توسعه 
اقتصاد دانش بنیان به معرفی طرح ملی ایجاد و توسعه شهرک های مولد و 

دانش بنیان گلخانه ای و شیلاتی پرداخت.
حســین ملازاده دبیر ســتاد توســعه فناوری های اقتصاد دیجیتال و 

هوشمندسازی نیز گزارشی از سامانه هوشمند کشاورزی ارائه داد.
موافقت نامــه همکاری مشــترک در حــوزه امنیت غــذا، به امضای 
 معاون علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رییس جمهــوری و وزیر

 جهاد کشاورزی رسید.
ایــن موافقتنامه با هدف ایجاد زیســت بوم کارآفرینی  در حوزه امنیت 
غذایی و ایجاد و توســعه شــهرک های مولد کشــاورزی با اولویت توسعه 
شــهرک های گلخانه ای و شیلاتی با برآورد خلق ارزش ۵ ساله حداقل ۵۰ 
تا ۱۰۰ هزار میلیارد تومان توســط روح الله دهقانی معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری و سید جواد ساداتی نژاد وزیر جهاد 

کشاورزی امضا شد.

 محورهای تفاهم نامه
طراحی، جانمایی، ایجاد، توســعه و ارتقاء عملکرد شــهرک های مولدّ 
و دانش بنیان گلخانه ای و کشــت محصولات کشــاورزی در محیط های 
کنترل شــده به میزان ۲۴۰۰ هکتار، با محوریت تولیدات سبزی و صیفی، 
تولیدات گل و گیاهان زینتی و میوه های گرمســیری از محورهای اصلی 

این موافقت نامه است.
توســط  گلخانــه ای  واحدهــای  توســعه  و  ایجــاد  از  حمایــت 
ســرمایه گذاران و مالکیــن عمــده بــه میــزان حداقــل ۱۰۰۰ هکتار 
ایجاد و توســعه ۴ شــهرک  گلخانــه ای هرکدام به میــزان حداقل ۴۰۰ 
 هکتــار، طراحــی، جانمایی، ایجــاد، توســعه و ارتقاء عملکــرد مزارع 
پرورش میگو و ســایر آبزیان ۱۶۰۰۰ هکتار و توسعه مزارع پرورش میگو 
و ســایر آبزیان توســط ســرمایه گذاران و مالکین عمده به میزان حداقل 
۵۰۰۰ هکتــار، ایجاد و توســعه شــهر مولدّ و دانش بنیان میگو و ســایر 
آبزیان بــا اولویت واحدهای مولدســازی، وزن دهی و مــزارع تولید لارو 
مولد در ســطح حداقل ۱۰۰۰ هکتار در قالب کنسرســیوم هایی شــامل 
نهاد تأمین مالی، شــرکت بهره بردار و شــرکت های فناور با اولویت جذب 
و به کارگیری ســرمایه های خرد، فعال ســازی و ارتقاء بهره وری و عملکرد 
مزارع موجود پرورش میگو و ســایر آبزیان بــا به کارگیری فناوری های با 
 قابلیت تجاری ســازی بالا به میزان حداقل ۲۰۰۰ هکتار در شــهرک های 
کشاورزی و ۸۰۰۰ هکتار در خارج از شهرک ها، در کنار طراحی، ایجاد و 
توسعه مزارع پرورش ماهی و سایر آبزیان در دریا به میزان سالانه ۵۰۰۰ 
تن با رویکرد پهنه های حفاظت شده و ایمن از سایر محورهای این تفاهم 

نامه همکاری به شمار می رود.

مزدک جمشیدی    |        معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری با تاکید بر این که باید بر تمامی بخش های زنجیره ارزش غذا توجه شود، گفت: دانش بنیان ها 
زنجیره ارزش غذا را به تکامل و بلوغ می رسانند.

 موافقت نامه همکاری 
مشترک در حوزه امنیت 

غذا، به امضای معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد 

دانش بنیان رییس 
جمهوری و وزیر جهاد 

کشاورزی رسید.

 دانش بنیان ها زنجیره ارزش غذا را به 
تکامل و بلوغ می رسانند

  افزایش ۶۶ درصدی صید ماهیان استخوانی در 
آب های شمال کشور

 معاون صید و بنادر ماهیگیری سازمان شیلات ایران گفت: 
از ابتدای فصل صید تا ۳۰ بهمن سال جاری با صید بیش 
از ۳۶۱۰ تن انواع ماهیان استخوانی در آب های استان های 
شمالی، نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۶۶ درصد رشد 

را نشان می دهد.
به گزارش از وزارت جهاد کشــاورزی، »ســید مصطفی 
بهشتیان« افزود: افزایش صید ماهیان استخوانی در استان  
های گیلان حدود ۴۶ درصد، مازندران ۸۹ درصد و گلستان 

۴۶ درصد است.
معاون صید و بنادر ماهیگیری سازمان شیلات ایران، سهم 
صید گونه ای ماهیان استخوانی در آب های شمالی کشور 
شامل ماهی سفید را ۲۴ درصد، کفال ۷۲ درصد، کپور ۲ 

درصد و سایر ماهیان را ۲ درصد عنوان کرد.
بهشتیان درباره رهاسازی ماهی در رودخانه  های منتهی به 
دریای خزر تصریح کرد: از ابتدای فصل جاری تا بهمن ماه 
امسال دو هزارو ۴۳۱ قطعه بچه ماهیان خاویاری رهاسازی 

شده است.
فصل صید ماهیان استخوانی از نیمه مهرماه هر سال شروع 

و تا اواسط فروردین ماه سال آینده ادامه می یابد.
کفال ، کپور و سفید سه گونه مهم ماهیان استخوانی دریای 

خزر هستند. 

 حدود پنج میلیارد ریال چوب قاچاق در هرمزگان 
کشف شد

 فرمانــده یگان حفاظــت منابع طبیعــی و آبخیزداری 
هرمزگان گفت: محموله های قاچاق چوب  جنگلی به ارزش 
چهارمیلیارد و ۸۰۱ میلیون و ۶۵۰ هــزار ریال از ابتدای 
فروردین ماه امسال تاکنون در این استان کشف شده است.

سرهنگ رحیم اسفندیاری گفت: در سالجاری ۱۱۳۳ هزار 
و ۷۵۰ کیلوگرم چوب قاچاق در هرمزگان کشف شد که 
نسبت به سال گذشته که میزان آن ۶۱ هزار و ۲۵۰ تن بوده، 

۱۱ درصد افزایش داشته است.
وی با اشاره به اینکه گونه های جنگلی کشف شده بیشتر 
شامل کِرَت و انواع گونه های نادر همچون کَهور بوده است، 
بیان کرد: در این راستا ۱۹ دســتگاه خودرو توقیف و ۱۹ 
متهم قاچاق چوب نیز دســتگیر و به همراه محموله های 

کشف شده به مراجع قضایی استان ارجاع شدند.
فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی و آبخیزداری هرمزگان، 
علت کشــفیات قاچاق چوب از اســتان را علاوه بر تولید 
غیرمجاز زغال، بارگیری به مقصد مناطق شمالی کشور 
عنوان و بیان کرد: باتوجه به اینکه هرگونه بهره برداری از 
منابع جنگلی شمال ایران ممنوع شده است لذا قاچاقچیان 
چوب و سوءاستفاده گران با اشاره به کارخانه های چوب 
زیادی که در این مناطق وجود دارد، چوب را به این مناطق 

قاچاق می کنند.
هیات وزیران بنا به پیشــنهاد وزارت جهادکشاورزی و به 
اســتناد تبصره ماده ۱۴۸ قانون برنامه پنج ســاله پنجم 
توسعه جمهوری اسلامی ایران، برنامه بهینه سازی پایش، 
حفظ، بهره برداری و مدیریت جنگل های کشور را در ۲۷ 
آذر ۱۳۹۲ تصویب و در ۱۶ دی ۱۳۹۲ ابلاغ کرد که رویکرد 

آن، توقف کامل بهره برداری از جنگل است.
وی از ایجاد و راه اندازی مرکــز مانیتورینگ برای پایش 
عرصه های منابع طبیعی هرمزگان در سال آینده خبر داد 
و گفت: در صورت راه اندازی این ســامانه که نحوه حضور 
نیروهای حفاظتی در عرصه منابع طبیعی، دریافت کامل 
و دقیق از تعداد و محل حضور آنان در محدوده های تعیین 
شــده را نظارت و کنترل می کند، میزان قاچاق چوب را 

کاهش می دهد.
اســفندیاری یادآورشد: اکیپ های گشــت خودرویی و 
موتوری یگان حفاظــت در عرصه های طبیعی هرمزگان 
به صورت مداوم و شــبانه روزی و حتی در ایام تعطیلات 
در هر شهرستان به حراست و صیانت اراضی و منابع ملی 
می پردازند.این مسوول خاطرنشان کرد: برای جلوگیری 
از تصرف اراضی ملی اقدامات پیشگیرانه در اولویت یگان 
حفاظت اداره کل منابع طبیعی قرار دارد که از جمله این 
اقدامات نصب تابلو و علائم هشــدار دهنده و گشت زنی 
در اراضی ملی به صورت مستمر بوده است تا مردم اراضی 
دولتی را تشخیص دهند.وی خاطرنشان کرد: دوستداران 
طبیعت می توانند گزارش های خود را در خصوص قاچاق 
چوب، قطع درخت، تصرف اراضی، حریق جنگل و مرتع و 
محصولات فرعی جنگل و مرتع و کوره زغال را به سامانه 

۱۵۰۴ و ۱۳۹ گزارش دهند.

  آب ســد کرخه برای اراضی کشاورزی دهلران 
رهاسازی شد

معاون بهبودات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی ایلام گفت: 
آب ســد کرخه از طریق تونل انحرافی دشت عباس برای 

اراضی پایاب این سد پس از یکسال راه سازی شد.
حشمت زرین جوب گفت: پس از گذشت کمتر از یکسال 
آب سد کرخه با ۹ متر مکعب در ثانیه برای اراضی پایاب 
شهرستان دهلران راه سازی شد که در حال رایزنی برای 
افزایش دریافت آب از این سد برای مشروب سازی اراضی 
کشاورزی منطقه هستیم.وی افزود: از ابتدای اردیبهشت 
ماه سال جاری تاکنون اراضی کشاورزی دهلران از حقابه 
سدکرخه محروم بوده و کشــت محصولاتی چون ذرت، 
کنجد و کلزا برای کشــاورزان این منطقــه به علت عدم 
تامین آب میسر نشد.معاون بهبودات گیاهی سازمان جهاد 
کشــاورزی ایلام ادامه داد: ولی اکنون باتوجه به بارندگی 
های موثر هفته های اخیر و ذخیره ســازی آب در ســد 
سیمره به عنوان سد تنظیمی کرخه و با رایزنی های انجام 
گرفته، امکان رهاسازی آب برای کشاورزان دشت عباس 

در دهلران فراهم شد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1401/12/07
شماره : 1363

مراسم بزرگداشت حکیم نظامی در اهواز برگزار شد

هیچ کمبودی در تامین و توزیع کالاهای اساسی وجود ندارد 

مراســم بزرگداشت حکیم نظامی، شاعر و داستان سرای پارسی گوی ایرانی، با حضور 
شالویی، رئیس انجمن آثار و مفاخر فرهنگی کشور در اهواز برگزار شد.

مراسم بزرگداشت حکیم نظامی شاعر و داستان سرای پارسی گوی ایرانی قرن ششم 
هجری قمری به همت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان برگزار شد.

این مراســم با حضور حجت الاســلام کلاه کج مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی و 
فرهیختگان و صاحبان ادب و شــعر در ســالن شهید مطهری دانشگاه آزاد اسلامی واحد 

اهواز برگزار شد.
در این مراسم محمود شالویی، در خصوص نقش شعر و ادب فارسی در فرهنگ و تمدن 
ایران ســخن گفت و اظهار کرد: حکیم نظامی گنجوی یکی از شــاعران برجسته ایرانی و 

صاحب سبک و پیشوای داستان سرایی در ادبیات پارسی است.
رئیس انجمن آثار و مفاخر فرهنگی کشــور، با بیان اینکه متاســفانه آنطور که باید به 
نام خود ثبت کنند، افزود: کشــورهایی نظیر ایتالیا چندین سال است مجسمه نظامی را این شــاعر پارسی گوی پرداخته نشده و کشورهای دیگر در تلاش هستند این شاعر را به 

طراحی و نصب کردند ولی ما تازه در فکر ساخت مجسمه این شاعر در کشور افتادیم و به 
خاطر همین کوتاهی ها دیگر کشورها گوی سبقت را در معرفی و شناساندن این شاعر از 
ما ربودند. به همین دلیل لازم است در پاسداشت و شناساندن ابعاد وجودی، علمی و ادبی 
این شاعر ایرانی اهتمام بیشتری داشته باشیم و در همین راستا از سال گذشته با تشکیل 
ســتاد ملی بزرگداشت حکیم نظامی اقدامات در خور تقدیری هم در سراسر کشور و هم 

در عرصه بین المللی صورت پذیرفته است.
در این مراسم قدرت قاسمی پور، عضو هیات علمی دانشگاه شهید چمران اهواز و نظامی 
پژوه، نیز در خصوص نقش و جایگاه نظامی و اشــعار وی در حوزه تمدنی ایران ِ فرهنگی 
سخنانی را ایراد کرد.شعرخوانی، نقالی خوانی و موسیقی سنتی با اقتباس از اشعار نظامی 

از دیگر بخش های این همایش فرهنگی و ادبی بود.
در این مراســم همچنین احکام اعضای جدید انجمن آثار و مفاخر فرهنگی اســتان 

خوزستان توسط شالویی اهدا شد.

همدان - رئیس سازمان جهادکشاورزی استان همدان با بیان اینکه هیچ کمبودی در 
تامین و توزیع کالاهای اساسی وجود ندارد،گفت: ۸ هزار تن جوجه ریزی برای شب عید 

و ماه رمضان  آماده داریم و مشکلی نخواهیم داشت.
رضا بهراملــو در جمع خبرنگاران گفت:همدان ۱۹۵۰ هزارهکتار مســاحت دارد که 

۸۲۲هزار هکتار عرصه های منابع طبیعی و یک میلیون هکتار زراعی و باغی است. 
وی افــزود: از یک میلیون هکتار اراضی  زراعی و باغی در همدان  ســالانه ۳۰۰ هزار 

هکتار به صورت آیش و ۷۰۰ هزار هکتار زیر کشت می رود.
بهراملو اضافه کرد: ۲۶۰ هزار هکتاراراضی آبی و ۴۴۰ هزار هکتار اراضی دیم است که 

از ۲۶۰ هکتار اراضی آبی ۸۵ هزار هکتار باغ و مابقی زراعی است.
وی با بیان اینکه یک ســوم اراضی آبی و دو ســوم دیم است که  ۸۷ درصد تولیدات 
ازاراضی آبی است،افزود:اگر به دنبال کشاورزی پایدار و امنیت غذایی هستیم باید آب محور 

کار کنیم و بهره وری آب باید در تولیدات بالا رود.
وی افزود: بهره وری آب در دنیا ۲.۵ کیلو گرم به ازای هر هکتاراست اما در کشور ۱.۲ 

و در  همدان ۱.۴ است که باید به سمت بهره وری بالای  آب بالا حرکت کنیم .
رئیس ســازمان جهادکشاورزی استان همدان با بیان اینکه استان همدان یک منطقه 
کشاورزی است که چهار درصد از تولیدات کشاورزی را به خود اختصاص داده است،افزود: 

سالانه ۴.۸میلیون تن محصول کشاورزی در استان همدان تولید می شود.

  رئیس سازمان جهادکشاورزی اســتان همدان با اشاره به اینکه ۶۲ طرح 
کشــاورزی در دهه فجر افتتاح و ۱مورد کلنگ زنی گلخانه شــهر کرفس که بزرگترین 
گلخانه استان و منطقه غرب است انجام شد،گفت:این طرح ها با اعتبار ۵۱۶ میلیارد تومان 

و اشتغالزایی ۶۷۸ نفر بهره برداری شد.

 همدان پایلوت الگوی کشت
وی در خصوص اصلاح الگوی کشــت که در دولت ســیزدهم به عنوان طرح عملیاتی 
و فرا قوه ای مطرح شــده اســت،عنوان کرد:استان همدان به عنوان پایلوت اجرای الگوی 

کشــت کشوری شــد.بهراملو گفت: در راستای اجرای الگوی کشت محصولات پر مصرف 
مثل یونجه و چعندر قند درصد تولید کم می شــود اما حذف نمی شود و محصولات کم 
مصرف کلزا،غلات،ســیر و ..جایگزین می شود که در این صورت ۳۵۰ میلیون متر مکعب 

آب در استان صرفه جویی می شود.

  ایجاد ۲۲0 هکتار گلخانه
وی با بیان اینکه یکی دیگر از طرح های کشاورزی که در اولویت سازمان جهت صرفه 
جویی آب و بهره وری بیشتر قرار دارد احداث  گلخلنه ها است،افزود: ۲۲۰هکتار  گلخانه 

در سال ۱۴۰۱ایجاد شده است و تولید در گلخانه ها ۵ تا ۱۰ برابر می شود.
رئیس ســازمان جهادکشاورزی اســتان همدان با بیان اینکه در هر زمینی با احداث 
گلخانه موافقت می کنیم و هیچ پرونده ای درباره گلخانه ها معطل نمی ماند،تصریح کرد: 
محصولات گلخانه ها از لحاظ کمی و کیفی قابل کنترل است کشاورزان می توانند برای 
محصولات QR  کد بگیرند و در حوزه صادرات و ارز آوری برای کشور نقش داشته باشد و 

ایجاد اشتغال پایدار در گلخانه ها که به ازای هر هکتار۱۱ نفر اشتغالزایی دارد.
وی در خصوص رفع تداخلات برای صدور اسناد کشاورزی گفت: ۱۷۵ پلاک  در سال 
۱۴۰۱ رفع تداخل شــده اســت کاری که در هفت سال گذشته انجام شده در یک سال 

انجام گرفته است.

 رونمایی از نقشه راه کشاورزی 
وی با اشــاره به اینکه نقشه راه کشــاورزی در استان در حال تدوین است و به زودی 
برای اولین باردر کشور دراستان همدان رونمایی می شود، گفت:دراین طرح همه پارامتر 
های فنی و اقتصادی کشــاورزی در نظر گرفته شده است تا تولیدات بر این اساس انجام 

شود تا هم تولید کننده متضرر نشده و مصرف کننده با قیمت غیر واقعی مواجه نشود.
وی افزود:نقشــه راه کشاورزی باید در کل کشور اجرا شود تا تولیدات بر اساس برنامه 

باشد در این صورت هم در اقتصاد کشاورزی و هم در تولیدات مناسب تاثیر گزار است.

 تنظیم بازار کالاهای اساسی 
بهراملــو در خصوص تنظیم بازار با توجه به اینکه از نظر موجودی کالا هیچ کمبودی 
در هیچ زمینه ایی نداریم اظهار کرد: ۸ هزار تن جوجه ریزی برای شب عید و ماه رمضان  
آماده داریم.وی با بیان اینکه ۲۰۰ هزار تن ذخایر اســتراتژیک مرغ منجمد داریم عنوان 
کرد: با برآورد نیاز روز استان و ذخایر در نظر گرفته شده مازاد بر نیاز استان مرغ  داریم. 
رئیس ســازمان جهادکشاورزی استان همدان با اشاره به اینکه روزانه  ۵۰ تن مصرف 
گوشت قرمز استان است،گفت:روزانه ۳۵ تا ۴۰ تن گوشت گرم در استان تامین  و ۱۰ تن 

گوشت قرمز منجمد روزانه در حال توزیع است.
وی با اشــاره به اینکه در سایر اقلام اساسی ذخایر لازم هست،افزود: از ابتدای سال ۹ 
هزار تن برنج، یک هزار و ۷۰۰تن مرغ منجمد،۸۱۲ تن گوشت قرمز منجدو ۶هزار و ۲۰۰ 

تن شکر توزیع شده و آمادگی توزیع بیشتر هم داریم.
بهراملوگفت:نیاز روزانه تخم مرغ بین  ۵۵ تا ۶۰ تن دراستان است که تولید استان ۴۵ 

تا ۵۰ تن است و نیاز است که ۱۰ تن از سایر استان ها وارد شود .

رئیس بنیاد ملی گندمکاران ایران گفت: با توجه به موضوع تورم، افزایش نرخ جهانی گندم و هزینه های تولید باید تجدیدنظری در قیمت این محصول انجام شود.
عطاالله هاشمی ،در رابطه با احتمال بازنگری در نرخ خرید تضمینی گندم اظهار داشت: قیمتی که پیش از شروع سال زراعی و فصل کشت در شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات اساسی 
کشاورزی برای گندم در نظر گرفته شد قیمت پایه ۱۱ هزار و ۵۰۰ تومان به اضافه هزار و ۵۰۰ تومان یارانه کاشت بود.رئیس بنیاد ملی گندمکاران ایران ادامه داد: زمانی که این قیمت بر پایه اصول چهارگانه ی مدنظر 
شورای قیمت گذاری گذاشته شد موضوع تورم، افزایش نرخ ارز، رشد قیمت جهانی و افزایش هزینه های تولید به این صورت اتفاق نیفتاده بود و از طرفی هزار و ۵۰۰ تومان یارانه کاشتی که بنا بود به ازای هر کیلوگرم 
داده شود متأسفانه در عمل اتفاق نیفتاد یعنی تمام کشاورزان کشت قراردادی را انجام نداده اند که این یارانه را بگیرند.هاشمی با بیان اینکه لیست هزینه های تمام شده تولید گندم از تمامی استان ها اخذ شده و باید 
تجدیدنظری در قیمت گندم انجام شود، تصریح کرد: نامه نگاری هایی از سوی بنیاد ملی گندم کاران انجام شد و از دبیرخانه شورای قیمت گذاری هم خواهش کردیم این مهم را در دستور کار شورا قرار بدهند، به زودی 

و احتمالاً هفته آینده روز دوشنبه این بحث پیگیری خواهد شد چراکه باید تجدیدنظری در خصوص قیمت گندم اتفاق بیفتد.

رئیس سازمان جهادکشاورزی استان همدان:
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احتمال ناپایداری شبکه آب 
در تهران

ملکوتی گفت: برای گذر از پیک های لحظه ای مقدار آبی را در مخازن ذخیره میکنیم اما در صورتیکه مصرف آب از شرایط عادی عبور کند حجم ذخایر مخازن کاهش پیدا می کند و 
منجر به نا پایداری شبکه آب می شود. هفته گذشته بود که آبفای تهران نسبت به مصرف شهروندان تهرانی در آخر هفته های تهران هشدار داد، اما آیا شرایط آبی تهران بحرانی شده است، 
علی اکبر ملکوتی مدیر بهره برداری از تأسیسات شهری آبفای تهران در رابطه این موضوع به مهر گفت: سه سال متوالی خشک سالی را در کشور تجربه کردیم و در سال جاری خوشبختانه 
مقدار بارندگی در حوزه آبریز سدها داشتیم.وی ادامه داد میزان بارندگی از ابتدای سال آبی تا کنون به عبارتی از ابتدای مهر ماه در حوزه آبریز سدهای تأمین کننده آب شرب تهران داشتیم 

حدود به ۱۰۳.۵ میلی متر است که این میزان در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته ۱۲ درصد کاهش داشته است و در مقایسه با بلند مدت ۲۹ درصد کاهش داشته است.
مدیر بهره برداری از تأسیسات شهری آبفای تهران اضافه کرد: همانطور که می دانید بارندگی هایی که داشتیم در مقایسه با سال گذشته ۱۲ درصد کاهش داشته است، ضمن آنکه سال 

گذشته در شرایط خشکسالی قرار داشتیم و این به معنای آن است که از آن میزان هم بارندگی کمتری داشته ایم.

   ۲ پروژه آبرسانی شهرســتان کنگان افتتاح و 
عملیاتی شد

به گزارش روابط عمومی شــرکت آب و فاضلاب استان 
بوشهر، معاون بهره برداری شرکت آب و فاضلاب استان 
بوشهر در این مراسم گفت: نخستین پروژه بهره برداری از 
عملیات تکمیلی خطوط انتقال و پهنه بندی شبکه توزیع 

آب شهر کنگان با اعتبار ۱۳۰ میلیارد ریال است.
عبدالله خدادادی ادامه داد: پروژه عملیات تکمیلی خطوط 
انتقال و پهنه بندی شبکه توزیع آب شهر کنگان به طول و 
سایز خط انتقال سه هزار و ۸۰۰ متر لوله شبکه توزیع آب 
لوله های پلی اتیلین و ۸۵ متر مکعب حوضچه شیرآلات به 

تعداد ۱۸ مورد و تهیه و نصب فشارشکن است.
معاون بهره برداری شــرکت آب و فاضلاب استان بوشهر 
گفت: پروژه یاد شده ۲۱ هزار و ۶۲۹ خانوار با جمعیت ۶۷ 
هزار نفرو ۶۹۸ تحت پوشش قرار می دهد که ظرف مدت 

۱۸ ماه احداث شده است.
خدادادی ادامه داد: دومین پروژه نیز شامل آغاز عملیات 
اجرایی احداث خط انتقال از مخزن کنگان به مخزن بنک 
با اعتبار ۴۰۰ میلیارد ریال اعتبار است که به طول شبکه و 
خط انتقال ۶ کیلومتر خط انتقال با لوله چدن و قطر ۴۰۰ 

میلیمتر اجرا می شود.
وی گفت: این پروژه ۱۴ هزار و ۱۲۶ نفر از جمعیت شهر 
بنک را تحت پوشش قرار می دهد که مدت زمان اجرا آن 

۱۲ ماه برآورد شده است.
خدادادی اظهار کرد: تحقق پروژه های یاد شده در ثبات 
و پایداری آب شهرهای کنگان و بنک نقش قابل توجهی 
ایفاء می کند.وی گفت: در ادامه ویژه برنامه های دهه فجر 
پروژه های متعددی در شهرستان های استان بوشهر افتتاح 

و عملیاتی می شود .

  مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی تاکید کرد: 
پویایی مجتمع گاز پارس جنوبی با نقش آفرینی 

نخبگان 
احمد باهوش در نشست با کارکنان نخبه مجتمع گاز پارس 
جنوبی با تاکید بر اینکه، محور و موتور اصلی رسیدن به 
دستاوردهای مهم، استفاده از خلاقیت و نوآوری نخبگان 
این مجموعه می باشد، گفت: اکنون زمان آن رسیده است 
که نخبگان این مجموعه برای پیشبرد اهداف متعالی و 
خلق دستاوردهای مهم در بخش های مختلف حضور فعال 

و گسترده داشته باشند. 
به گزارش خبرنگار روابط عمومی شرکت مجتمع گاز پارس 
جنوبی، احمد باهوش، در نشست بسیار صمیمی با جمعی 
از کارکنان نخبه این مجتمع بیان کرد: با حفظ و حمایت از 
سرمایه های انسانی، استعداد های برتر و نخبگان ارزشمند 
این مجموعه در مسیر دستیابی به اهداف سازمان و ثبت 

دستاوردهای مهم حرکت خواهیم کرد. 
مدیرعامل مجتمــع گاز پارس جنوبــی در ادامه افزود: 
امید داریم با همکاری، هم افزایــی و برنامه ریزی دقیق و 
منظم برای توسعه و پیشرفت کشور به منظور حمایت از 
مستعدان برتر، گسترش و تعمیق نقش نخبگان مجتمع 
گاز پارس جنوبی زمینه برای افزایش اثربخشی و اثرگذاری 

آنان در این مجموعه فراهم گردد. 
وی در ادامه گفت: ورود هرچه بیشتر نخبگان این مجموعه 
به حوزه های کلیدی، تصمیم سازی و ارائه مشورت های لازم 
به مدیران، موجب رشد و پویایی مجتمع گاز پارس جنوبی 
خواهد شد. باهوش یادآور شد: هدف این مجموعه، ثبت 
جایگاه  برتر برای اثربخشی بیشتر نخبگان و ارتقاء توان و 
ظرفیت بالای علمی آنان در تمام مسائل مهم و راهبردی 

مجتمع گاز پارس جنوبی می باشد. 
مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی همچنین به تشکیل 
کارگروهی با حضور جمعی از نمایندگان نخبه این مجتمع 
اشــاره نمود و تصریح کرد: انتظار است در این کارگروه با 
هم  افزایی ایده  و اندیشه های نو کارکنان نخبه بتوانیم در 

مسیر بهبود فرآیندهای متعالی مجموعه حرکت کنیم. 
وی در پایان گفــت: امیدواریم که ایــن حرکت صحیح 
و ســنجیده به عنوان نمونه بارزی از مدیریت مناســب 
سرمایه های انســانی در بخش های مختلف مجتمع گاز 
پارس جنوبی فراگیر شــده و پیشــرفت کشور به دست 
جوانان انقلابی، متخصص و متعهد شتاب بیشتری گرفته و 
زمینه های هرچه بهتر و بیشتر رشد فنی و اقتصادی کشور 
فراهم گردد. در این نشست با حضور مدیرعامل، کارکنان 
نخبه نظرات خود را در جهت تدوین شیوه های بهتر تعامل 

با یکدیگر و ساز و کار مشارکت ایده ها بیان کردند. 

  اختصاص ۳۰ هزار میلیارد تومان اعتبار برای بخش 
آب در بودجه سال آینده

یک عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شــورای 
اسلامی با اشــاره به تکلیف دولت در اجرای قانون الگوی 
کشت، گفت: برای ســال آینده ۳۰ هزار میلیارد تومان 
اعتبار برای بحث آب در بودجه پیش بینی شــده است.

رحیم زارع گفت: همچنین ۱۰ هزار میلیارد تومان برای 
بهبود زیرساخت های کشــاورزی در بودجه سال آینده 
پیش بینی شده اســت.وی با انتقاد از اجرا نشدن کامل 
احکام قانون برنامه ششم برای مقابله با کم آبی ادامه داد: 
مجلس در زمان بررســی لایحه برنامه هفتم و همچنین 
تصویب بودجه ۱۴۰۲ افزایش بهــره وری و مدیریت آب 
را به خصوص در بخش کشاورزی در اولویت قرار می دهد.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه درباره چرایی اجرا نشدن 
احکام برنامه های توسعه درباره صرفه جویی آب در بخش 
کشاورزی خاطرنشــان کرد: طبق ماده ۳۵ قانون برنامه 
ششم، دولت باید در راســتای مقابله با بحران کم آبی و 
افزایش تولیــد در بخش کشــاورزی اقدام هایی را انجام 
می داد که از جمله آن افزایش بهره وری در تولید محصولات 

کشاورزی است.

چینی ها بنا به دغدغه های 
مختلف امنیت انرژی 

افزون بر ایران با برخی 
کشورها در عرضه تولید 

انرژی مانند عربستان 
سعودی نیز برنامه ریزی 

بلندمدت همکاری دارند.

چینی ها به دنبال توسعه روابط با ایران

محمد رضا مظفری    |    رئیس مؤسســه مطالعات بین المللی انرژی با بیان اینکه روابط ایران و چین در حال تقویت اســت، گفت: چینی ها با
 وجود اعمال تحریم علیه ایران همواره رابطه خود را با کشورمان حفظ کردند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1401/12/07
شماره : 1363

سالانه ۵۰۰ دستگاه کمباین با هدف تامین نیاز داخلی تولید و روانه مزارع کشاورزان می شود

اختصاص ۲۰۰۰ میلیارد تومان اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای به خراسان جنوبی

به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی استان مرکزی ، رئیس سازمان جهاد 
کشاورزی استان مرکزی در ستاد برداشت گندم و گلزار در اراک گفت: ۲۵ درصد صنعت 
کشــور در بخش کشاورزی فعالیت دارند، بنابراین باید این بخش مورد اهتمام جدی قرار 
گیرد. »علی صفری« افزود: در بخش کشاورزی نباید از صنایع تبدیلی غافل شد زیرا این 
بخش پیشرو در صنعت کشاورزی است. وی بیان کرد: ۱۰۰ هزار بهره بردار استان مرکزی، 
سه میلیون تن محصول تولید و روانه بازار مصرف می کنند. رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
اســتان مرکزی ادامه داد: این اســتان رتبه اول در تولید گل های زینتی، شــاخه بریده و 
آپارتمانی و رتبه دوم در تولید لوبیا و بزرگترین شهرســتان انار خیز کشــور را به نام خود 
ثبت کرده است. صفری اظهار داشت: پایانه صادراتی  انواع گل، با پیگیری های مداوم در 
استان مرکزی نهایی شده و تولیدکنندگان می توانند از مزایای آن بهره مند شوند. وی بیان 
کرد: ضریب مکانیزاسیون یک شاخص در بخش کشاورزی قلمداد می شود و برای توسعه 
این بخش باید ســرمایه و وام در نظر گرفته شــود. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان 
مرکزی افزود: اعتباراتی که در بخش کشــاورزی در نظر گرفته می شود قابلیت پشتیبانی 

ندارد زیرا بانک ها تبعیض قایل می شوند و به دنبال مشتری های خاص هستند. صفری با 
اشاره به اینکه، بهره برداران بخش کشاورزی و زارعی استان مرکزی در زمینه تامین سوخت 

با مشــکل مواجه هستند، بیان کرد: سهمیه سوخت ۱۵ درصد کاهش یافته اما باید این 
تقلیل مبنای کارشناســی داشته باشد تا به قشر زحمت کش کشاورز فشار وارد نکند. در 
ادامه علی اصغر حمیدی فرد در ستاد برداشت گندم و گلزار در اراک افزود: ظرفیت تولید 
در این شــرکت یک هزار دستگاه است که با فراهم شدن امکانات می توان از تمام ظرفیت 
استفاده کرد. وی بیان کرد: با توجه به نیاز داخلی به واردات کمباین از نوع سنگین و نیمه 
سنگین، اقداماتی در راســتای مهندسی معکوس در حال انجام است. مدیرعامل شرکت 
کمباین سازی ایران ادامه داد: این شرکت در گذشته تولیدکننده کمباین بود اما هم اکنون 
کمباین برنج نیز تولید می کند که در استان های شمالی کشور استفاده می شود. حمیدی فرد 
افزود: دســتگاه های کمباینی که در گذشته با ارز خارجی به کشور وارد می شد اکنون در 
داخل به همت جوانان در داخل تولید می شود. وی بیان کرد: شرکت کمباین سازی اراک 
آمادگی دارد تا در حوزه کشاورزی از ظرفیت این شرکت بیشتر استفاده کند. مدیرعامل 
شرکت کمباین سازی ایران افزود: شرکت موفق شده حقوق ۴۰۰ نفر نیرو را پرداخت کند 

و یک روز حقوق عقب مانده ندارد.

بیرجند- محمد قربانی :رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی خراسان جنوبی از ابلاغ 
بیش از ۲۰۰۰ میلیارد تومان اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای در قالب ۱۶ردیف به 

استان در سال جاری خبر داد.
 حمید جهانشاهی در شورای برنامه ریزی و توسعه استان، اظهار داشت: در بخش اعتبارات 
هزینه ای دســتگاه های اجرایی مشمول نظام بودجه استانی تا پایان بهمن سال جاری در 
قالب ۹ ردیف هزینه ای تخصیص میانگین ۸۹ درصد ابلاغ شده است که به صورت کامل 

به دستگاه های اجرایی مورد نظر اعلام و در اختیار قرار گرفته است.
وی  با اشاره به اینکه در بخش حقوق دستگاه های اجرایی و هزینه های اجتناب ناپذیر 
دستگاه های اجرایی با مشکلات متعدد و کمبود اعتبار مواجه هستیم گفت: پیگیری های 
زیــادی در جهت ترمیم اعتبارات هزینه ای و جبران کســری اعتبارات این بخش صورت 
پذیرفته اســت که در این زمینه قول های مســاعدی داده شــده و انتظار می رود تا نیمه 

اسفند به استان ابلاغ شود.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی خراسان جنوبی با اشاره به ابلاغ بیش از ۲۰۰۰ 
میلیارد تومان اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای در قالب ۱۶ ردیف به استان در سال 
جاری افزود: تخصیص اعتبارات تملک در نیمه دوم سال آغاز شد و در بهمن ارقام تخصیص 
خوبی در اختیار استان قرار گرفت که بخشی از آن به دستگاه های اجرایی ابلاغ و کسر آن 
در نوبت ابلاغ است که با تزریق این اعتبارات شاهد فعال شدن بیشتر کارگاه های عمرانی 

و پیشرفت عملیات اجرایی پروژه ها خواهیم بود.
وی با اشــاره به دو ســفر پرخیر و برکت  رئیس جمهور به استان و اشاره به این نکته 
که اعتبارات سنواتی به تنهایی قادر به تکمیل پروژه ها نبوده و حضور مقامات کشوری به 
استان به خصوص شخص رئیس جمهور فرصت مغتنمی است تا منابع ویژه ای به استان 
اختصاص یابد افزود: خوشبختانه در سفر اول ۶.۱۰۰ میلیارد تومان اعتبارات مصوب عمرانی 
و حدود ۱.۲۰۰ میلیارد تومان در قالب متمم سفر پروژه های زیرساختی برای ۱۹ دستگاه 

اجرایی تعریف شده که در بازه سه ساله اجرایی خواهد شد.
جهانشاهی ادامه داد: در زمینه تخصیص مصوبات سفر رئیس جمهور به استان ها جزو 
استان های برتر در کشور هستیم و توجه ویژه ای صورت پذیرفته و کلیه تعهدات سال های 
۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ در قالب تخصیص های عمدتاً نقدی ابلاغ و در اختیار دستگاه های اجرایی 
قرار گرفته است.رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی خراسان جنوبی همچنین از تحقق 

کامل ۴۸ مصوبه محتوایی برای ۱۰ دستگاه اجرایی در سفر اول خبر داد.
وی با اشاره به رویکرد سفر دوم رئیس جمهور با موضوع بررسی میزان پیشرفت عملیات 
اجرایی مصوبات سفر اول و توجه ویژه به مباحث فرهنگی خانواده و زنان بوده است، اظهار 
داشت: خوشبختانه در جهت تکمیل پروژه های نیمه تمام و با عنایت به عملکرد مناسب 
اســتان ۱۰۶ مصوبه با اعتباری بالغ بر۲.۷۰۰ میلیارد تومان به استان اختصاص یافت که 
پس از جلسات متعدد در معاونت اجرایی رئیس جمهور مراحل نهایی خود را طی می کند 

و در نوبت ابلاغ است.
جهانشــاهی با اشــاره به اینکه لایحه  بودجه سال  ۱۴۰۲ بر محوریت سه هدف کلی 
ایجاد ثبات اقتصادی، عدالت محوری و کارآمدســازی نظام حکمرانی تهیه و تدوین شده 
است، اظهار داشت: این لایحه در دی سال جاری  به مجلس  شورای اسلامی تقدیم شد.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی خراسان جنوبی اظهار داشت: اعداد و جداول کلان 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ نشان می دهد که در منابع و مصارف عمومی دولت رشد نسبتا 

قابل توجهی صورت پذیرفته است.
وی با بیان اینکه بودجه عمرانی کشــور در ســال آینده نسبت به سال قبل ۲۶ درصد 
رشد خواهد کرد و به ۳۲۸ همت خواهد رسید، بیان کرد: منابع عمومی دولت در لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۲ نسبت به پیش بینی عملکرد بودجه سال ۱۴۰۱ حدود ۵۵ درصد رشد 
خواهد کرد و ســرفصل درآمدها به عنوان منابع پایدار تامین مالی دولت نسبت به پیش 

بینی عملکرد سال ۱۴۰۱ حدود ۵۶ درصد رشد خواهد داشت.
جهانشاهی افزود: جداول کلان نشان می دهد درآمد نفتی دولت ۶۰۳ همت بر اساس 
فروش ۱.۴ میلیون بشکه در روز با قیمت ۸۵ دلار برآورد شده است، همچنین در لایحه 

بودجه سال ۱۴۰۲ درآمد پیش بینی شده مالیاتی ۸۳۸ همت است.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی خراسان جنوبی ادامه داد: سرفصل هزینه های دولت 
با رشد ۴۵ درصدی نسبت به قانون بودجه ۱۴۰۱ به ۱۴۵۴ همت می رسد که دلیل آن رشد 
۲۰ درصدی حقوق، رشد ۱۰ درصدی سایر فوق العاده ها و ترمیم حقوق در نیمه دوم سال 
۱۴۰۱ و انتقال بخشی از مصارف جدول هدفمند سازی یارانه ها به مصارف عمومی است.

وی گفــت: در تبصره ۱۲ لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ دولت بــرای حقوق کارکنان و 
بازنشســتگان خود اعم از کشوری و لشــکری ۲۰ درصد افزایش پیش بینی کرده است و 
حداقل دریافتی ۷ میلیون تومان است که معاف از مالیات خواهد بود. همچنین در لایحه 
مجوز ۲ میلیارد دلار برای واردات خودرو و تثبیت سهم صندوق های توسعه از درآمد های 

نفتی به میزان ۴۰ درصد مشاهده می گردد.
جهانشاهی در بخش دیگری از دستور کارهای شورای برنامه ریزی و توسعه استان بیان 
داشــت: لایحه بودجه ۱۴۰۲ هم سویی لازم با سیاست های برنامه هفتم از جمله اصلاح 
ســاختار بودجه، شفافیت در درآمد و هزینه ها، آمایش سرزمین، توجه به خانواده و زنان، 
آب و خشکســالی، طرح های اثر گذار اقتصادی، اصلاح الگوی کشت، پیشرفت اقتصادی 

توأم با عدالت و امنیت غذایی در راستای بهبود معیشت مردم را دارا است.
رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی خراسان جنوبی تصریح کرد: همچنین در این 
لایحه احکام یک ساله و احکام دائمی برای اولین بار از یکدیگر تفکیک شده اند و بودجه 
ای برنامه محور مطابق ســال گذشته با ۱۴۸ برنامه کلان مشخص شده که باید برای آن 

۴۸۰ برنامه اجرایی را دستگاه های اجرایی به پیش ببرند.

 وی گفت: در راستای اصلاح نظام اختیارات و پاسخگویی، مجلس بخشی از اختیارات 
خود را به دولت تفویض می کند و دولت هم بخشی از اختیارات خود را به سازمان برنامه 
و بودجه تا در جهت جلوگیری از کسری بودجه و تعادل درآمدها با هزینه ها عمل کنند.

جهانشــاهی بیان کرد: از دیگر ویژگی های خاص لایحه بودجه ۱۴۰۲ توجه به تامین 
معیشــت مردم اســت که یارانه های ویژه ای اختصاص پیدا کرده و شاهد کاهش تعرفه 

گمرکی نهاده های دامی و کالاهای اساسی از )۴ درصد به ۱ درصد( هستیم.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی خراسان جنوبی افزود: همچنین در راستای تولید 
و اشــتغال دانش بنیان و تشکیل صندوق های عدالت و پیشرفت با سرمایه هزار میلیارد 
تومانی برای هر استان، کاهش ۷ درصد مالیات واحدهای تولیدی، تسهیلات قرض الحسنه 
به مشاغل کوچک و تداوم تبصره ۱۸ تا ۱۰۰۰ میلیارد تومان از منابع داخلی برای کمک 

به سرمایه گذاری در برنامه های تحقق رشد و تولید را شاهد هستیم.
وی خاطرنشان کرد: در حوزه زنان و خانواده دستگاه ها مکلف اند یک درصد از اعتبارات 
خود را به حوزه زنان و حمایت از خانواده اختصاص دهند همچنین افزایش ۱۰۰ درصدی 
حق اولاد و ۵۰ درصدی عائله مندی و تامین مســکن رایگان بــرای والدین دارای فرزند 

چهارقلو و نیز تقویت ساختارهای اداری مرتبط را شاهد هستیم.
جهانشاهی ادامه داد: در حوزه آب، کشاورزی و محیط زیست ۳۵همت برای طرح های 
نیمه تمام آب های مرزی )سه برابر سال قبل( و ۱۰ همت در راستای بهره برداری از آب های 
ژرف در اختیار معاونت علمی رئیس جمهور قرار می گیرد. همچنین اجرای الگوی کشت، 
ایجاد شهرک های کشاورزی و کشت های گلخانه ای مورد توجه ویژه قرار خواهند گرفت.

نماینده تام الاختیار سازمان برنامه و بودجه کشور در استان افزود: در حوزه  آموزش و 
پرورش مدارس رعایت کننده ی الگوی مصرف از پرداخت هزینه های آب، برق و گاز معاف 
اند و مدارس خیرساز از پرداخت حق انشعاب قانونی معافیت ۵۰ درصدی خواهند داشت.

رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی خراســان جنوبی متذکر شد: همین مدارس از 
اعتبارات ۲۷ صدم درصد مالیات بر ارزش افزوده استانی بهره مند خواهند شد.

وی گفت: در مقوله فرهنگ و گردشگری ایجاد صندوق حمایت از صنایع دستی، میراث 
فرهنگی و گردشــگری را خواهیم داشــت و دستگاه ها مجازند تا ۲ درصد اعتبارات خود 
را به حوزه ی فرهنگ اختصاص دهند و نیز مکلفند یک درصد را در جهت امور قرآنی و 

ترویج فرهنگ ایثار و شهادت تعریف کنند.
جهانشــاهی تصریح کرد: جایگاه استان ها نیز در لایحه بودجه ۱۴۰۲ تقویت می شود 
و اعتبار طرح های ملی در ســطح استان به استان واگذار می شود. ایجاد صندوق عدالت و 
پیشرفت در استان ها، نقش شورای برنامه ریزی و توسعه در فرآیند عوارض ارزش افزوده و 

اختیار تام استانداران در فروش و واگذاری اموال مازاد از مصادیق این بحث است.
وی به مقایسه اعتبارات استان در لایحه بودجه ۱۴۰۲ با سال جاری پرداخت  و اذعان 
داشت اعتبارات هزینه ای دستگاه های اجرایی بدون لحاظ سایر ردیف ها با رشد ۲۵ درصدی 
از ۶۲۷ میلیارد تومان به ۸۴۰ میلیارد تومان رسیده است و استان رتبه ۲۱ خود را در میان 
۳۱ استان کماکان حفظ خواهد کرد.رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان ادامه داد: 
اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای نیز مشتمل بر عناوین و ردیف های مختلفی است 
که در مجموع بدون لحاظ ردیف هایی که در طی سال آتی به استان ابلاغ خواهد شد و از 
۱۵۲۷ میلیارد تومان به حدود ۱۷۹۳ میلیارد تومان و رتبه استان با ۲ پله ارتقاء از رتبه ۲۳ 
کشوری به ۲۱ ارتقا می یابد که دلالت بر نگاه ویژه دولت به مناطق کمتر برخوردار است.

به گزارش از وزارت نفت، محمدصادق جوکار اظهار کرد: چینی ها بر این 
باورند که غرب در حال ورود به مرحله چالش با آنهاست که نمونه بارز 
این موضوع را می توان در سند امنیت ملی آمریکا جست وجو کرد که 
در ماه مارس ۲۰۲۱ تا اکتبر ۲۰۲۲ منتشر شده و دولت »جو بایدن« 
در عمل، چین و روسیه را به عنوان تهدید راهبردی خود در نظر گرفته 
است. از سوی دیگر، در دو سال گذشته دولت آمریکا زمینه های تعارض 
بــا چینی ها را با بحث تایوان و انتقال فناوری به این کشــور افزایش 
داده اســت.وی افزود: نظام غربی محدودیت های بسیاری را بر کشور 
چین اعمال کرده تا ســد راه پیشــبرد اهداف این کشور از جمله در 
بحث فناوری های های تک )فناوری برتر( و حوزه انرژی شــود، البته 

چینی ها در حوزه انرژی با طرف های غربی تعارض زیادی در گام های 
اولیه ندارند و در برخی موارد با یکدیگر هم نوا هستند.رئیس مؤسسه 
مطالعات بین المللی انــرژی ادامه داد: برای مثال چین در گذار انرژی 
مشتاق اند محوریت با آمریکایی ها باشد که می توان آن را گذار انقلابی 
از تجدیدپذیرها دانست، زیرا چینی ها خود هم واردکننده سوخت های 
فسیلی و هم مصرف کننده بالای آن هستند. این موضوع سبب می شود 

چین و ایران نیاز متقابلی به هم پیدا کنند.

  تنش در روابط چین و غرب
جوکار تصریح کرد: چین از گذشته تاکنون در تعامل با ایران از دو مؤلفه 

کلیدی پیروی کرده است؛ نخست اینکه ریسک همکاری با ایران با امضای توافقی بین المللی مانند برجام پایین بیاید 
تا بتوانند بدون فشارهای غربی با ما همکاری کنند، یا ریسک همکاری خود را با غرب بالا ببرند. در هر صورت به نظر 
می رسد چینی ها اکنون با نظام غربی در حال رسیدن به مرحله تنش هستند که نمونه بارز آن تنش میان محور 

غرب و روسیه است. هم اکنون روسیه، ریل دموکراتیک مقابل خود را طرف چینی تلقی می کند.
وی گفت: چینی ها بنا به دغدغه های مختلف امنیت انرژی افزون بر ایران با برخی کشورها در عرضه تولید انرژی 

مانند عربستان سعودی نیز برنامه ریزی بلندمدت همکاری دارند.
رئیس مؤسسه مطالعات بین المللی انرژی با بیان اینکه چین در الگوی کمربند جاده اقتصادی خود )وان بلت وان 
روود( بر بحث انرژی های تجدیدپذیر تأکید دارد و در حال تدوین شبکه گره های منطقه ای برای این کمربند است، 
بیان کرد: در فضای تحلیلی رسانه کشور به تازگی این طور تلقی می شود که گویی چینی ها در فضای خاورمیانه در 
حال بازی برد و باخت هستند و به ضرر دیگر کشورها عمل می کنند. به عبارت دیگر، چین به دنبال شبکه سازی 
گره های الگوی کمربند جاده اقتصادی خود است و برای کشورهای موجود در این مسیر وزن قائل اند، پس الزاماً 
همکاری چینی ها با اماراتی ها علیه همکاری چین با عربستان نیست، حتی آنها در تلاش اند تا اختلاف های منطقه ای 
به همکاری این شبکه و گره های این کمربند اقتصادی آسیب نزند.جوکار با اشاره به سفر اخیر ریاست جمهوری 
ایران به چین و سخنرانی طرف چینی با تمرکز بر حاکمیت ایران بر جزایر سه گانه برای جبران صحبت های مقامات 
چین در امارات متحده عربی، گفت: چینی ها بیشتر سعی می کنند در تنش های منطقه ای دخالت نکنند و خود را 
به عنوان میانجی ثبات ساز برای کشورهای منطقه نشان دهند. نگاه چین به جمهوری اسلامی ایران این است که 
می توانیم تعاملات بهتری نسبت به برخی از کشورهای دیگر با آنها از لحاظ عمق و حجم رابطه داشته باشیم. چین 
خوب می داند که کشورهایی مانند عربستان از نظام غربی جدا نمی شوند، از این رو نسبت به عربستان نگاه عمدتاً 
اقتصادی دارند نه تعاملات انرژی.وی اظهار کرد: چینی ها در اندیشکده های خود بر این باورند که رفتار ایرانی ها در 
داخل کشورشان نسبت به چین در برخی موارد سینوسی است. به عبارت دیگر، بازیگران اصلی کشور هنوز این 
اطمینان را به آنها نداده اند که همکاری ایران با این کشور پایدار است یا خیر؛ زیرا دولت پیش نسبت به همکاری با 
طرف چینی تمایل کمتری داشت؛ اما دولت سیزدهم در تلاش است به چینی ها نشان دهد ایران جدای از دیدگاه 
تکنیکال )نگاه ابزاری( نگاه نمی کند. برای نمونه اگر برجامی امضا شد، ما طرف چینی را رها کنیم و این می تواند به 

این کشور کمک کند در نظام تصمیم گیری خود نسبت به ایران تا چه حدی با ایران همکاری کند.

  نگاه چینی ها استعماری نیست
رئیس مؤسســه مطالعات بین المللی انرژی همچنین تأکید کرد: در دولت گذشته بیان می شد که کشور چین 
سرمایه گذاری گسترده در ایران نمی کند و رویکردهایشان نسبت به ما ایرانی ها ابزاری و حتی استعماری است، 
در حالی که آنها اعلام کرده اند رویکرد ما در دوره ســوم تعاملات بین المللی، ارتباط پایدار با کشــورها مبتنی بر 
ســودمندی طرفین، حفظ محیط زیست و عدالت و انصاف است.جوکار ادامه داد: در ایران این انتظار وجود دارد 
که اگر چینی ها می خواهند افکار عمومی در ایران را نسبت به خود بهتر کنند باید تعاملات بلندمدت تری را با ما 
داشته باشند. هم اکنون اولویت ما علاوه بر کسب سهم بیشتر از بازار نفت چین کسب فناوری است.وی با اشاره به 
اینکه در سند برنامه چهاردهم اقتصادی چین در بازه زمانی ۲۰۲۱ تا ۲۰۲۵ به دنبال این است که اگر می خواهیم 
صادراتی انجام دهیم باید آن را در همان کشور هدف تولید و صادرات کنیم، گفت: چین در این برنامه معتقد است 
صادرات کالامحور سبب افزایش وابستگی به سیستم های تعرفه ای کشورهای واردکننده مانند آمریکا می شود، زیرا 
واردکنندگان محصولات چینی می تواند همیشه با استفاده از ابزار تعرفه از شرکت های چینی باج گیری اقتصادی 

کنند.
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 استاندار گیلان با بیان اینکه از یک هزار و ۹۶۰ میلیارد تومان اعتبارات تملک دارایی استانی ۵۴.۵ درصد آن تخصیص یافته است، خواستار تسریع در روند جذب اعتبارات توسط مدیران دستگاه های اجرایی 
استان شد.به گزارش، اسدالله عباسی روز شنبه در جلسه شورای برنامه ریزی توسعه استان گیلان گفت: برخی دستگاه ها سال گذشته در جذب اعتبارات تملک دارایی ها و هزینه ای تعلل کردند که باعث شد فصل 
اجرای کار را از دست بدهند.وی عنوان کرد : در ابتدای سال جاری نیز دستگاه های اجرایی مکلف شدند میزان بهره مندی خود از بودجه را اعلام کنند.وی تصریح کرد: در خصوص فروش املاک مازاد بخشی از 
درآمدهای بودجه ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ از سه منبع فروش نفت)که بودجه را از وابستگی می رهاند(، مالیات و فروش اموال مازاد تامین می شود لذا دستگاه های اجرایی که در این زمینه نقش دارند باید تلاش بیشتری 
کنند ضمن آنکه در فروش اموال مازاد هم دستگاه مربوطه ذینفع خواهد بود.وی اضافه کرد: بودجه استانی در بخش هزینه ای ۴۱ درصد افزایش و در خصوص تملک دارایی ۳۲ درصد رشد داشته است.عباسی در 
ادامه اعتبارات سفر رئیس جمهوری در بهمن ماه سال قبل را ۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان عنوان کرد و افزود: تاکنون یک هزار و ۲۸۳ میلیارد تومان از این اعتبارات تخصیص یافته است اما دستگاه های اجرایی 

باید از ظرفیت منابع داخلی وزارت خانه های تابعه و نیز نمایندگان و مجمع نمایندگان استان در جذب اعتبارات بهره گیرند و تنها به اعتبارت سازمان برنامه و بودجه اکتفا نکنند.

۵۴.۵ درصد اعتبارات تملک 
دارایی گیلان تخصیص یافت

محمد کسری    |    بی رغبتی در تزریق واکسن و استفاده از ماسک در اماکن عمومی، یادآور بازی »یادم تو را فراموش« مردم با کرونای تازه نفس 
در مازندران با سبک و سیاق جدید است و این بی اعتنایی عمومی هشدار دانشگاه علوم پزشکی از شیوع افسار گسیخته این ویروس 

خطرناک در اواسط ماه جاری را در پی داشته است.

بدتر از نقض 
دستورالعمل های 

کرونایی، بی رغبتی 
مردم در تزریق دز یادآور 

واکسن کرونا است و از 
مجموع جامعه هدف ۲ 

میلیون و ۸۰۰ هزار نفری 
مشمول دز یادآور واکسن 
کرونا در استان، حدود ۴۰ 
درصدشان از تزریق این 

دز واکسن امتناع می کنند 
که این رویه بسیار 

خطرناک است.

تنفس کرونا در شلوغی بازار مازندران

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1401/12/07
شماره : 1363

ایران زمین  

 تکاپوی مســئولان مراغه برای رونق کسب و 
کارهای اینترنتی

 علاوه بر سه هزار و ۸۷ فرصتی که در سامانه رصد اشتغال 
برای جوانان جویای کار مراغه طی ســال جاری به ثبت 
رسیده و در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته افزایش 
چشــمگیر یکهزار و ۸۹۰ موردی داشته، کمیته کسب 
و کارهای اینترنتی نیز در این شهرســتان به تازگی وارد 

میدان شده است.
 به نقل از مسئول کمیته کسب و کارهای اینترنتی مراغه، 
تشکیل آن در یکی از جلسات کارگروه اشتغال شهرستان 
مطرح شد و با دســتور فرماندار آغاز به کار کرده است تا 
این که مراغه جزو شهرستان های پیشگام کشور در این 

عرصه باشد.
»علی سلطان زاده ملکی« با اشــاره به اینکه نمایندگان 
»فرمانــداری«، »تعاون، کار و رفــاه اجتماعی«، »مرکز 
آموزش فنی و حرفه ای«، »صنعــت، معدن و تجارت« و 
»مرکز رشد« در این کمیته عضو هستند، بیان کرد: هدف 
اصلی رونق کســب و کارهای اینترنتی با توجه به رشد 

روزافزون اقتصاد دیجیتال است.
وی اضافه کرد: افراد بیکار و جویــای کار و بازاریانی که 
علاوه بر فروش سنتی به فروش اینترنتی روی می آورند، 

جزو جامعه هدف این کمیته محسوب می شوند.
وی که رئیــس اداره پســت مراغه و نماینــده اداره کل 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در این شهرســتان است، 
اظهار داشت: کسب و کارهایی که آنلاین نیستند، ممکن 
است در برخی از شــرایط اقتصادی و اجتماعی همچون 
دوره شیوع کرونا آسیب پذیر باشــند و بر همین اساس 
آنلاین ســازی بازار مراغه از طریق برگزاری جلســات با 

اصناف مختلف نیز پیگیری می شود.
مسئول کمیته کســب و کارهای اینترنتی مراغه: طرح 
»مزرعه تا سفره« ایده ای برای فروش آنلاین محصولات 
کشــاورزی این شهرستان است»ســلطان زاده ملکی« 
این را هم گفت که عرضه محصولات کشــاورزی مراغه 
با چالش هایی روبرو بــوده و به همیــن دلیل هم طرح 
»مزرعه تا سفره« در این کمیته در پیش گرفته است تا 
تولیدکنندگان بتوانند محصول خود را به صورت مستقیم 

به مشتریانشان در سطح کشور عرضه کنند.
وی با تاکید بر اینکه توانمندسازی مددجویان بهزیستی و 
کمیته امداد امام خمینی )ره( برای آغاز فعالیت در زمینه 
کسب و کارهای اینترنتی نیز در پیش گرفته شده است، 
تصریح کرد: مراکز رشــد و فنی و حرفه ای شهرستان با 
هدف توانمندسازی متقاضیان و آموزش کسب و کارهای 

اینترنتی، بسته ۶۰ ساعته تهیه کرده اند.
مسئول کمیته کسب و کارهای اینترنتی مراغه در پاسخ 
به این ســئوال خبرنگار ایرنا که این کمیته بر چه اساس 
مدیریت می شود؟، بیان کرد: آیین نامه ابلاغی از طریق 
کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال کشور مبنای فعالیت این 

کمیته است.

این روزها جمعیت افرادی که ماسک را کنار گذاشته اند، بیشتر 
از افراد دارای ماســک شده و دورهمی، مجالس جشن و عزا با 
جمعیت بالا و بدون مراعات دستورالعمل های بهداشتی برگزار 
می شود و گویا باز هم روزهای سخت جدال با بیماری و زخمی 

که از آن بر جان مانده، فراموش شده است.
»بی توجهی ۸۵ درصد از مردم استان به استفاده از ماسک و 
دستورالعمل های بهداشتی، نگران کننده است، مردم دچارعادی 
انگاری شــدند« ، این مطلبی بود که رییس بهداشتی دانشگاه 
علوم پزشکی مازندران در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اعلام کرد؛ 
خبری که بار دیگر به ما گوشــزد کــرد که هنوز به خط پایان 
کرونا نرســیده ایم و احتمال قدرت یافتن این ویروس منحوس 

همچنان وجود دارد.

صاحب نظران می گویند که در سال های گذشته که مازندران 
در جدال با ویروس کرونا بود، هر زمان که با عقب نشــینی این 
بیماری مواجه می شویم و احساس می کنیم مساله تمام شده و 
به پایان کرونا رسیده ایم، عادی انگاری و بی خیالی اکثر مردم به 
رعایت دستورالعمل های بهداشتی آغاز می شود، رفتاری که منجر 

به شیوع موج بعدی شده است.
هم اکنون ۴۰ نفر در مراکز درمانی اســتان به دلیل ابتلا به 
کرونا بستری هستند که از این تعداد چهار نفر در بخش مراقبت 
های ویژه تحت درمان قرار دارند. با این وجود به گفته مسوولان 
دانشگاه علوم پزشکی مازندران، این تعداد آمار بستری به منزله 
روال عادی و نه چندان خطرناک شیوع این بیماری نیست چرا 
که رگه هایی از شــیوع دوباره این ویروس با شکل جدیدتر در 

استان با توجه به بی اعتنایی ۴۰ درصد از مجموع حدود ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار نفر جامعه هدف در استان 
که دز اول و دوم واکسن خود را تزریق کردند اما اکنون چندان رغبتی برای تزریق دز یادآور واکسن ندارند 

و همچنین تدوام عادی انگاری های محسوس وجود دارد.
دیدگاهی که مورد تایید دکتر فرهاد غلامی، رییس بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران هم است و وی 
می گوید که با توجه به پایان اثرگذاری آهسته و آرام دز دوم واکسن کرونا در بدن افراد و بی رغبتی بسیاری 
از شهروندان در تکمیل دز یادآور واکسن، احتمال سرشاخ شدن دوباره کرونا با مردم مازندران وجود دارد.

 بازگشت رنگ پرخطر کرونایی به مازندران
مازندران هفته نخست اسفند ماه را با افزایش تعداد شهرهای پرخطر کرونایی آغاز کرده و ۶ شهرستان 

در محدوده شهرهای زرد رنگ کرونایی قرار گرفتند.
تا پیش از این، هفته گذشــته چهار شــهر گلوگاه، سوادکوه، فریدونکنار و رامسر در محدوده رنگ زرد 

قرار داشتند و این هفته بابلسر و سوادکوه شمالی به جمع شهرها با این وضعیت رنگبندی اضافه شدند.
مازندران از ۱۹ شهریورماه به مدت حدود ۲۳ هفته در برابر رنگ نارنجی ایستادگی کرد اما از ۲۳ دی ماه 
با زرد رنگ شدن هشت شهر به یکباره بر تعداد شهرهای این رنگ استان اضافه شد و زنگ خطر کرونا در 
مازندران دوباره به صدار در آمد به طوریکه یک هفته پس از آن تاریخ در ۱۵ بهمن سوادکوه به رنگ نارنجی 
درآمد و پیش بینی ها در خصوص ورود دیگر شهرهای مازندران به محدوده رنگ پرُخطر کرونایی محقق شد.

باقیماندن در این شرایط تا هفته های گذشته نیز ادامه داشت و سوادکوه پرچمدار تنها شهر نارنجی 
کشور را در اختیار داشت.و از هفته گذشته با خروج سوادکوه از وضعیت رنگ نارنجی این انتظار را ایجاد 
کرد که کرونا در مازندران کمرنگ تر شود اما با افزایش تعداد شهرهای بدون رنگ این انتظار به واقعیت 

محقق نشده است.

 کرونا اولویت فراموش شده در مازندران
رییس دانشگاه علوم پزشکی مازندران روز شنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا گفت: نگران شیوع دوباره 
کرونا با توجه به عادی انگاری های صورت گرفته هستیم چرا که روز به روز انگیزه شهروندان مازندرانی در 

رعایت دستورالعمل های بهداشتی کاهش می یابد.
غلامی با بیان این که در اوایل فروردین امســال اســتفاده از ماســک از سوی مردم در معابر و اماکن 
عمومی استان حدود ۶۰ درصد بود که این رقم اکنون به ۱۵ درصد رسیده است، ادامه داد: بدتر از نقض 
دستورالعمل های کرونایی، بی رغبتی مردم در تزریق دز یادآور واکسن کرونا است و از مجموع جامعه هدف 
۲ میلیون و ۸۰۰ هزار نفری مشــمول دز یادآور واکســن کرونا در استان، حدود ۴۰ درصدشان از تزریق 
این دز واکسن امتناع می کنند که این رویه بسیار خطرناک است.وی اضافه کرد: با شرایط موجود احتمال 
شدت گرفتن دوباره کرونا طبق پیش بینی متخصصان و صاحبنظران در استان در اواسط ماه جاری مُحتمل 
است و برای جلوگیری از این شرایط باید بافرهنگ سازی باردیگر زمینه را برای استفاده از ماسک و تزریق 
واکسن در بین اقشار مردم فراهم کنیم.غلامی با بیان این که حدود ۹۸ درصد مردم در مازندران نسبت 
به تزریق دز اول واکسن کرونای خود اقدام کردند، تصریح کرد: اما این رقم برای تزریق دز دوم ۹۵ درصد 
و برای دز یادآور اکنون حدود ۶۰ درصد است که به طور حتم با این رقم شکننده تزریق دز یادآور کرونا 
نمی توان روند باثبات کرونا در مازندران را ادامه داد.رییس دانشگاه علوم پزشکی مازندران با بیان این که 
درگیر شدن و ابتلا تمام اقشار در سنین مختلف در موج جدید و احتمالی شیوع کرونا در بهمن ماه وجود 
دارد، افزود : از روند تزریق واکسن کرونای کودکان در مازندران رضایت نداریم و برای ایجاد ایمنی جمعی 
در بین کودکان باید حداقل ۸۰ درصد از جامعه هدف پنج تا ۱۲ سال نسبت به تزریق واکسن کرونا اقدام 
کنند، اما اکنون با این رقم آرمانی فاصله زیادی وجود دارد و تنها ۴۰ درصد این جامعه هدف ۲۲۰ هزار 

نفر واکسن کرونا خود را تزریق کردند.

  نمایشگاه بین المللی سرمایه گذاری در اصفهان برگزار می شود
 مدیرکل دفتر امور شهری و شوراهای استانداری اصفهان گفت: قصد داریم نمایشگاه بین المللی سرمایه گذاری را بهار سال ۱۴۰۲ در استان برگزار کنیم. نادر آخوندی ، در جلسه شورای اسلامی استان در استانداری بدون ذکر جزییات بیشتر در باره برپایی این نمایشگاه افزود: این اقدام سبب بهبود جذب 
سرمایه گذاری داخلی و خارجی، بهبود وضعیت موجود و در نتیجه توسعه استان خواهد شد.وی با اشاره به اهمیت حضور در نمایشگاه ها و رویدادهای مختلف اضافه کرد: بر همین اساس ۶۲ شهرداری از استان با پیگیری ما در نمایشگاه گردشگری تهران حضور یافتند، اگرچه شهر اصفهان بعنوان اصلی ترین 
پایگاه استان در این رُخداد حضور نیافت.مدیرکل دفتر امور شهری و شوراهای استانداری اصفهان با اشاره به تصمیمات وزارت کشور برای توزیع ماشین آلات در مناطق گوناگون ابراز امیداوری کرد که این توزیع در شهرها و نواحی مختلف استان نیز محقق شود.آخوندی  همچنین با اشاره به اهمیت قانونگرایی 
و دوری از فساد تصریح کرد: وقت شوراها و شهرداری ها نباید در مباحثی مانند برکناری و حاشیه ها تلف شود اما می بینیم در سطح کشور، این نهادها مُدام درگیر این موضوع هستند.به گفته مدیرکل دفتر امور شهری و شوراهای استانداری اصفهان، اعتبارات قابل توجهی در دست شهرداری های کُل کشور 

است که باید از این ظرفیت بخوبی بهره گرفت.وی خاطرنشان کرد: در کُل کشور ۳۸ هزار دهیاری و بالغ بر هزار و ۴۴۰ شهرداری وجود دارد. استان اصفهان در گذشته یکی از کانون های مورد توجه برای سرمایه گذاری داخلی بویژه خارجی بوده اما این امر در سال های اخیر کاهش یافته است.
جلسه شورای اسلامی استان، امروز با حضور نمایندگانی از شوراهای ۲۸ شهرستان استان برگزار شد.در این جلسه مقوله هایی مانند تخصیص اعتبارات و ماشین آلات و مشکلات برخی نواحی مورد بررسی قرار گرفت.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

ــدود  ــئولیت مح ــا مس ــرکت ب ــرات ش ــی تغیی آگه
تامیــن و طراحــی جهــان آزمــا مــدار بــه شناســه ملــی 14011540671 و 

بــه شــماره ثبــت 602607 بــه اســتناد صورتجلســه هیئــت مدیــره مــورخ 
1401/11/01 تصمیمــات ذیــل اتخــاذ شــد محــل شــرکت بــه آدرس اســتان 
تهــران، شهرســتان تهــران، بخــش مرکــزی، شــهر تهــران، نــادری، کوچه 
ــد  ــه ک ــه 2 ب ــاک 6، طبق ــدی، پ ــه مه ــی، کوچ ــد پورکاظم ــهید احم ش
پســتی: 1135843614 تغییــر یافــت. ســازمان ثبــت اســنادواماک کشــور 

ــران )1462081( ــاری ته ــات غیرتج ــا و موسس ــرکت ه ــت ش اداره ثب

آگهي مناقصات عمومي یک مرحله ای
1401 /17  شماره 

نوبت اول

ــامانه  ــق درگاه س ــل را از طري ــای ذي ــه پروژه ه ــر دارد مناقص ــزد در نظ ــتان ي ــاده اي اس ــل ج ــل ونق ــداري وحم اداره كل راه
ــد: ــزار نماي ــتاد( برگ ــت )س ــی دول الکترونیک

ف
برآورد اوليه مدت نام پروژهردي

)ريال(
مبلغ  تضمين 

)ريال(
ارزيابی 

کيفی

48.000.000.000400.000.000تعمیرات ابنیه فنی سطح استان )تجديد مناقصه(1

ندارد

514.000.000.000700.000.000بهسازی و روكش آسفالت محور بافق - كوشک - شیطور استان)تجديد مناقصه(2

140.000.000.0002.000.000.000خريد رنگ و گلاسبید)تجديد مناقصه(3

120.000.000.0001.000.000.000خريد قطعات نیمه سنگین 4

118.000.000.000900.000.000 هوشمندسازی ساختمان راهدارخانه مركزی يزد5

18191.143.890.49910.000.000.000احداث ساختمان اصلی و جانبی قرارگاه پلیس راه استان يزد6

دارد 12260.000.000.00011.200.000.000لکه گیری و روكش آسفالت كمربندی شرقی اردكان - میبد -انتهای حوزه به سمت چوپانان7

663.685.615.6823.200.000.000عملیات بهسازی و تعريض و روكش آسفالت محوريزدخضرآباد اتابک8

 نحوه دريافت اسـناد: صرفـاً از طریق سـامانه تـداركات الکترونیکی 
www.setadiran.ir دولت )سـتاد( به نشـاني

 زمـان دريافـت اسـناد: از سـاعت  11 صبـح تاریـخ 1401/12/07 
لغایـت سـاعت  19 تاریـخ 1401/12/09

 گواهـی صلاحیـت مـورد نیاز جهت شـركت در مناقصـه: برای 
مـورد شـماره  3و 4  ارائـه گواهی صلاحیت در رشـته مرتبط از سـازمان 
مدیریـت وبرنامـه ریزی یا مجـوز وزارت صنعت ، معـدن و تجارت الزامی 
مـی باشـد. بـرای مـوارد شـماره1و2و5 تـا 8 ارائـه گواهـی صلاحیـت از 
 HSE سـازمان مدیریـت و برنامـه ریزی با رشـته و پایه مرتبـط و  گواهی
)سیسـتم مدیریـت بهداشـت، ایمنـی و محیـط زیسـت( از وزارت تعاون، 

كار و رفـاه اجتماعی الزامی اسـت.

 نـوع ضمانتنامـه: ضمانتنامه شـركت در فرآیند ارجـاع كار مطابق با 
آئین نامـه تضمین معامـلات دولتی

 مهلت بارگذاری اسـناد در سـامانه سـتاد: بـرای موارد شـماره 1 
تـا 5 سـاعت 9 صبـح تاریـخ 12/20/ 1401 و بـرای موارد شـماره 6 تا 8  

سـاعت 17 تاریخ 1401/12/23
 زمـان و محل بازگشـايي پاكات مناقصه: بـرای موارد شـماره 1 تا 
5 سـاعت 09:10 صبـح تاریـخ 1401/12/20 و برای موارد شـماره 6 تا 8 
سـاعت 8 تاریخ  1401/12/24 ، سـالن جلسـات اداره كل حضوریك نفر 
نماینـده بـا معرفي كتبي از طرف شـركت، در جلسـه افتتاح پیشـنهادها 
آزاد اسـت. )آگهـي در دو نوبـت، بـه فاصلـه یـك روز در روزنامـه چـاپ 

خواهد شـد(.

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان يزد

ـــژو  ـــواری پ ـــودروی س ـــبز خ ـــرگ  س ب
مـــدل 1401 رنـــگ ســـفید شـــماره 
 63 ایـــران   98 ج   267 انتظامـــی 
وشـــماره   167B0186588 موتـــور 
 NAAN11FE6NK994749 شاســـی
متعلـــق بـــه آقـــای محمـــد خســـروی    
مفقـــود گردیـــده و از درجـــه اعتبـــار 

ســـاقط می باشـــد.

مفقودی
ســبز(  )بــرگ  شناســنامه  اصــل 
خــودرو ســواری- سیســتم رنــو تیــپ 
ــگ  ــه رن ــگان ب L84F4R-A2000cc م
شــماره  بــه  مــدل ۱۳۹۱  ای  نقــره 
موتــور C137508 و بــه شــماره شاســی 
ــماره  ــه ش NAPLM050EA1032275 ب
پــاک ۸۷۷ د ۲۲ ایــران ۹۸ بــه نــام 
ســجاد نوروزیــان مفقــود گردیــده و از 

ــد. ــی باش ــاقط م ــار س ــه اعتب درج

 مفقودی

آگهي مناقصه عمومي یک مرحله ای 
شماره گ1401/47/35

                                                                                                                                                                           روابط عمومی شرکت گاز استان ایلام

نوبت دوم

ــه:  ــوع مناقص ــام  موض ــتان اي ــركت گاز اس ــزار : ش ــه گ ــتگاه مناقص  دس
ــغ كل  ــام  مبل ــتان اي ــات شهرس ــبکه و تاسیس ــرات ش ــازی و تعمی ــن س ايم
بــرآورد: 59،823،923،388 ريــال  مبلــغ تضمیــن :  2،992،000،000ريــال 
ــال  ــارم س ــه چه ــه ماه ــاس س ــر اس ــرا  ب ــرآورد اج ــه دوره ب ــت ک ــح اس ــه توضی لازم ب
ــت  ــازمان مدیری ــای س ــت به ــت و گاز  و فهرس ــال 1401 نف ــای س ــت به ــق فهرس 1400 مطاب
ــارم 1401  ــه چه ــه ماه ــاس س ــر اس ــرآورد کالا ب ــد. و ب ــی باش ــال 1401 م ــه س ــته ابنی در رش
ــش  ــا فی ــه ی ــرکت در مناقص ــي  ش ــه بانك ــت نام ــن : ضمان ــوع تضمی ــد.  ن ــی باش م
ــزی  ــك مرک ــزد بان ــبا IR890100004101029953182697   ن ــماره ش ــه ش ــزي ب واری
ــا  ــر و ی ــای معتب ــه ه ــا ســایر ضمانتنام ــی و ی ــام رد وجــوه ســپرده بودجــه شــرکتهای دولت بن
ــماره ــی ش ــات دولت ــن معام ــه تضمی ــن نام ــماره 4 آیی ــدول ش ــه در ج ــا ک ــی از آنه  ترکیب

 123402/ ت 50659 هـــ مــورخ 94/09/22 قیــد گردیــده انــد.  مــدت زمــان اجــراي پروژه :  
360 روز تقویمــی  محــل تامیــن اعتبــار : از محــل عــوارض گازبهــا و  بــه ایــن پیمــان پیش 
 پراخــت تعلــق مــی گیــرد.  آخرين مهلت فــروش اســناد :  1401/12/10 تاپایان وقــت اداری

ــی:  ــی كیف ــناد ارزياب ــال اس ــت و ارس ــنهادات قیم ــه پیش ــت ارائ ــن مهل   آخري
1401/12/24 تــا ســاعت 8:45 دقیقــه صبــح  زمــان گشــايش پــاكات مناقصــه و ارزيابی 
كیفــی و پیشــنهاد قیمــت  : 1401/12/24 ســاعت 9 صبــح   محــل گشــايش پــاكات : 
ســاختمان مرکــزی شــرکت گاز اســتان ایــام   از دســتورالعمل ارزیابــی مالــی و فرآینــد قیمــت 
 متناســب در مناقصات صنعت نفت به شــماره 796-20/2 تاریخ 1399/12/11 اســتفاده می گردد.

  شرايط متقاضیان :
2 کپــي برابــر بــا اصــل اساســنامه و آگهــی آخریــن تغییــرات  1 داشــتن شــخصیت حقوقــي  

3  ارائــه گواهینامــه صاحیــت ایمنــی امــور پیمانــكاران از وزارت تعــاون ، کار و رفــاه اجتماعــی 

بــر اســاس مــواد 85 و 91 قانــون کار جمهــوری اســامی ایــران مصــوب 89/3/5 وزیــر کار و امــور 
5 داشــتن گواهــي صاحیت  داشــتن امكانــات ، ماشــین آلات و نیــروي متخصــص   اجتماعــی . 4

پیمانــكاري از ســازمان برنامــه و بودجــه در رشــته تاسیســات و تجهیــزات  با رتبــه وظرفیت معتبر  
ــا موضــوع مناقصــه   ــه کافــی معتبــر و مفیــد مرتبــط ب 6 داشــتن تجرب  و مــدت اعتبــار کافــی.
7 عطــف بنــد 2 بخشــنامه شــماره 1401/167108 تاریــخ 1401/04/11 لازم اســت مناقصــه گران 

پایــه پنــج مطابــق گــزارش شــناخت پیوســت، اســناد ارزیابــی خــود را  براســاس دســتورالعمل 
ــد.  ــه نماین ــل و ارائ ــال 1401 تكمی ــماره 02-110-01 س ــه ش ــران ب ــه گ ــی مناقص ــی کیف  ارزیاب
9 فروش اســناد  8 قیمــت هــا متناســب بــا کالای ســاخت داخــل بــا لحــاظ کیفیــت ارائه گــردد .

بــه واجدیــن شــرایط ، تكمیــل و شــرکت در فرآینــد مناقصــه از طریــق ســامانه ســتاد دولــت بــه 
ــاكات :  آدرس setadiran.ir ســامانه ســتاد صــورت مــی پذیــرد .   محــل گشــايش پ
ــه رســید تاییــد شــده کارمــزد  ســاختمان مرکــزی شــرکت گاز اســتان ایــام  10 هزینــه و ارائ
ــه عهــده برنــده مناقصــه  ســامانه تــدارکات الكترونیــك دولــت )ســتاد( قبــل از عقــد قــرارداد ب
مــی باشــد. 11 عقــد قــرارداد بــا برنــده مناقصــه در صورتیكــه مبلــغ پیشــنهادی بیــش از ده برابــر 
 نصــاب معامــات متوســط باشــد. منــوط بــه ارائــه صــورت هــای مالــی حسابرســی شــده باشــد.

 محل تحويل ضمانتنامه : دبیرخانه شرکت گاز استان ایام
   هزینــه دو نوبــت آگهــي بــه عهــده برنــده مناقصــه مــي باشــد.  هزینــه و ارائــه رســید تاییــد 
شــده کارمــزد ســامانه تــدارکات الكترونیــك دولــت )ســتاد( قبل از عقــد قــرارداد به عهــده برنده 
مناقصــه مــی باشــد.  هزینــه چــاپ و تكثیرکتابچــه هــای پیمــان بــه مبلــغ 4،000،000ريــال به 
عهــده برنــده مناقصــه مــی باشــد و مــی بایســت بــه حســاب شــماره  4001029904050531  و با 
شــماره شــبا IR 390100004001029904050531 بانــك مرکــزی بنام شــرکت گاز اســتان 

ایــام و با شناســه واریــز 361029967292790818773000003500
آدرس: ایام ، چهارراه پیام نور ، بلوار تعمیرکاري نبش خیابان استاد شهریار 

ــایت www.Shana.irوhttp://iets.mporg.ir  و  ــام س ــتان ای ــرکت گاز اس ش
ــن 0843-59244271 ــماره تلف www.ilam-nigc.ir ش

 کد فراخوان جهت آگهی مذکور  53،138،467 می باشد .

شناسه: 1455307

استان ايلام
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سرمربی تیم فوتبال گل گهر که یکی از گزینه های ایرانی سرمربیگری تیم ملی فوتبال ایران بود، به درخواست فدراسیون فوتبال برای ارائه برنامه هایش پاسخ منفی داد. در حالی که امیر قلعه 
نویی سرمربی تیم فوتبال گل گهر سیرجان یکی از گزینه های هدایت تیم ملی ایران بود و فدراسیون از او برنامه خواسته بود، این مربی صبح شنبه با انتشار پیامی از ارائه برنامه هایش و حضور 
در تیم ملی انصراف داد.قلعه نویی البته تاکید کرد که برنامه هایش را برای تیم ملی آماده کرده بود اما بدون ذکر جزئیاتی از دلیل انصرافش به گفتن عبارت »شرایط موجود« بسنده کرده است.

در این پیام آمده است: »از اظهار لطف و ابراز نظرهایتان ممنونم. خوشحالم که همیشه فرصتی بوده برای خدمت به شما. این بزرگترین نعمتی است که خدا در اختیار ما قرار داده و اگر لیاقتش 
را داشته باشیم در آینده هم چنین خواهد بود. با این حال با توجه به شرایط موجود بحث سرمربیگری در تیم ملی را به دیگر دوستان واگذار می کنم و از این مسئله انصراف می دهم.البته همانند 
دوره پیشین که افتخار هدایت تیم ملی نصیبم شده بود، برنامه مدونی را با مشورت دوستان متخصص آماده کرده بودم که در آینده و در صورت لزوم در اختیار مردم قرار خواهم داد. با در نظر 
گرفتن این موضوع که نام برخی از همکاران خوبم از جمله یحیی گل محمدی، محمد ربیعی و مجتبی حسینی در فهرست فدراسیون خالی بود، امیدوارم تیم ملی دوباره به شرایط خوب و 

امیدوارکننده بازگردد.

قلعه نویی پیشنهاد 
 فدراسیون فوتبال را 
رد کرد

 تیم بعدی مارسلو مشخص شد
باشگاه فلومیننزه از بازگشت مارسلو به این تیم 
خبــر داد تا این بازیکن بعد از تجربه ناموفق در 

لیگ یونان به فوتبال کشورش برگردد.
 به نقل از اســپورت، مارسلو بعد از جدایی از 
رئال مادرید تصمیم گرفت که راهی لیگ یونان 

شود و پیراهن المپیاکوس را برتن کرد.
ایــن بازیکن برزیلی 34 ســاله تجربه خوبی 
در لیگ یونان نداشــت. او تنهــا 10 بازی برای 
المپیاکوس به میدان رفت و توانســت ســه گل 

هم به ثمر رساند.
مارســلو قراردادش را به صــورت  توافقی با 
المپیاکوس فسخ کرد و از این تیم جدا شد.باشگاه 
فلومیننزه از بازگشــت مارسلو به تیم خبر داد. 
مارســلو در فلومیننزه بود که خود را به فوتبال 
برزیل معرفی کرد. او کار خود را در تیم جوانان 
فلومیننــزه آغــاز کرد و در ســال 2007 راهی 
رئال مادرید شــد و ســال ها با پیراهن این تیم 

به میدان رفت.
مارســلو بعد از 18 سال دوباره به فلومیننزه 
برگشت تا بار دیگر در فوتبال برزیل به میدان رود. 

 مصدومیــت امیــد ابراهیمی صدای 
سرمربی الوکره را درآورد

سرمربی الوکره قبل از دیدار برابر الشمال به 
آسیب دیدگی امید ابراهیمی واکنش نشان داد.

 امید ابراهیمی در فصل جاری لیگ ستارگان 
قطر کمتر برای الوکره به میدان رفته است.

ابراهیمی که از بازیکنان کلیدی و تاثیر گذار 
الوکره است برای دومین بار در فصل جاری لیگ 
قطر اســت که مصدوم می شود. او قبل از جام 
جهانی در اردوی ایران مصدوم شد و این رقابت 

ها را از دست داد.
ابراهیمی که به تازگی به میادین برگشته بود 
بازهم مصدوم شــد و به همین خاطر دیدارهای 

اخیر تیمش را از دست داده است.
این هافبک ایرانی دیدار الوکره برابر الشمال  
را که قرار اســت امروز برگزار شود از دست داد 

که این صدای سرمربی تیم را درآورد.
مارکز لوپز ســرمربی اسپانیایی الوکره گفت: 
متاسفانه آسیب دیدگی چند بازیکن باعث شده 
اســت تا ما تغییراتی را در ترکیب اصلی تیم به 
وجود آوریم ؛ بازیکنانی مثل سالم الهاجری، دالا 

و امید ابراهیمی. 

 دیدار با عراق هم قطعی شد
با اعلام فدراســیون فوتبــال ایران، تیم ملی 
کشــورمان روزهــای 3 و ۶ فروردین با تیم های 

روسیه و عراق بازی تدارکاتی خواهد داشت.
 امیرمهــدی علــوی مدیر روابــط عمومی 
فدراســیون فوتبال درباره برنامه های تدارکاتی 
تیم ملی فوتبال ایران گفت: از 28 اسفند برنامه 
تیم ملی آغاز می شود. برنامه این است که تا 28 

اسفند سرمربی تیم ملی مشخص بشود.
علوی ادامه داد: در کنگره اخیر کنفدراسیون 
فوتبال آسیا، با رئیس فدراسیون عراق هماهنگی 
صــورت گرفت و ۶ فروردین با عراق بازی داریم. 
بازی در تهران برگزار می شود ولی محل آن هنوز 
مشخص نیست. این جزئیات در این هفته اطلاع 

رسانی می شود.
وی خاطرنشان کرد: دیدار تدارکاتی با روسیه 
هم که در جلسه اخیر وزیر ورزش روسیه با وزیر 
ورزش ایران و رئیس فدراسیون کشورمان نهایی 
شد، روز 3 فروردین در تهران برگزار می شود. فکر 
می کنم همان موقع روز اول ماه رمضان اســت و 
بنابراین بازی با روسیه بعد از افطار و زیر نور است. 

 فراخوان استقلال و کمک از هواداران 
برای پرداخت پول استراماچونی!

مدیرعامل باشــگاه اســتقلال از تلاش برای 
پرداخت مطالبات آندره استراماچونی مربی سابق 

این تیم با کمک هواداران خبر داد!
 علی فتح الله زاده مدیرعامل باشگاه استقلال 
در خصوص آخریــن وضعیت پرونده بدهی این 
باشــگاه به آندره اســتراماچونی گفت: پرداخت 
پول استراماچونی به تنهایی از عهده یک باشگاه 
بر نمی آید. ما از پرداخــت 100 میلیارد تومان 
بــر نمی آییم. از کجا باید بدانیم دلار چند برابر 

می شود؟ این پول سنگینی است.
وی افــزود: دولــت خوب کاری کــرد که به 
پرســپولیس برای پرداخت مطالبــات گابریل 
کالدرون کمک کرد. الان هم به ما کمک کنند. 

دستشان را می بوسم! ما این همه پول نداریم.
مدیرعامل استقلال خاطرنشان کرد: باید 300 
میلیارد بدهم تا مجوز حرفه ای باشگاه را بگیرم. در 
مدت چهار ماه حضورم در استقلال 130 میلیارد 
خرج کردم و هنوز عقب هســتم. از کجا بیاورم؟ 

مرا تنها در باشگاه رها کرده اند.
فتح الله زاده همچنین از معاون رئیس جمهور 
خواست همانطور که به یک اپراتور تلفن همراه 
برای امضای قرارداد با پرسپولیس سفارش شده 
اســت، به یک اپراتور دیگر برای حمایت مالی از 

استقلال توصیه بشود.

 آبی ها در هر بازی 
گل های زیادی به ثمر 

می رسانند و این نشانگر 
آن است که درک 

متقابلی بین بازیکنان  به 
وجود آمده است .

استقلال چگونه خودش را به پرسپولیس رساند

نتیجه تشکیل تیم ایران نوین در بسکتبال
سرمربی تیم بسکتبال »ایران نوین« در مورد خروجی این تیم 
بعد از گذشت ۹ ماه از زمان تشکیل و آغاز به کار و همچنین برنامه 

های پیش رو توضیح داد.
 فدراسیون بسکتبال اردیبهشت ماه گذشته و همزمان با انتخاب 
سرمربی جدید برای تیم ملی )سعید ارمغانی( اقدام به تشکیل تیم 
»ایران نوین« کرد تا به جای تیم »ب« به عنوان یک پشتوانه برای 

تیم ملی فعالیت داشته باشد.
تیم بسکتبال ایران نوین از خردادماه با هدایت محمدرضا اسلامی 
به صورت رسمی وارد اردوهای آماده سازی شد و تا امروز که ۹ ماه 

از تشکیل و آغاز به کار آن می گذرد اردوهای متعددی را پشت سر گذاشته و حتی در تورنمنت بین المللی هم شرکت کرده است.
محمدرضا اسلامی سرمربی تیم بسکتبال ایران نوین در گفتگو با خبرنگار مهر صحبت در مورد تیمش و برنامه های اجرا شده برای 
آن را با اشاره به تغییر نامش آغاز کرد و گفت: حذف نام »ب« و استفاده از نام »ایران نوین« بهترین تصمیمی بود که می توانستیم 

در مورد این تیم اتخاذ کنیم چون تأثیر مستقیم روی نگاه بیرونی روی تیم و انگیزه خودِ بازیکنان داشت.
وی در این زمینه ادامه داد: قرار نبود این تیم حکم »سرریز« تیم ملی را داشته باشد و اینگونه تصور شود که بازیکنان درجه 2 که 
جایی در تیم ملی ندارند وارد ترکیب این تیم شوند در حالی که استفاده از نام »ب« ناخودآگاه چنین تصوری را در مورد تیم ایجاد 
می کرد. به همین دلیل اســتفاده از نام »ایران نوین« این نگاه اشــتباه را از بین برد و کمک کرد تا بازیکنان، خودشان هم با نگاهی 

متفاوت در اردوها شرکت داشته باشند.
سرمربی تیم بسکتبال ایران نوین تاکید کرد: بازیکنانی که به اردو دعوت شدند همگی جزو نفراتی بودند که کاندیدای حضور در 
ترکیب اصلی به حساب می آمدند و این قابلیت را داشتند که ملی پوش باشند اما به خاطر تعدد نفرات و اینکه اردوهای تیم ملی با 

حضور تعداد محدودی برگزار می شود با تیم ایران نوین وارد تمرین و اردو شدند.
اسلامی تصریح کرد: تا به امروز ۶0 جلسه تمرینی برای تیم ایران نوین برگزار شده است. در هر مرحله اردو، جلسات تمرینی در دو نوبت صبح 
و عصر پیگیری شده است و بعضاً هم به صورت مسابقه ای برگزار شده است. این تیم حتی به نمایندگی از ایران در تورنمنت بین المللی ارمنستان 
 شرکت کرد و موفق شد عنوان قهرمانی این تورنمنت را به دست بیاورد. ضمن اینکه در زمان برگزاری اردوهای آماده سازی تیم ملی، در چند نوبت 

حریف تدارکاتی این تیم هم شد.
وی با بیان اینکه به خاطر پیگیری لیگ برتر و بعد از آن آغاز به کار اردوی تیم ملی مدتی است که اردوهای آماده سازی ایران 
نوین لغو شــده اســت، گفت: آخرین اردوی تیم پیش از حضور تیم ملی در پنجره پنجم انتخابی جام جهانی برگزار شد. بعد از آن 

دیگر اردویی نداشتیم. 
برنامه های تیم ملی و مسابقات باشگاهی هم اجازه از سرگیری تمرینات را تا پایان سال نمی دهد. به همین دلیل ادامه کار را به 

بعد از نوروز موکول کرده ایم با این اطمینان که تا به امروز نتیجه لازم را از تیم و برنامه هایش گرفته ایم.
سرمربی تیم بسکتبال ایران نوین تاکید کرد: 70 درصد از بازیکنان تیم ایران نوین در اردوهای متعدد جذب تیم ملی شده اند و 
این اتفاقی خوبی پیرامون این تیم است. متین آقاجانپور، جلال آقامیری، سینا واحدی و برادران یازرلو از نفراتی هستند که در اردوی 

تیم ایران نوین شرکت داشتند و بعد به اردوی تیم ملی دعوت شدند.
اسلامی همچنین در مورد برنامه پیش بینی شده برای پیگیری اردوهای تیم ایران نوین گفت: برنامه این است که به مرور روی 
بازیکنان جوان تر متمرکز شویم یعنی تمرینات را با حضور نفراتی از رده سنی نوجوانان و جوانان دنبال کنیم. باید از حالا به فکر جام 
جهانی بعد و رویدادهای انتخابی برای آن باشیم و اینکه بازیکنانی را برای نسل طلایی جایگزین کنیم. بسکتبال ایران بازیکنان توانمند 
زیاد دارد اما برای داشتن بازیکن تمام عیار که به صورت شش دانگ بتواند در خدمت تیم ملی باشد باید روی این توانمندی ها به 

صورت ویژه کار شود. این کار در تیم ایران نوین انجام می شود.

طبــق اعلام کادر فنی تیم ملی کشــتی فرنگی، ترکیب تیم 
اعزامــی به رقابت های قهرمانی آســیا بعد از پایان اردوی دوم در 

اواخر اسفندماه نهایی و معرفی خواهد شد.
 با توجه به تقویم اجرایی ســال 2023 اتحادیه جهانی کشتی 
مسابقات کشتی آزاد و فرنگی قهرمانی آسیا طی روزهای 8 تا 13 
فرودین ماه سال آینده برگزار می شود. البته میزبانی هندوستان با 
توجه به اتفاقات و حواشــی اخلاقی فدراسیون کشتی این کشور 
در ابهام قرار دارد و شــورای کشــتی آسیا باید از بین کشورهای 

قزاقستان و بحرین، یکی را به عنوان میزبان جدید انتخاب کند.
در همین راستا کادر فنی تیم ملی کشتی فرنگی کشورمان با سرمربیگری حسن رنگرز از مدتها قبل برای حضور در رقابتهای 

قهرمانی آسیا برنامه ریزی کرده و در نظر دارد تیمی باانگیزه و آینده دار را راهی این میدان قاره ای کند.
هر چند هنوز ترکیب اصلی فرنگی کاران برای حضور در این مسابقات نهایی نشده، اما طبق اعلام علی محمدی مدیر تیم های 

ملی کشتی فرنگی قرار است ترکیب نهایی اواخر اسفندماه و پس از پایان اردوی فرنگی کاران نهایی و معرفی شود.
از آنجایی که هنوز حضور هیچ فرنگی  کاری در رقابتهای قهرمانی آســیا قطعی نشــده، کادر فنی در نظر دارد پس از دومین 

اردوی تیم ملی که طی روزهای 13 تا 23 اسفندماه در برگزار می شود، انتخاب نهایی خود را انجام دهد.
البته اما و اگرهایی در برخی از اوزان از جمله سنگین وزن برای اعزام به قهرمانی آسیا مطرح شده که فعلًا کادر فنی در حال 

بررسی شرایط و وضعیت گزینه ها با توجه به برنامه های آتی تیم ملی است.
همچنین با توجه به کســب عنوان نایب قهرمانی آســیا در سال گذشته توسط تیم ملی کشتی فرنگی کشورمان و همچنین 
جایگاه ایران در کشتی جهان، کادر فنی عزم خود را جزم کرده تا با انتخاب و اعزام بهترین ترکیب به این مسابقات، جام قهرمانی 

را به کشورمان بازگرداند.
این در حالی اســت که چندی پیش اســامی برخی از فرنگی کاران به عنوان ترکیب تیم ملی کشــتی ایران برای حضور در 
رقابتهای قهرمانی آســیا از ســوی رسانه ها منتشر شد، اما با توجه به اعلام کادر فنی تیم ملی، هنوز نمی توان انتخاب این نفرات 

را قطعی و نهایی دانست.
 مرحله جدید تمرینات تیم ملی کشتی فرنگی در روزهای 12 تا 23 اسفندماه در کمپ تیم های ملی برگزار می شود که اسامی 

نفرات دعوت شده به شرح زیر است:
۵۵ کیلوگرم: پویا دادمرز )خوزستان( مهدی جواهری )قم( رضا خدری )البرز(

۶0 کیلوگرم: مهدی محسن نژاد )خوزستان( امید آرامی )سیستان و بلوچستان( پویا ناصرپور )خوزستان(
۶3 کیلوگرم: ایمان محمدی )خوزستان( عارف محمدی )خوزستان( میثم دلخانی )فارس(

۶7 کیلوگرم: دانیال سهرابی )خوزستان( رضا عباسی )البرز(
72 کیلوگرم: امیرعبدی )قم( سجاد ایمن طلب )مازندران( محمدرضا رستمی )فارس(

77 کیلوگرم: محمدعلی گرایی )فارس( امین کاویانی نژاد )خوزستان( علیرضا ارقش )خوزستان(
82 کیلوگرم: پژمان پشتام )تهران( علیرضا مهمدی )خوزستان( محمدچوبچیان )گیلان(

87 کیلوگرم: ناصر علیزاده )مازندران( سعید کریمی زاده )خوزستان(
۹7 کیلوگرم: محمدهادی ساروی )مازندران( مهدی بالی )مازندران( علی عابدی درزی )مازندران(

130 کیلوگرم: امین میرزازاده )خوزستان( امیرقاسمی منجزی )خوزستان( علی اکبریوسفی )مازندران(

اعلام ترکیب نهایی تیم ملی کشتی فرنگی تا پایان سال 

گزینه های هدایت تیم ملی ایران با قول فیفا
در شــرایطی که اسامی چند مربی داخلی برای هدایت تیم ملی فوتبال ایران مطرح 
شــده، فدراســیون گزینه های خارجی را هم در نظر دارد و امیدوار اســت با قولی که از 
فیفــا گرفتــه، منابع مالی آن را تامین کند. از حذف تیم ملی فوتبال ایران از جام جهانی 
2022 قطر و بلاتکلیفی نیمکت این تیم نزدیک به ســه ماه می گذرد و ســرمربی جدید 
از ســوی فدراسیون فوتبال انتخاب و معرفی نشده اســت.مهدی تاج رئیس فدراسیون 
فوتبال در هفته های گذشــته بارها تاکید کرده اســت که برای انتخاب سرمربی جدید، 
عجله ای ندارد اما به صورت مخفیانه اقداماتش را برای تعیین جانشین کارلوس کی روش 
 پیش می برد.در حالی که بحث انتخاب ســرمربی خارجــی یا داخلی برای تیم ملی هم 
مدتهاست که به یکی از سوژه های رسانه ها و بحث کارشناسان و پیشکسوتان تبدیل شده 
است، فدراسیون در هر دو بخش برنامه هایی مدنظر داشته است.در شرایطی که پیش از این 
مذاکرات فدراسیون فوتبال با امیر قلعه نویی و توافق با این سرمربی که در حال حاضر در تیم 
 گل گهر سیرجان کار می کند تایید شده بود، حالا خبر می رسد فدراسیون از چند گزینه داخلی 

دیگر هم برنامه خواسته است.

 فرهاد مجیدی که فصل قبل با استقلال قهرمان لیگ ایران شد
جواد نکونام ســرمربی مستعفی فولاد، حسین فرکی که سال ها بدون تیم بوده است، 
فرهاد مجیدی ســرمربی تیم اتحادکلبا امارات و مهدی تارتار سرمربی ذوب آهن نفراتی 

هستند که فدراسیون از آنها برنامه خواسته است.
البته ترکیب این مربیان داخلی نشــان می دهد فدراسیون تمایل و برنامه جدی برای 
سپردن نیمکت تیم ملی به گزینه داخلی ندارد چرا که در این لیست حتی نام یحیی گل 

محمدی سرمربی پرسپولیس که با این تیم در سال های اخیر به عناوین و افتخارات زیادی 
رسیده و همچنین علی دایی دیده نمی شود.

علاوه بر این فدراسیون قصد دارد از ساکت الهامی سرمربی تیم هوادار و حمید مطهری 
از تیم نساجی هم برای تیم ملی برنامه بگیرد که این موضوع گمانه زنی ها از جدی نبودن 
گزینه داخلی را تشدید می کند.به موازات این جریان، مهدی تاج مذاکره با مربیان خارجی 
را هم پیش می برد. البته تاج تجربه بسیار تلخی از انتخاب »مارک ویلموتس« بلژیکی در 
دوره گذشته مدیریتش در فدراسیون داشت و شاید یکی از دلایلی که باعث شده در انتخاب 
سرمربی جدید عجله نداشته باشد، همین مسئله است.تجربه ویلموتس البته می تواند روی 
تصمیم تاج هم تاثیرگذار باشد چرا که احتمالاً رئیس فدراسیون را به سمت یک گزینه 

»امتحان پس داده« در ایران و حداقل در فوتبال آسیا سوق بدهد.به همین دلیل است که 
»ژوزه مورایس« سرمربی پرتغالی سپاهان و »پاکو خمز« سرمربی اسپانیایی تراکتور که 
این فصل به فوتبال ایران اضافه شده اند، در لیست فدراسیون قرار دارند.از سوی دیگر امروز 
بحث »فلیکس سانچز« سرمربی اسپانیایی و سابق تیم ملی فوتبال قطر هم برای نیمکت 
ایران به میان آمد؛ گزینه ای که به خوبی با فوتبال آسیا و به ویژه غرب قاره آشنایی دارد 
و با قهرمانی در جام ملت های 201۹ آســیا کارنامه پرافتخاری برای خود رقم زده است؛ 
هرچند که در جام جهانی 2022 در خانه قطر نتوانست با این تیم به توفیقی برسد.سانچز 
در حالی یکی از گزینه های ایران است که کارلوس کی روش سرمربی سابق تیم ملی ایران 
به جای او هدایت تیم ملی قطر را بر عهده گرفته است و در صورت انتخاب سانچز، تقابل 
تیم های ملی ایران و قطر در رویدادهای پیش رو بیش از گذشته حساس و جذاب خواهد شد.

  فلیکس سانچز که با قطر قهرمان سال ۲۰۱۹ آسیا شد
البته فدراسیون فوتبال که برای جذب مربی جدید با مشکلات مالی مواجه است، روی 
قول فدراسیون جهانی فوتبال )فیفا( برای تامین بخشی از هزینه های مربی جدید حساب 
کرده است.پیگیری های نشان می دهد که فیفا به مهدی تاج قول پرداخت بخشی از مطالبات 
و درآمدهای ایران در فدراسیون جهانی را داده است و شاید از طریق همین مبلغ که می تواند 
برای انجام مذاکرات نهایی با گزینه های خارجی گره گشا باشد، کار انتخاب مربی را نهایی 
کرد.علاوه بر این سه مربی از کشورهای اسپانیا و پرتغال، فدراسیون ایران بررسی برنامه ها 
ی ســه تا چهار گزینه خارجی دیگر را هم مدنظر دارد و باید دید در روزهای آینده این 

مذاکرات به کدام سو کشیده می شود.

سعید جمشیدیان   |  کارشناس فوتبال با اشاره به اتفاقاتی که در هفته های اخیر برای استقلال رخ داده است 
گفت: وقتی تیمی نتیجه نمی گیرد در یک رسم بد همه خواهان برکناری سرمربی می شوند اما به او زمان 

نمی دهند.

هادی شکوری به ارزیابی عملکرد آبی پوشان در هفته های 
اخیر پرداخت و گفت: اســتقلال در هفته های گذشــته نتایج 

دلچســبی گرفته است، با اینکه با پرسپولیس 8 امتیاز اختلاف 
داشت و به شدت به همین دلیل تحت فشار بود اما انگیزه بالای 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1401/12/07
شماره : 1363

بازیکنان وحدت و یکدلی تیم و بازی های خوب باعث شد تا این تیم بتواند امتیازات را به حداقل 
رســانده و حالا با حریف قدیمی اش هم امتیاز باشــد. آبی ها در هر بازی گل های زیادی به ثمر 
می رسانند و این نشانگر آن است که درک متقابلی بین بازیکنان به وجود آمده و خط هافبک 

استقلال مهاجمان را به خوبی تغذیه می کند.
وی در مورد دیدار روز ســه شــنبه استقلال مقابل نســاجی قائمشهر از هفته بیست و دوم 
لیگ برتر گفت: نســاجی یکی از تیم های لیگ برتری اســت که تاکتیکی بازی می کند شرایط 
تیمی خوبی دارد اما به نظر من بازیکنانش کمی جوان و کم تجربه هستند و هنوز نتوانسته اند 

عملکرد موفقی داشته باشند.
وی ادامه داد: آنها در مقابل آلومینیوم در جام حذفی به پیروزی رسیدند و حالا با روحیه ای 
خوب آماده دیدار برابر استقلال هستند. نساجی می داند که باید در خانه حریفش را شکست دهد 

اگرچه مطمئناً کار سختی در پیش دارد استقلال هم روند رو به رشدی پیدا کرده.
مدافع سابق استقلال ادامه داد: این تیم بردهای پی در پی کسب کرده و حال می خواهد این 
روند را مقابل نســاجی ادامه دهد. تجربه آبی ها می تواند ضامن موفقیت آنها باشد. ضمن اینکه 
آبی ها در کار تیمی در هفته های اخیر موفق بودند و چند بازیکن این تیم فراتر از انتظار ظاهر 

شده و عملًا باعث شدند تا حریف نتواند مقابل آنها مقاومت کند.
هادی شکوری در خصوص تغییراتی که دوباره در ترکیب استقلال صورت گرفت و باز هم صدای 
منتقدان را درآورد گفت: من مخالف این انتقادات هســتم با توجه به اینکه ما در تمرینات تیم 
نیستیم نمی دانیم کدام بازیکن مصدوم است، آماده نیست و یا شرایط روحی و روانی خوبی ندارد.

این پیشکسوت ادامه داد: سرمربی تیم کاملاً بر این موضوع مسلط است ضمن اینکه تغییرات را 
بر اساس دیدارهای پیش رو انجام می دهد بنابراین بهتر است به جای انتقاد کردن حمایت کنیم.

  رسم بد در فوتبال ایران 
وی افزود: استقلال شرایط خوبی پیدا کرده، مطمئناً ساپینتو دیگر می داند چه کارهایی را باید 
در تیــم انجام دهد و در چه مواقعی تعویض کند ضمن اینکه دیدیم تعویض های او در دیدار با 
ملوان بسیار کارساز بود و هر دو بازیکنی که به عنوان تعویضی به میدان آمدند گل های پیروزی 

استقلال را به ثمر رساندند.
وی در پایان و در خصوص حمایت همه جانبه هواداران و پیشکســوتان از اســتقلال گفت: 
همیشه همین بوده هر زمان تیم نتیجه نمی گیرد همه انتقاد می کنند اما وقتی برعکس می شود 
همه سرمربی را مورد حمایت قرار می دهند متأسفانه فوتبال ایران نتیجه گرا شده است. مدیران 
خیلی زود دست به تغییر در کادر فنی می زنند، این روزها استقلال پیروز می شود و همه حمایت 
می کنند اما مهم آن است که وقتی تیم نتیجه نمی گیرد کادر فنی و بازیکنان حمایت شوند تا 
در شرایط روحی خوب قرار گرفته تا بتوانند با ارائه بازی های خوب نتایج قابل قبول هم بگیرند.
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  ROC اسکیلد کامپوزیتس استراتولانچ که با نام
و طول بال ۱۱۷ متر شــناخته می شود، به عنوان 
بزرگ  ترین هواپیمای جهان موفق به ثبت رکورد 

تازه برای پرواز مداوم شده است.
پــس از پایــان جنگ جهانی دوم، شــوروی 
سابق پروژه های متعدد برای ساخت هواپیماهای 
غول پیکر را آغاز کرد. تقریبا تمام طرح های ساخت 
این کشور، به تولید انبوه و مرحله ی تجاری سازی 
  )Condor( نرسید. آنتونوف ۱۲۴ معروف به کندور
کــه در ســال ۱۹۸۲ رونمایی شــد، از معدود 
ابرهواپیماهای شــوروی محسوب می شود که به 
تعداد ۵۵ نســخه تولید داشت و رکورد حمل بار 
۱۷۱۲۱۹ کیلوگرم را ثبت کرد. یک مدل ویژه و 
بزرگ تر از آنتونــوف ۱۲۴ با کد ۲۲۵ و نام ماریا 
)Mriya 225-An( نیز ســال ۱۹۸۸ ســاخته شد 
که ســال ۲۰۲۲ در اوکراین، طی حملات نظامی 

روسیه، از بین رفت.
از دیــدگاه تجاری، بوئینــگ ۷۴۷ و ایرباس 
۳۸۰، موفق ترین هواپیماهــای غول پیکر جهان 
هستند که البته غالبا برای حمل مسافر استفاده 
می شوند. بزرگ ترین هواپیماهای باربری درحال 
استفاده توســط نهادهای مختلف امریکا، شامل 
بوئینگ ۷۴۷ دریم لیفتر، لاکهید C۵ گلکســی و 
سوپرگابی )محصول مشترک ایرباس و ایرواسپیس  

لاینز( هستند.

 استراتولانچ ROC بزرگ ترین هواپیمای 
جهان

پروژه ی خبرساز شرکت اسکیلد کامپوزیتس 
)Scaled Composites( امریــکا بــا نــام ۳۵۱ 
استراتولانچ )Stratolaunch ۳۵۱ Model(، سال 
۲۰۱۹ معرفی شد. این طرح، یک هواپیمای دوقلو 
با ۶ موتور مشــابه پیشــرانه های بوئینگ ۷۴۷ را 
شامل می شود. فاصله ی نوک بال های استراتولانچ، 
۳/۱۱۷ متر و طول بدنه )دماغه تا دم( ۷۳ است.

برای استراتولانچ، موتور PW4056 ساخت پرت 
اند ویتنی )Pratt & Whitney( اســتفاده می شود 
که هرکدام، ۴/۲۵۲ هزار نیوتن متر گشتاور دارند. 
وزن خالص هواپیما، ۳۴۰ تن و توان حمل بار در 
حدود ۲۵۰ تن اعلام شــده است. با این شرایط، 
اســتراتولانچ می تواند هنگام بلند شدن از زمین، 
 )Max takeoff weight( مجموع وزن  ۵۹۰ تــن

داشته باشد.

 ابعاد بزرگ ترین هواپیماهای جهان
نهایت ســرعت استراتولانچ ROC، حدود ۸۵۰ 
کیلومتر برســاعت اســت. این هواپیما می تواند 
بارهای سنگین را تا مسافت ۱۹۰۰ کیلومتر حمل 
کند. درحالت عادی و فاقد بار، سوخت کافی برای 
پرواز تا فاصله ی ۴۶۰۰ کیلومتر فراهم شده است.

روز ۲۶ دی مــاه ۱۴۰۱، جدیدترین آزمایش 
روی استراتولانچ با ۶ ســاعت پرواز مداوم برفراز 
ارتفاع ۶۸۶۰  متر صحرای موهاوه، انجام شد. این 
هواپیمای غول پیکر، پیش تر توانسته بود ارتفاع 

۸۲۰۰ متر نیز ثبت کند.

Talon A هایپرسونیک تالون 
استراتولانچ ROC بزرگ ترین هواپیمای جهان

بزرگ ترین هواپیمای جهان
یکی از مهم ترین اهداف ســاخت ROC، کمک 
به پرواز هواپیمای هایپرســونیک Talon-A است. 
شــرکت اســکیلد کامپوزیتس با پروژه ی تالون 
تلاش می کند هواپیمای خودران مســافربری با  
وزن ۲۷۰۰ کیلوگرم و سرعت ۶ تا ۸ ماخ )معادل 
۶,۱۰۰ تــا ۸,۶۰۰ کیلومتر برســاعت( بســازد. 
چنانچــه ی Talon-A به مرحله ی تولید تجاری و 
سودآوری برسد، نسخه ی بزرگ تر )Talon-Z( نیز 

ساخته خواهد شد.
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خواهد کرد.
متــن باز معمولاً به نرم افزار یا کد منبعی اطلاق می 
شــود که برای مشاهده، تغییر و توزیع مجدد توسط هر 
کسی به صورت عمومی قابل دسترسی است و افراد می 
توانند راحت به آن دسترسی پیدا کرده و تغییرش دهند. 
الگوریتــم منبع باز توییتر همچنین می تواند به دور نگه 
داشتن قانون گذاران از پلت فرم های اجتماعی کمک کند. 
علاوه بر این ایلان ماسک با اینکار می تواند تمرکز ها را از 

خود در مورد موضوع دستکاری توییتر توسط مهندسان 
برای بالا بردن دیده شدن توییت های او تغییر دهد.

ماســک که بارها ادعای آزادی بیان داشــته اســت 
در گذشــته گفته که از ایده ایجــاد الگوریتم منبع باز 
ایــن پلتفرم حمایت می کند اما تاکنــون تاریخ دقیقی 
بــرای اینکار اعــلام نکرده بود. او در مــارس ۲۰۲۲، از 
 کاربــران در مورد دیدگاه های آنها برای ایجاد الگوریتم

 منبع باز نظرسنجی کرد. 

ایلان ماســک خبر داد که الگوریتم توییتر در هفته 
آینده منبع باز خواهد شد.

 به نقل از اینســایدر، ایلان ماســک طی توییتی در 
جواب به کاربری که گفته بود »اگر توییتر متن باز شود 
تحــت تاثیر قرار خواهند گرفت« اعلام کرد که اینکار را 

   الگوریتم توییتر منبع باز
 خواهد شد
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حال و هوای نفت، اندکی 
تغییر کرد

پیرو کاهش شدید قیمت نفت برنت در روز گذشته، 
قیمت نفت خام امروز اندکی تغییر کرد.

 به نقل از رویترز، پس از آنکه نفت برنت در روز گذشته، 
بزرگترین ضرر یک روزه ی خود را در هفت هفته اخیر به 
ثبت رساند، قیمت نفت در روز پنج شنبه اندکی تغییر کرد. 
علت روشن این تغییر آن است که پس از آنکه فدرال رزرو 
ایالات متحده بیان کرد افزایش نرخ های بیشتر در پیش 
رو است، بازیگران بازار موقعیت های خود را مجدداً ارزیابی 
کردند.معاملات آتی نفت برنت در ساعت GMT ۰۵۳۳، به 
میزان ۳۷ سنت یا ۰,۵ درصد افزایش یافت و به ۸۰,۹۷ 
دلار در هر بشــکه رسید. معاملات آتی نفت خام وست 
تگزاس اینترمیدیت )WTI( با ۳۲ سنت یا ۰,۴ افزایش، به 

۷۴,۲۷ دلار در هر بشکه رسید.
هر دو معیار به دلیل انتظاراتی مبنی بر افزایش نرخ بهره 
تهاجمی تر، در معاملات روز قبل بیش از ۲ دلار از دست 
دادند.صورتجلسه ی آخرین نشســت فدرال رزرو ایالات 
متحده در روز چهارشنبه حاکی از آن بود که اکثر مقامات 
فدرال توافق کردند که خطرات تورم بالا یک عامل اصلی 
در شکل گیری سیاست های پولی باقی خواهد ماند و در 
واقع، ضمانتی برای افزایش نرخ تا زمان کنترل تورم است.

سیاســت گذاران همچنین پیشنهاد کردند که تغییر 
در رویکردهای کوچکتر در زمینه ی ســایت پولی، باعث 
می شــود تا داده های دریافتی از نزدیک مورد سنجش 
 ،Haitong Futures قرار گیرند.بنا به گفته ی تحلیلگران
سرمایه گذاران در حال ارزیابی مجدد بازار انرژی هستند 
و چشم اندازهای احیای تقاضا و مصرف ضعیف در ایالات 
متحده و سایر اقتصادهای پیشرفته را مورد ارزیابی قرار 
می دهند.روسیه با حمایت از برخی قیمت های نفت، قصد 
دارد در ماه مارس، صادرات نفت را از بنادر غربی خود تا 
۲۵ درصــد کاهش دهد و از کاهش تولید اعلام شــده ی 

خود به میزان ۵۰۰۰۰۰ بشکه در روز نیز پیشی بگیرد.
شاخص دلار روز پنج شنبه با ۰,۱ درصد به ۱۰۴,۳۹ 
کاهش یافت و باعث شد نفت برای دارندگان ارزهای دیگر، 
کمی ارزان تر شود.البته ناگفته نماند که دستاوردهای نفت با 
نشانه هایی از ساخت موجودی نفت خام بیشتر، محدود بود.

براساس منابع بازار با استناد به آمار موسسه نفتی آمریکا 
در روز چهارشنبه، موجودی نفت و سوخت نفت خام ایالات 
متحده در هفته ی گذشته تا ۹,۹ میلیون بشکه افزایش 
یافت.موجودی های نفتی ایالات متحده از اواسط دسامبر 
هــر هفته صعود کرده اند و منجر به بروز نگرانی هایی در 
مورد تقاضا برای سرمایه گذاران شده اند.نظرسنجی هفته ی 
گذشــته رویترز، ۲,۱ میلیون بشکه در سهام نفت خام 
پیش بینی کرده بود.و در نهایت، داده های رسمی اداره ی 
اطلاعات انرژی ایالات متحده در روز پنج شنبه در ساعت 

GMT ۱۶۰۰ منتشر می شود.

به دنبال انتشــار صورتجلسه ی نشست فدرال رزرو و 
انتظار بازارها مبنی بر پایداری سیاست پولی در مورد نرخ 
بهره، دلار امروز از برخی سودهای اخیر خود عقب  نشینی 

کرد.
 به نقــل از رویترز، دلار در روز پنج شــنبه برخی از 
ســودها را واگذار کرد، البته بازارها در این بین هشــدار 
دادند که فدرال رزرو احتمالاً در مسیر تهاجمی افزایش 
نــرخ خود پایــدار خواهد ماند؛ و ایــن در حالی بود که 
صورتجلسه ی آخرین نشست سیاست پولی فدرال رزرو، 

لحن جنگ طلبانه ی بانک مرکزی را تقویت کرد.
شــاخص دلار آمریکا در برابر سبدی از ارزها،با ۰,۱۲ 
درصد کاهش به ۱۰۴,۴۰ رسید، گرچه از اوج بیش از یک 
ماهه ی خود یعنی ۱۰۴,۶۷ که هفته ی گذشته آزمایش 
کرد، فاصله ی چندانی نداشت.تقریباً همه ی سیاست گذاران 
فدرال رزرو از کاهش تدریجی ســرعت تشدید نرخ بهره 
در آخرین جلسه ی سیاست گذاری بانک مرکزی ایالات 
متحده، که صورتجلسه ی این نشست در روز چهارشنبه 
ارائه شــد، حمایت کردند.در عیــن حال، آنها همچنین 
خاطرنشان کردند که مهار تورم غیرقابل کنترل می تواند 
»عامل اصلی« در افزایش بیشتر نرخ ها باشد.از قرار معلوم، 
به دنبال انتشار صورتجلسه ی نشست، دلار پس از افزایش 
چشمگیر در جلسه ی قبل، از اوج چند هفته ای خود در برابر 
برخی از همتایان اصلی در تجارت آسیا، عقب نشینی کرد.

دلار  45.250

یورو 54.900

پوند  62.500

درهم  13.700

لیر  2.750

سکه  تمام  30.400.000

سکه نیم  16.400.000

سکه ربع  11.100.000

سکه یک گرمی  5.800.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

تبدیل یک کارخانه تولید خودروهای درون سوز به تولید خودروهای برقی راندمان 
بالایی نخواهد داشت و با در نظر گرفتن این موضوع خودروسازان در حال تأسیس 

کارخانه های جدید برای تولید خودروهای برقی هستند.

با ظهــور خودروهای برقی به نظر می رســد نفس تولید 
خودروهای درون سوز به شماره افتاده است. ظاهراً کارخانه های 
سنتی تولید خودرو نیز جایگاهی در آینده جدید صنعت خودرو 

نخواهند شد.
نگرانی های روزافزونــی درباره ظرفیت بیش از حد تولید 
خودرو در جهان وجود دارد. چندین دهه است که چنین امری 
در صنعت خودرو وجود داشته است زیرا هر خودروسازی به 
دنبال پیشی گرفتن از رقباست. با تمرکز شدید روی تأسیس 
کارخانه های زیاد، خودروسازان اروپایی، آمریکایی و ژاپنی با 
حفظ توازن مناسب تولید و فروش به دنبال دست یابی به حاشیه 
سود بالا بودند. رقبای جدید از کره جنوبی و چین باعث شدند 
ظرفیت تولید خودروی جهانی افزایش یابد و فشار زیادی روی 
سوددهی صنعت خودرو در کشورهای گوناگون به وجود آید. 
ظهور خودروهای برقی نیز موجب افزایش حداکثری ظرفیت 

تولید خودرو خواهد شد.

 خط تولید ریویان
هیوندای و کیا در این زمینه بسیار پیشرفت کرده اند و به 
حدی رســیده اند که تولید آن ها در سطح سودده باقی مانده 
اســت؛ اما مشکل بزرگ به چین مربوط می شود یعنی جایی 
که خودروســازان زیادی به دنبال سهم خواهی از بازار محلی 
هستند. با اشباع شدن بازار داخلی، چینی ها به دنبال افزایش 
صادرات بوده اند. از یک طرف خودروســازان بزرگ تر سریعاً 
رشــد کرده اند و کارخانه های بزرگــی را نیز بکار گرفته اند و 
هم اکنون به دنبال صادرات هستند. از طرف دیگر بسیاری از 
خودروسازان کوچک و تولید محدود نیز ناپدید شده اند. به طور 
سنتی هدف گذاری استفاده از ظرفیت ۸۰ درصدی و بالاتر تولید 
برای سوددهی یک کسب وکار نرمال خواهد بود. کارخانه های 
تأسیس شده در بازارهای بزرگ معمولاً در همان ظرفیت ۸۰ 
درصدی کار می کنند مگر اینکه مشکلاتی در زمینه دستمزد 

یا برخی تغییرات دیگر وجود داشته باشد. وجود ظرفیت تولید 
۷۰ درصــدی در کارخانه های فورد یا فولکس واگن به ندرت 
دیده خواهد شد اما چنین وضعیتی در سال های اخیر تغییر 
کرده اند و کارخانه های جدید استارت آپ های برقی و ظهور 
موفق خودروسازان چینی چشم انداز جدیدی را ایجاد کرده اند.

 EV6 کیا برقی
هم اکنون بازار در حال رویگردانی به ســمت خودروهای 
برقی است و خودروســازان راه های کاراتری را برای تأسیس 
کارخانه های ویژه خودروهای برقی پیدا کرده اند. تبدیل یک 
کارخانه تولید خودروهای درون سوز به تولید خودروهای برقی 
راندمان بالایی نخواهد داشت و با در نظر گرفتن این موضوع 
خودروسازان در حال تأسیس کارخانه های جدید برای تولید 
خودروهای برقی هســتند. ایــن کارخانه های جدید در اکثر 
موارد جایگزین کارخانه های کنونی نیستند و شامل گسترش 
برنامه ریزی شده کارخانه های کنونی همچون کارخانه کنیترا 
استلانتیس در مراکش و یا کارخانه های تسلا در سراسر دنیا 

نخواهد بود.

 مونتاژ آئودی برقی
تنها با در نظر گرفتن همین گروه ســاده از کارخانه های 
جدید می توان گفت ظرفیت برنامه ریزی شده به منظور تولید 
خودروهای سبک حدود سه میلیون دستگاه افزایش خواهد 
یافت. کارخانه های کنونی تا ســال ۲۰۱۷ حدود ۹۶ میلیون 
دســتگاه خودرو تولید می کردند و انتظار نمی رود تا پیش از 
ســال ۲۰۲۸ بتوان از چنین ظرفیت تولیــدی عبور کرد. با 
این تفاســیر، تکلیف ظرفیت تولید اضافی چه خواهد شد؟ 
واضح اســت که برخی کارخانه ها باید بسته شوند. در خلال 
گذر از خودروهای درون ســوز و رسیدن به خودروهای برقی، 
خودروسازان محصولات جدیدی را تولید می کنند. بسیاری از 

افراد در سال های ابتدایی تولید خودروهای برقی فقط به دنبال 
نمایش آن بوده اند که اولین هستند اما در آینده چنین وضعیتی 
تغییر خواهد کرد. از آنجایی که خودروهای برقی جدید با تیراژ 
بالاتری تولید و فروخته می شوند، دیگر خبری از خودروهای 
سنتی نخواهد بود و در نهایت تقاضا برای چنین محصولاتی 
کاهش خواهد یافت و نهایتاً نیاز به کارخانه های سنتی تولید 

خودرو نیز کمتر خواهد شد.

 خط تولید هامر برقی
در آمریکای شمالی بیش از ۲ میلیون دستگاه خودرو در 
کارخانه های جدید مخصوص خودروهای برقی تولید خواهند 
شد. جنرال موتورز در حال تبدیل کارخانه های سنتی خود به 
تأسیسات تولید محصولات برقی است و انتظار می رود دیگر 
برندها نیز در کوتاه مدت تولید خودروهای برقی در کارخانه های 
فعلی را کلید بزنند. این کار موجب کاهش تولید خودروهای 
درون سوز خواهد شد. اگر استارت آپ هایی همچون لوسید، 
فارادی فیوچر، ریویان وC موفق عمل کنند، خودروسازان بزرگ 
نیازمند تعطیلی کارخانه های قدیمی خود در ۵ تا ۱۰ سال آینده 
خواهند بود. این امر می تواند تعدیل نیروی هزاران نفری را در 
پی داشته باشد. ماهیت ساده تر مونتاژ خودروهای برقی باعث 
کاهش تکیه به نیروی کاری نیز خواهد شــد اما دلیل اصلی 
تعدیل نیروها به تعطیلی کارخانه های فعلی مربوط می شود. 
ظهور خودروهای برقی و همه گیری آنها پیشــرفت کندتری 
نسبت به انتظارات خواهد داشت اما در هر صورت رخ خواهد 
داد. این امر نیازمند تعطیلی کارخانه های سنتی و تعدیل نیرو 
خواهد بود. بله نگرانی های زیادی درباره تولید بیشتر از تقاضا 
وجود دارد و رفع این مشکل نیز به تدریج صورت خواهد گرفت. 
همه این موارد در نهایت باعث بزرگ ترین دگرگونی صنعت 
خودرو از زمان رکورد اقتصادی بزرگ خواهد شد و تنها بهترین 

و خوش شانس ترین برندها زنده خواهند ماند.

ظهور خودروهای برقی و تعطیلی کارخانه های سنتی 

رکورد جدید برای بزرگ  
ترین هواپیمای جهان 

ROC استراتولانچ

دلار از خیر برخی سودها 
گذشت ارتباط بی خوابی با حمله قلبی کشف شد

یافته های یک تحقیق نشان داد بی خوابی افراد یک ارتباط خاص با خطر حمله قلبی در آن ها دارد.
 به نقل از مدیکال نیوز، بر اساس تحقیقات جدیدی که در کالج قلب و عروق آمریکا ارائه شده 

است، افرادی که از بی خوابی رنج می برند، در مقایسه با افرادی که به طور متوسط این 
اختلال خواب را نداشته اند، ۶۹درصد بیشتر در معرض حمله قلبی قرار دارند.

علاوه بر این، محققان دریافتند افرادی که پنج ساعت یا کمتر در شب 
می خوابند، بیشترین خطر ابتلا به حمله قلبی را دارند. افراد مبتلا به 

دیابت و بی خوابی دو برابر احتمال حمله قلبی داشتند.
یومنا ای دین، دانشجوی پزشکی و نویسنده این مطالعه گفت: 
»بی خوابی شایع ترین اختلال خواب است، اما از بسیاری جهات 
دیگر فقط بیماری نیست، بلکه بیشتر یک سبک زندگی است. 
ما خواب را آنطور که باید در اولویت قرار نمی دهیم. مطالعه ما 
نشان داد که افراد مبتلا به بی خوابی بدون در نظر گرفتن سن 
با احتمال بیشتر دچار حمله قلبی می شوند و حملات قلبی 

بیشتر در زنان مبتلا به بی خوابی رخ می دهد.«
دیــن و تیم تحقیقاتــی او امیدوارند که مطالعه حاضر نقش 

اختلالات خواب در ســلامت قلب را نشان دهد. بی خوابی ممکن 
است شامل مشکلات به خواب رفتن، ادامه دار نشدن خواب یا نداشتن 

خواب خوب باشد. تخمین زده می شود که بی خوابی ۱۰ تا ۳۰درصد از 
بزرگسالان آمریکایی را تحت تأثیر قرار می دهد که در زنان بیشتر از مردان است. 

در حالی که مطالعات بی خوابی را با بیماری های قلبی عروقی و متابولیک مرتبط می دانند، 
این تحلیل تا به امروز بزرگترین در نوع خود است.

بر اساس داده های جمع آوری شده، پس از کنترل سایرعواملی که احتمال حمله قلبی را افزایش 
می دهند مانند ســن، جنسیت، بیماری های زمینه ای و سیگار کشیدن، بین بی خوابی و حمله 

قلبی ارتباط آماری معنی داری وجود داشت. این ارتباط بین بی خوابی و حمله قلبی در تمام زیر 
گروه های بیماران، از جمله سنین بالاتر و پایینتر از ۶۵ سال، مدت زمان پیگیری )بیشتر یا کمتر 
از پنج ســال(، جنسیت مرد و زن و بیماری های مشترک قابل توجه )دیابت، فشار خون 

بالا یا کلسترول( باقی ماند.
دین اعلام کرد جای تعجب نیست که افراد مبتلا به بی خوابی دارای فشار 
خون بالا، کلسترول یا دیابت، حتی نسبت به افرادی که این بیماری ها 
را نداشتند، در معرض خطر حمله قلبی بالاتری قرار داشتند. افراد 
دیابتــی دارای بی خوابی دو برابر احتمال حمله قلبی دارند.علاوه 
بر این، افرادی که در شــب ۵ ساعت یا کمتر می خوابند، ۱,۳۸ 
و ۱,۵۶ برابر بیشــتر از افرادی که ۶ و ۷ تا ۸ ســاعت در شب 
می خوابنــد، در معرض خطر حمله قلبی قرار دارند. دین گفت 
که هیچ تفاوتی در خطر حمله قلبی بین افرادی که ۵ ساعت یا 
کمتر یا ۹ ساعت یا بیشتر می خوابند وجود ندارد، که از یافته های 
مطالعات قبلی حمایت می کند که نشان دادند خواب بسیار کم 
یا زیاد می تواند برای افراد مضر باشــد. دین و تیم او دریافتند که 
بیمارانی که ۶ ساعت می خوابیدند در مقایسه با افرادی که ۹ ساعت 
می خوابیدند، خطر حمله قلبی کمتری داشتند.اختلالات شروع و حفظ 
خواب) یعنی مشکل در به خواب رفتن یا ماندن در خواب( نیز با ۱۳درصد 
افزایش احتمال حمله قلبی در مقایســه با افراد بدون این علائم مرتبط است.بر 
اساس این یافته ها، مهم است که افراد خواب را در اولویت قرار دهند و هفت تا هشت ساعت 
خواب با کیفیت در شب داشته باشند. این مطالعه دارای محدودیت هایی بود، از جمله اینکه بیشتر 
مطالعات ارزیابی شده، به شرکت کنندگان در مورد رفتارهای خواب با استفاده از پرسش نامه ها تکیه 

داشتند، اگرچه حملات قلبی توسط گزارش های پزشکی تأیید شد.

سوزاندن چربی بدن به زمان ورزش بستگی دارد
یافته های دانشمندان نشان داده که زمان ورزش کردن در روز احتمالا میزان چربی سوزانده 
شــده را تعیین خواهد کرد. به نقل از ســاینس دیلی، به نظر می رسد فعالیت بدنی در زمان 
مناســب روز بتواند متابولیســم چربی را )حداقل در موش ها( افزایش دهد. فعالیت بدنی در 
زمان های مختلف روز می تواند به طرق مختلف بر بدن تأثیر بگذارد زیرا فرآیندهای بیولوژیکی 
به ریتم شبانه روزی سلول ها بستگی دارد. محققان در مؤسسه کارولینسکا و دانشگاه کپنهاگ 
برای تعیین اینکه چگونه زمانی از روز که ورزش در آن انجام می شود بر چربی سوزی تأثیر 
می گذارد؛ بافت چربی موش ها را پس از ورزش با شدت بالا که در دو نقطه از چرخه روزانه 
انجام شــد، مورد مطالعه قرار دادند. این دو چرخه مرحله فعال اولیه و مرحله استراحت اولیه 
)به ترتیب مربوط به جلسه اواخر صبح و اواخر عصر، در انسان( بودند. محققان اعلام کردند که 

نتایج این یافته به ما نشان می دهد که ورزش در اواخر صبح می تواند از نظر افزایش متابولیسم 
و سوزاندن چربی مؤثرتر از ورزش اواخر عصر باشد و این می تواند برای افرادی که اضافه وزن 
دارند، مفید باشد.موش ها و انسان ها بسیاری از عملکردهای فیزیولوژیکی اساسی را به اشتراک 
می گذارند و موش ها یک مدل کاملًا ثابت برای فیزیولوژی و متابولیسم انسان هستند. با این 
حال، تفاوت های مهمی نیز وجود دارد، مانند بیدار بودن موش ها در شــب.به نظر می رسد 
زمان بندی مناسب برای تعادل انرژی بدن و بهبود فواید ورزش برای سلامتی مهم است؛ اما 
مطالعات بیشــتری برای نتیجه گیری قابل اعتماد در مورد ارتباط یافته های دانشــمندان با 
انســان ها مورد نیاز است.دلیل واقعی کاهش و افزایش کالری سوزی به دلیل ساعت داخلی 

بدن است که لزوماً با ساعت خارجی هماهنگ نیست.
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